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جلال خوش چهره
درحالی که اوضاع از شرق مدیترانه، شمال آفریقا تا غربی ترین 
نقطه خاورمیانه دچار تنش و بی ثباتی است، لازم است ایران 
جایگاه امنیتی خود را تعیین کرده و بر اساس منافع خود عمل 
کند؛ همانگونه که دیگر بازیگران در حال انجام آن هستند. 
مهم این اســت که زمین بازی ایران در این صحنه به ظاهر 

آشفته کدام باید باشد؟
صحنه کنونی افغانســتان دو وجه دارد؛ یکی معامله پر ابهام 
واشنگتن  و اعضای ناتو با طالبان و رها کردن دولت و ملت 
این کشور در سرنوشتی خوف انگیز. دوم، آرایش استراتژیک 
بازیگــران منطقه ای برای ســهم گیری از اوضاعی که خواه 

ناخواه آشفته تر از اکنون خواهد شد.  
روسیه، امریکا، ترکیه، چین، قطر، هند و تا حدودی پاکستان 
با مطالبات روشــن و آرایش مواضع برای جاگرفتن در سپهر 
سیاسی و میدانی افغانستان، وارد عمل شده اند. واگذاری امنیت 
فرودگاه بین المللی کابل به ترکیه نمونه ای از آنچه هست که 
از حالا می توان آن را توافق بازیگران بیرونی برای افغانستان 

چند پارچه در نظر آورد.  
روســیه در نگاه راهبردی خود، خواستار خنثی شدن هرگونه 
تهدید  و نفوذ القاعده و دیگر گروه های شورشــی در ولایات 
شمالی  افغانستان در مرزهای مشترک با کشورهای آسیای 
میانه و در این حــال ،قطع قاچاق مواد مخدر از این معبر به 
تاجیکستان و ازبکستان اســت. اهداف استراتژیک روسیه از 
تحولات افغانستان همانی اســت که از قرن نوزده میلادی 
و در رقابت تزاری با امپراتوری بریتانیای کبیر بر سر جایگاه 
ژئوپولتیک افغانســتان داشته و  تسلط بر شبه قاره هند را از 
ســر دور نکرده اســت.چینی ها نیز علاوه بر نگاه به احیای 
جاده ابریشــم، در وهله نخســت و فوری، خواستار ناممکن 
شدن خطراتی هستند که اســتان سین گیانگ این کشور را 
گروه های شورشی از خاک افغانستان می توانند تهدید کنند. 
این درحالی اســت که مسکو، پکن - و به تبع آن ایران - به 
درستی دریافته اند که همه تلاش واشنگتن در سال های اخیر،  
نزدیک کردن تهدیدها به بدنه امنیتی کشورهایشان بوده است.  
طالبان در ســال های اخیر و به ویژه با نزدیک شدن به دوران 
پســاناتو در افغانستان، با مستمسک قرار دادن ناتوانی دولت 
مرکزی در اســتقرار و تأمین امنیت سراسری در این کشور، 
دو اقدام را توأمان در دســتور کار خود قرار داده اند؛ پیشروی 
در میدان و بهره گیری از دیپلماسی به کمک مشروعیتی که 
دولت دونالد ترامپ با آغاز گفت و گوهای رســمی برای این 
گروه شورشــی فراهم کرد. البته پیش از این و از سال ۲۰۱۶ 
دولت روسیه نیز با نگاه به آنچه واقعیت های میدانی در چشم 
انداز افغانستان پدید آورد، گفت وگوها با طالبان و حتی به تعبیر 
غربی ها، حمایت های پنهان خود را با آنان آغاز کرد.  طالبان 
در گفت وگوهایش با مسکو و پکن و حتی برخی دولت های 
منطقه ،اطمینان داده است که مانع ایجاد پایگاه های داعش 
و القاعده در افغانستان خواهد شد. در این حال خواهد کوشید 
هیچ گروه مســلح غیر افغانســتانی از خاک این کشور علیه 
متحدان روســیه و نیز چین وارد عمل نشود. سرانجام اینکه 
جنگ در داخل افغانستان محدود خواهد بود و  طالبان اجازه 
نمی دهد این وضع به بیرون از مرزهای این کشــور، به ویژه 
ولایات شمالی دامن گستر شود.  امریکائیان اوضاع پسا ناتو 
را به ترکیه و قطر واگذاشــته اند. آنکارا با حمایت مالی قطر، 
می خواهد نقشــی را عهده دار شــود کــه پیش تر نیروهای 
کشورهای عضو ناتو در افغانستان داشتند. جاه طلبی »رجب 
طیب اردوغان« برای چنگ اندازی در منطقه ای به گستردگی 
شرق مدیترانه، شــمال آفریقا تا غرب آسیا، ممکن است در 
کوتاه مدت طمع پان ترکیستی و پان عثمانیستی او را ارضاء 
کند، اما در باتلاقی فرو خواهد رفت که دیگر قدرت ها مبتلا 
به آن شدند. در این حال، دراختیار گرفتن فرودگاه بین المللی 
کابل از ســوی ارتش ترکیه دو مفهوم و پیام  را با خود دارد: 
نخست؛ القای این باور که دولت مستقر در کابل رو به تلاشی 
اســت. دوم؛ اشغال به شیوه به ظاهر دموکراتیک افغانستان. 
البته این بار دولت ترکیه، نقش نیابتی اعضای ناتو را به عهده 
گرفته و قرار اســت منافع کشورهای غربی را در ژئوپلیتیک 
افغانستان تأمین کند.پاکستان، عربستان، امارات متحده عربی، 
مصر و حتــی اردن با نگرانی تحولات افغانســتان را دنبال 
می کنند. در نگاه آنان این روند، منافع امنیتی همه کشورهای 
منطقه را تهدید خواهد کرد. ایران به عنوان یکی از اصلی ترین 
همسایگان افغانستان نمی تواند در این میان تنها یک تماشاگر 
منفعل باشد. تشخیص مصلحت های ایران و انتخاب میدان 
بازی میان بازیگران بزرگ و کوچک، اصلی ترین کاری است 
که باید انجام شود.پیوســتن به بازی هریک از بازیگران یاد 
شده در بالا که در جای خود رقیبان جدی برای ایران هستند، 
یک رویکرد  است. اما رویکرد دیگر، ایجاد میدان تازه برای در 

اختیار گرفتن ابتکار عمل.
ایجاد پیوند و ائتلاف های سازنده میان ایران، عربستان، امارات 
عربی متحده، مصر و اردن رویکردی مشروع و در خدمت به 
منافع یکایک آنان و نیز ملت افغانستان خواهد بود. استمرار 
تنش ها میان ایران با دولت های یاد شــده، تنها فرصت را در 
اختیار بازیگرانی قرار می دهد که می خواهند از اوضاع آشفته 
افغانستان، منافع کوتاه و بلندمدت خود را دنبال کنند. باید از 
زمینه های اختلاف کاست. اکنون استعداد و انگیزه لازم برای 
ترمیــم روابط وجود دارد. فرصت اندک اســت و کوتاهی در 
آن پیامدهای سنگین برای تمامیت و ثبات کشورهای منطقه 
خواهد داشت.  هیچکس نمی تواند از ایران برای ابتکارهایش 

در تأمین منافع امنیتی خود و منطقه خرده بگیرد.

 ایران میان بازی قدرت ها 
در افغانستان

 همکاری
 فیلمساز ایرانی با »نتفلکیس« 

تهدید یا توهم؟

آیا توزیع سود سهام عدالت 
میان سهامداران سیاست 

درستی است؟

 ایران دهمین فولادساز
 و دومین تولیدکننده آهن 

اسفنجی جهان

کمک به دولت و نمایندگان 
مجلس اولویت کاری شورای 

ائتلاف است

دولت برای
 توسعه نیروگاه ها

 معطل خارجی ها شد
محمدحســین مهدویان در متن اعتراضی خود نســبت 
به نظارت »ســاترا« بر سریال »زخم کاری« صحبت از 
همکاری فیلمسازان ایرانی با نتفلیکس به میان آورد؛ این 

یک تهدید است یا توهم؟

در حوزه سهام عدالت شاهد توزیع سود چند هزار 
میلیاردی به صورت سالیانه هستیم که این اتفاق 
موجب خروج نقدینگی قابل توجهی از شرکت ها 

و بازماندن آنها از طرح های توسعه ای شده است.

 انجمــن جهانی فــولاد، ایران را دهمین کشــور 
فولادساز و دومین تولیدکننده آهن اسفنجی جهان 
در سال ۲۰۲۰ میلادی اعلام کرد.سازمان توسعه و 

نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران...

رئیس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی 
گفت: کمک به مسئولان دولتی در سطوح مختلف، 
نمایندگان مجلس و منتخبین مردم در شــوراهای 

اسلامی شهرها، اولویت کاری...

مدیر گروه انرژی مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اســلامی گفت: وزارت نیرو و دولت از سال ۱۳۹۷ تا 
کنــون مابه التفاوت تعرفه برق تکلیفی و واقعی را به 

نیروگاه های خصوصی پرداخت نکرده است.

شرط رئیسی برای حمایت از برجام و نهایی شدن مذاکرات وین
تحلیلمصباحیمقدمازکابینهرئیسیواولویتدولتآینده

پیش  بینی یک کارشناس از آینده بازار مسکن در کشور

رشد انفجاری قیمت مسکن در راه است؟

معاون درمان ســتاد مقابله با کرونا در استان تهران 
با اشــاره به افزایش بســتری های ناشی از کرونا در 
تهــران، گفت: ویروس در گــردش در تهران عمدتا 

ویروس کرونای دلتا یا همان واریانت هندی است.
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، طی شبانه روز گذشته 
۲۰هــزار و ۸۲۹ بیمــار جدید کووید۱۹ در کشــور 
شناسایی شدند و متاسفانه ۱۸۲ تن نیز در همین بازه 
زمانی جان خود را از دست دادند.  تا کنون ۴ میلیون 
و ۹۰۷ هــزار و ۵۴۵ نفر دُز اول واکســن کرونا و دو 
میلیــون و ۱۴۹ هزار و ۷۱۲ نفر نیز دُز دوم را تزریق 
کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور 

به ۷ میلیون و ۵۷ هزار و ۲۵۷ دُز رسید.
از ۲۰ تــا ۲۱ تیرماه ۱۴۰۰ و بر اســاس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، ۲۰ هزار و ۸۲۹ بیمار جدید مبتلا 
به کووید۱۹ در کشــور شناســایی شد که دو هزار و 
۲۸۷ نفر از آنها بســتری شــدند. مجمــوع بیماران 

کووید۱۹ در کشور به سه میلیون و ۳۹۴ هزار و ۲۷۹ 
نفر رسید.

متاســفانه در طول ۲۴ ساعت گذشــته، ۱۸۲ بیمار 
کووید۱۹ جان خود را از دســت دادند و مجموع جان 

باختگان این بیماری به ۸۶ هزار و ۴۱ نفر رسید.
ســه هزار و ۷۹۰ نفر از بیمــاران مبتلا به کووید۱۹ 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتانها تحت 

مراقبت قرار دارند.
در حال حاضر ۱۴۳ شــهر کشــور در وضعیت قرمز، 
۱۸۶ شهر در وضعیت نارنجی، ۱۱۹ شهر در وضعیت 

زرد قرار دارند.
نــادر توکلی، معاون درمان ســتاد مقابله با کرونا در 
استان تهران با اشــاره به وضعیت بیماری کرونا در 
تهران، گفت: در حال حاضر میزان بستری های ناشی 
از ابتلا به کرونا در اســتان تهران بالا رفته و به طور 

کلی اکنون در...

جولان ویروس دلتا در خیابان های پایتخت

تهران در مرز انفجار؛ آی سی یوها پرشد!
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روحانیدرافتتاحطرحهایوزارتراهوشهرسازی:

ساختمسکنوظیفهدولتنیست
موظف  دولــت  رئیس جمهــور گفت: 
نیست که مسکن بسازد اما تسهیلات 
بــر عهده دولت اســت یعنــی زمین 
مناسب، وام و طراحی ها را دولت باید 

کمک کند.
به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاسلام 
حســن روحانی رئیس جمهــور صبح 
بهره  امــروز )دوشــنبه( در مراســم 
بــرداری از طرح های بزرگ وزارت راه 
و شهرســازی در حوزه مسکن پس از 
استماع گزارشــی از سوی محمودزاده 
معاون مسکن وزارت راه و شهرسازی، 
اظهار داشت: کار ارزشمندی است که 
امروز ۱۶ هزار و ۸۸۵ واحد مســکونی 

در شهر پرند افتتاح می شود.
روحانــی گفت: زمان، زمان مناســبی 
بوده است که در طول یک سال و نیم 
واحدها تکمیل شــده است، مخصوصاً 
اگر محاسبه کنیم کارهای خدماتی هم 
در کنار واگذاری زمین انجام شده است 
و قیمت هم طبق شــرایط امروز برای 
کسانی که می خواهند صاحب مسکن 

شوند، قیمت مناسبی است.
وی در خصــوص افتتــاح ۶۱ پروژه 
مسکونی دیگر عنوان کرد: بسیار مهم 
اســت که ما شــهرک ها را به معنای 
واقعی مســکونی کنیــم، یعنی مردم 
با خدماتی که به آنها ارائه می شــود، 

احساس سکونت و آرامش کنند.
ادامه این مراســم  رئیس جمهــور در 
گفت: به نظر من بخش بســیار مهمی 
از مســکن و شهرسازی این است که 
شرایط فعلی و شــرایط آینده مسکن 
در شهرهای جدید، کلانشهرها، باغ ها 
و مناطقی کــه باید برای حفظ محیط 
زیست باقی بمانند را ساماندهی کنیم. 
برای مثال خیابانــی که مجموعاً ۶ یا 
۸ متر اســت اطرافش برج های حدوداً 
۲۰ طبقه ساخته شده است که با هیچ 

معیاری نمی خواند.
روحانــی در بخــش دیگــری از این 
مراســم بیان کرد: موضوع بازآفرینی 
و  فرســوده  بافت هــای  و  شــهری 
حاشیه نشــینی  بافت های  همچنیــن 
بسیار حائز اهمیت است زیرا مردم در 
شرایط بسیار سختی زندگی می کنند و 
می توان اینها را توســعه داد تا زندگی 
مردم به یک وضعیت مطلوب برگردد.

وی افزود: در یکی دو استان دیدم که 

بازآفرینی که در حال انجام است بسیار 
خوب پیش رفته است. اینکه ما بتوانیم 
مکانــی را فراهم کنیم کــه مردم در 
آن ســکونت موقت داشته باشند اقدام 
خوبی اســت و لازم است بانک ها در 
این زمینه کمک کنند. کار وزارت راه و 
شهرسازی در این زمینه بسیار اهمیت 

دارد.
رئیس جمهــور در پایان این مراســم 
تصریح کرد: خدمت مردم بسیار عزیز 
ایران مناســبت  و بزرگوار ســرزمین 
حلول ماه مبارک ذی الحجه و روزی 
که به نام حضرت امیر و صدیقه کبری 
تعلــق دارد را تبریک عرض می کنیم. 
امــروز در مجموع ۵۱ هــزار و ۲۳۰ 
واحد مســکونی در سراســر کشور از 
مســکن های متفــاوت در محله های 

مختلف ایران عزیز افتتاح شد.
روحانــی خاطرنشــان کــرد: تلاش 
مضاعفی برای مســکن به وجود آمد 
و اهمیت مســکن به این خاطر است 
که مردم مــا و تمام مردم جهان برای 
اینکه بتوانند زندگی آرامی داشته باشند 
پس از اشتغال، بحث مسکن برایشان 
حائز اهمیت است. در این زمینه دولت 
یک مسئولیت سنگینی بر دوش دارد تا 
تسهیلات لازم را برای مسکن فراهم 

کند.
وی ادامــه داد: در آغــاز به کار دولت 
یازدهم ناچار بــه عمل به تعهد دولت 
قبل که یک سوم آن انجام گرفته و دو 
سوم آن باقی مانده بود، بودیم. در این 
میان حدود ۷۷۰ هزار واحد تکمیل شد 
که در خدمات فضای ســبز و مدرسه 
ناقص مانده بود. دو ســوم کار بر روی 
دوش دولــت قرار گرفــت و تکمیل 
این محله های مســکونی و رســاندن 
خدمات راه و جــاده و آب و... به این 
محل ها سخت بود.رئیس جمهور گفت: 
الحمــدلله با آمدن محمد اســلامی و 
تــلاش وی که از ابتــدا قول تکمیل 
مسکن مهر را داده بود اقدامات مثبتی 
صورت گرفت. ان شــاءالله در روزهای 
پایانی پرونده این موضوع کامل جمع 

شود.
وی اضافه کرد: در کنار این برنامه یکی 
از تاکیدات دولت احیای بافت فرسوده 
و بازآفرینی شــهری بــود و مجموعاً 
۳۷۵ هزار و ۲۳۲ واحد بافت فرســوده 

با همراهــی دولت و کمک خود مردم 
تکمیل شده است. ۵۳۴ هزار واحد هم 
تحت عنوان اقدام ملی مســکن انجام 
گرفته اســت که برخی زمین ها واگذار 
شده و برخی خدماتش در حال تکمیل 
بــوده و ۴۰ هزار واحد آن تکمیل و در 

حال بهره برداری است.
اقدامات  کــرد:  تاکید  رئیس جمهــور 
زیــادی برای ســاخت مســکن لازم 
اســت. اولین اقدام، اقدام معاونت راه 
و شهرســازی است و لازم است طرح 
برای ســاخت واحدهای  بسیار خوبی 
مســکونی، شــهرها و شــهرک های 
هرچه طرح ها  باشیم.  داشته  مسکونی 
دقیق تــر باشــد معمــاری و مصارف 
واحدها درست تر پیش بینی خواهد شد.

روحانی عنوان کرد: به دو هزار ســال 
پیش کــه بر می گردیــم می بینیم، با 
ملتی آشنا می شویم که بسیار خلاق و 
دارای محاسبات دقیق ساختمان سازی 
بودند. ســاخت تخت جمشــید از این 
دست است. کار بسیار دقیق و زیبایی 
در بیش از دو هزار ســال پیش انجام 
شــده اســت. معماری اصفهان دقیق 
است و هنوز هم شاید نتوان به زیبایی 
آن جایی را یافت. همه زیبایی شــهر 
اصفهان در سایه معماری خوب است.

وی با اشــاره به اهمیــت معماری و 
نحوه استفاده از فضا و تابش خورشید 
و اینکــه چه مصالحی برای ســاخت 
مسکن اســتفاده شــود، ادامه داد: در 
گذشته، ساختمان های عظیم به نحوی 
ساخته شده که مکان یابی آن به قدری 
دقیق بوده کــه در معرض باد و باران 
و زلزله ســالم مانده اســت. در ایران 
همیشــه زلزله و ســیل بوده است اما 
برای ســاخت و ساز به تمام این موارد 
دقت شده اســت.رئیس جمهور با بیان 
اینکه انتخاب پایتخت با محاسبه سیل 
و زلزله در گذشته صورت گرفته است، 
گفت: معماری و شهرســازی بســیار 
اهمیت دارد. ســرمایه ای که دولت در 
اختیــار دارد زمین اســت و اگر دولت 
بتواند زمین مناسب با قیمت مناسب و 
در جای مناسب را در اختیار مردم قرار 
دهــد و اجازه ندهد مزارع و زمین های 
کشــاورزی مورد تعرض قــرار گیرد، 

اقدام مثبتی است.
روحانی اضافه کرد: مسأله دیگر کمک 

مالی بانک ها است. وزارت مسکن باید 
کمک کند واحدهای مســکونی ارزان 
در اختیــار مردم قــرار گیرد. مهندس 
اســلامی اعلام کرد ما باید ســالانه 
۵۰۰ هزار واحد مسکونی بسازیم و این 
میزان خیلی زیاد است و معنای آن این 
است که در یک دولت دو میلیون، و در 
دو دولت چهار میلیون واحد مسکونی 

در اختیار مردم قرار گیرد.
وی خاطرنشــان کــرد: هیــچ دولتی 
تاکنون نبوده اســت که چنین اقدامی 
انجام دهد. البته دولت موظف نیســت 
که مســکن بسازد اما تســهیلات بر 
عهده دولت است یعنی زمین مناسب، 
وام و طراحی هــا را دولت باید کمک 
کند. البته در دولت یازدهم و دوازدهم 
در زمینه روســتایی کار زیادی صورت 
گرفتــه و بــا تلاش صــورت گرفته، 
شده  مقاوم  روســتایی  ساختمان های 

است.
رئیس جمهور بیان کرد: بنیاد مســکن 
نیــز کار بزرگی انجام داد و در ســیل 
و زلزلــه تقریباً تمــام واحدهایی که 
تخریب شــده بود تکمیل و در اختیار 
مردم قرار داده شــده است که عدد آن 
واحدهای مسکونی  است.  زیادی  عدد 
در شــرق و غرب کشور چه در شهرها 
و چه در روستاها ســاخته شد که کار 
بســیار عظیمی بود. اگر آن واحدها را 
در کنار بافت فرسوده، واحدهای طرح 
اقدام ملی مسکن و تکمیل واحدهای 
مســکن مهر در نظر بگیرید رقم قابل 
ملاحظه ای اســت که امــکان دارد از 
چهار میلیونی کــه می گویم دو دولت 
باید آماده کند مقداری فاصله داشــته 
کرد:  تصریح  پایان  در  باشــد.روحانی 
البته خود مردم باید واحدهای مسکونی 
را بسازند و این اشتباه است که دولت 
درست  را  مسکونی  واحدهای  بخواهد 
کند و به مردم بدهد. دولت باید زمین 
ارزان و مناســب در اختیار آنها بگذارد 
و وام بــه آنها بدهــد و در طراحی نیز 
به آنها کمک کند. شهرداری ها و بقیه 
نیز باید خدمات را در اختیار قرار دهند.

وی ادامه داد: بنابراین قدم های مهمی 
بر عهده دولت و قدم هایی هم بر عهده 
مردم است. امیدواریم این روند تا پایان 
دولت ادامه پیدا کند و دولت سیزدهم 

این مسیر را با موفقیت ادامه دهند.

ظریف:

بهحمایتازاستقلال
وهمزیستیمسالمتآمیزهمهاقوام
دربوسنیوهرزگوینمتعهدیم

نماینده ویژه جمهوری اســلامی ایران با شرکت در 
آیین بیست و ششمین ســالگرد قربانیان سربرنیتسا 
در بوســنی و هرزگوین پیام وزیر خارجه کشورمان را 

قرائت و بر بسط روابط دو کشور تاکید کرد.
به گزارش ایســنا، ابراهیم طاهریان، فرســتاده ویژه 
جمهوری اسلامی ایران در این مراسم که نمایندگانی 
از کشورهای مختلف نیز حضور داشتند با قرائت پیام 
دکتر ظریف وزیر خارجه کشــورمان گفت: در بیست 
و ششــمین سالگرد نسل کشی هزاران انسان بی گناه 
از کشــور بوســنی و هرزگوین در جنایت دهشتناک 
سربرنیتســا فرصت را مغتنم شمرده، به روح بلند آن 
شهیدان درود می فرســتم و با دولت و ملت بوسنی 
هرزگوین بــه ویژه خانواده های داغــدار آنان اعلام 

همدردی و همبستگی مجدد می نمایم.
در پیام ظریف که توســط فرســتاده ویژه کشورمان 
در جمع مقامات عالی رتبه خارجی حاضر در مراســم 
قرائت شده آمده است: جمهوری اسلامی ایران افتخار 
دارد که از ابتدای استقلال کشور بوسنی و هرزگوین 
در کنار مردم مظلوم این کشــور قرار داشته و در این 
راه از هیچ گونــه کمکی دریغ نورزیده و همچنان نیز 
خود را نسبت به حمایت از استقلال، تمامیت ارضی و 
همزیستی مسالمت آمیز همه اقوام در کشور بوسنی و 

هرزگوین متعهد می داند.
در بخش دیگــری از این پیام آمده اســت: حوادث 
جولای ۱۹۹۵ یکی از فصل های تاریک تاریخ معاصر 
بشریت است، اگرچه این حادثه نباید منشاء ایجاد تنفر 

بین اقوام شود ولی در عین حال هرگز نباید فراموش 
شــود. یادبود این نسل کشــی به جامعه بین المللی 
لزوم تعهد به عدالت، پرهیز از خشــونت و احســاس 
مسئولیت در دفاع از مظلومین را یادآوری می کند و 
جامعه جهانی به ویژه قدرت های مدعی حقوق بشر 
و دموکراسی را به پایبندی واقعی به ارزش های اصیل 

انسانی فرا می خواند.
 ظریف در این پیام اظهار داشته است: اگرچه احکام 
 )ICTY( دادگاه جنایات جنگی یوگســلاوی سابق
و مکانیســم پرونده های باقیمانــده دادگاه های بین 
المللی جنایی- IRMC ، گام های مهمی در مسیر 
اجرای عدالت محسوب می شــود، لکن سربرنیتسا 
همچنان زخمی بر وجدان بشریت است که بسیاری 
از بازماندگان قربانیان، مادران سربرنیتسا و آورگان، از 

آن رنج می برند.
ظریف بــا ابراز همــدردی به قربانیان سربرنیتســا 
افزوده اســت: ما خود را در غم خانواده های قربانیان 
سربرنیتسا که بیست و شش سال به صورت خستگی 
ناپذیر در جســتجوی عدالت رنج کشیده و شبانه روز 
تلاش کرده اند، شریک می دانیم و متعهد هستیم که 
یاد و خاطره قربانیان این واقعه دردناک را حفظ کنیم 

تا از فراموشی و انکار آن جلوگیری شود.
در پایان پیام آمده است: بار دیگر به روح بلند شهیدان 
مظلوم سربرنیتســا ادای احترام می کنم و برای آنان 
و رهبر فقیدشــان مرحوم علی عزت بگوویچ رحمت 
و رضوان الهی و برای دولت و ملت شــریف بوسنی 
و هرزگوین، امنیت، پیشــرفت و سربلندی آرزو دارم 
و تاکید می کنم که اراده جمهوری اســلامی ایران 
بر توسعه روابط با کشــور بوسنی هرزگوین در همه 

عرصه ها قرار دارد.
در این مراسم ، اجســاد ۱۹ مسلمان از قربانیان این 
حادثــه در ســال ۱۹۹۵ میلادی که هویــت آنها با 
آزمایش های تخصصی مشخص شده بود، با حضور 
بازماندگان قربانیان و هزاران شــهروند سربرنیتســا 
و دیگــر مناطق بوســنی و هرزگویــن و همچنین 
نمایندگان کشورهای خارجی در قبرستان پوتوچاری 

با اجرای آیین مذهبی به خاک سپرده شد.

آگهی اصلاحیه مناقصه عمومي )نوبت اول(
پیرو آگهی مناقصه 1/5535 مورخ 1400/4/3 در خصوص تکمیل ســاختمان جدید شــهرداری 
اندیشه زمان بازگشایی و بررسی پیشنهادات ارسالی روز شنبه مورخ 1400/4/26 ساعت 14:30 

تعیین می گردد.
علی ملکی -شهردار شهر اندیشه

اقتصادی ، اجتماعی ، سیاسی
روزنامه صبح ایران
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارسیاست

به پایان مذاکرات وین نزدیک 
شده ایم

ســعید خطیب زاده، ســخنگوی وزارت امور خارجه به 
پرسشهای مطرح شــده از سوی رسانه ها در خصوص 

موضوعات سیاست خارجی پاسخ داد.
به گزارش ایســنا، ســخنگوی وزارت امــور خارجه در 
پاسخ به ســوالی در خصوص آخرین وضعیت مذاکرات 
وین اظهار داشت: امروز یک گزارش مفصل و جامع در 
خصوص آخرین وضعیت اجرای برجام شــامل جزئیات 
توافقات و موانع گفتگوهای جاری در وین منتشــر شد. 
این گزارش بیســت و دومین گزارش سه ماهه وزارت 
امورخارجه اســت که بر اســاس تکلیف قانونی، تقدیم 
مجلس شــورای اسلامی شــد. با عنایت به اینکه این 
گــزارش آخرین گزارش وزارت خارجــه در پایان دولت 
دوازدهم است سعی شده یک نگاه جامع به اجرای برجام 
و مسیر پیش رو داشته باشد. به همه عزیزان خبرنگار و 
اهل نظر توصیه میکنم این گزارش را مطالعه نمایند. این 
گزارش سعی نموده یک ارزیابی منصفانه و کارشناسانه 

داشته و پیشنهاداتی هم برای ادامه مسیر ارائه نماید.
وی ادامه داد: اگر بخواهم کوتاه اشــاره ای داشته باشم، 
باتوجه به پیشــرفت های حاصله می توان این ارزیابی را 
ارائه نمود که به پایان مذاکرات وین نزدیک شــده ایم. 
برخی موضوعات حل نشده کماکان باقی است، ولی آنچه 
که اهمیت دارد این اســت که وزن موضوعات حل شده 
خیلی بیشتر از مســائل حل نشده است. ما مسیر زیادی 
را تاکنون طی کرده ایم اما این راه باقی مانده از مســیر، 
مسیر ســاده ای نخواهد بود. امیدواریم طرف های مقابل 
بتوانند تصمیمــات خود را اتخاذ کنند، در این صورت ما 
نیز می توانیم به توافقی دست یابیم که مطلوب همگان 
خواهد شــد.وی اشــاره کرد که در وین، همه هیئت ها 
اذعان دارند که پیشرفت های نسبتا خوبی صورت گرفته 
و همگی بر جدیت خود برای ادامه مســیر و دستیابی به 
یک توافق برای احیای برجام تفاهم دارند، اما در همین 
راســتا قبول دارند که برخی مسائل کلیدی باید از سوی 
مراجع تصمیم گیری در کشــورها بررسی  شود. آنچه در 
کشورمان  مورد اجماع همه می باشد، این موضوع است 
که اولا تحریم های آمریکا باید به صورت موثر برداشته 
شــود و ثانیا مطالبات فرابرجامی ارتباطی به این توافق 
ندارد. مکررا اعلام شــده به محض اجرای کامل توافق 
هسته ای و راستی آزمایی آن، جمهوری اسلامی ایران نیز 

اجرای کامل تعهدات خود را از سر خواهد گرفت.
خطیب زاده اضافه کرد: از نظر جمهوری اسلامی ایران، 
پیشــرفت مذاکرات در وین، از این منظر خوب بوده که 
هم متون بسیار زیادی آماده شده و هم بخش هایی که 
تکمیل نشده اســت، دارای وضعیت مشخص شده ای 
اســت که اختلافات را به طور مشخص نشان می دهد 
و این موضوع به تصمیم گیران کمک می کند تا متوجه 

شوند در چه مرحله ای از تصمیم گیری قرار دارند.
وی تاکید کــرد: مواضع ما از ابتدای مذاکرات هیچ گونه 
تغییری نکرده است و خواهان رفع تحریم ها و همین طور 
راستی آزمایی آنها و سپس ازسرگیری اجرای تعهدات از 
سوی کشورمان هستیم. از سوی دیگر آمریکا به عنوان 
ناقض برجام می بایست تضمین های لازم را بدهد. ما در 
مذاکرات وین، چارچوب منافع ملی، صرفا اهداف مشخص 
شده از سوی مسئولین عالیه نظام نظام  را دنبال می کنیم.

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درخصوص پیش بینی زمان 
دستیابی به توافق نیز گفت: به طور حتم برای دولت های 
دوازدهم و سیزدهم آنچه اهمیت دارد دستیابی به منافع 
عالیه مردم اســت و زمان در اینجا اهمیت ثانوی دارد. 
بدیهی است هرچه این مهم، سریعتر به نتیجه برسد آثار 
رفع تحریم ها زودتر در کشور نمایان می شود.سخنگوی 
وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در خصوص برخی 
اخبار منتشر شــده پیرامون ارزیابی دولت بایدن از تغییر 
سیاســت های تحریم اقتصادی در قبال ایران نیز اظهار 
داشت: شکست سیاست فشار حداکثری مدتهاست که 
بر صاحب نظران روشن شده است. این سیاست به هیچ 
یک از اهداف خود نرسیده است. ضمن آنکه غیرقانونی 
بودن توسل و اعمال تحریم های یکجانبه و عدم کارآیی 
این ابزار در عرصه بین المللی موضوعی اجماعی است. 
طی چهار دهه گذشــته، دولت هــای مختلف آمریکا، 
مجموعه تحریم های گســترده ای علیه ایران وضع و 
اجرا کرده اند، اما حقیقت آن است که حتی بنا به اعتراف 
مقامات آمریکایی، این کشــور در دســتیابی به اهداف 
تحریمی خود ناموفق بوده و  تاکنون راه به جایی نبرده 
است. خطیب زاده تصریح کرد که در مجموع، ارزیابی و 
قضاوت در مورد تغییر سیاست تحریمی آمریکا منوط به 
مشــاهده و راستی آزمایی  عملی این ادعاها خواهد بود. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنینبا اشاره به اظهارات 
رابرت مالی درخصوص آزادی زندانیان آمریکایی اظهار 
داشت: موضوع آزادی زندانیان ایرانی در آمریکا و برخی 
کشورهای غربی دیگر که به بهانه های واهی عملا به 
گروگان گرفته شده اند به عنوان موضوعی با اولویت بالا 
همواره در دستور کار قرار داشته است. وزیر محترم امور 
خارجه از مدت ها پیش طرح مبادله همه زندانیان ایرانی 
و امریکایــی با یکدیگر را مطرح کردند. دولت بایدن نیز 
از روزهــای ابتدایی روی کار آمدن، این موضوع را مورد 
توجه قرار داد. مذاکرات در این زمینه در جریان است و  در 
صورت به نتیجه رسیدن مذاکرات، متعاقبا اطلاع رسانی 
خواهد شد.خطیب زاده در پاسخ به پرسشی در مورد اخبار 
منتشر شــده مبنی بر توافق کره جنوبی و آمریکا برای 
همکاری درباره دارایی های مسدود شده ایران نیز گفت: 
کره جنوبی در پی تغییر دولت در آمریکا، نسبت به حل 
مشکلات موجود در روابط دو جانبه با جمهوری اسلامی 
ایران و به ویژه رفع محدودیت ها از منابع مالی ایران نزد 
بانکهای این کشور ابراز علاقه کرده و در این میان شاهد 
برخی ابتکارات از سوی این کشور و از جمله سفر نخست 
وزیــر کره جنوبی به تهــران در ۲۲ و ۲۳ فروردین ماه 
بوده ایم. در همه این تحرکات و مراودات، کره جنوبی با 
طرح وعده هائی اعلام آمادگی کرده است که برای حل 
این مشکلات گامهائی عملی بردارد. اما به رغم مذاکرات 
و گفتگوهای انجام شده بین مقامات جمهوری اسلامی 
ایران و کره جنوبی، از جمله در جریان سفر نخست وزیر 
این کشور به تهران، عملا تاکنون تحول مهمی در جهت 
حل مشکلات بین دو کشور و خاصه رفع محدودیت از 
منابع ارزی ایــران نزد بانکهای کره ای صورت نگرفته 

است.

خبر

کمک به دولت و نمایندگان 
مجلس اولویت کاری شورای 

ائتلاف است
رئیس شــورای ائتــلاف نیروهای انقلاب اســلامی 
گفت: کمک به مســئولان دولتی در سطوح مختلف، 
نمایندگان مجلــس و منتخبین مردم در شــوراهای 
اسلامی شهرها، اولویت کاری شورای متبوعش است.

به گزارش خبرگزاری مهر، جلســه وبیناری مسئولان 
شــورای مرکزی، رؤســا و دبیران شــورای ائتلاف 
نیروهــای انقــلاب اســلامی، با حضــور غلامعلی 

حدادعادل رئیس شورای ائتلاف برگزار شد.
حدادعادل در این نشســت با ارائه تحلیلی از وضعیت 
فعلی کشــور و تبیین ضرورت همدلی و همراهی همه 
مسئولان و نیروهای انقلابی برای غلبه و برون رفت از 
مشکلات موجود، پیروزی جریان انقلابی در انتخابات 
۲۸ خرداد را در ســایه لطف و عنایت خدای متعال به 
ملت ایران و همدلی، هماهنگی و تلاش شبانه روزی 

همه نیروهای انقلابی در سراسر کشور برشمرد.
وی با تشریح چگونگی شکل گیری شورای ائتلاف و 
بهره مندی این تشــکیلات از تجربیات گذشته، نقش 
بی بدیل این شــورا در کســب موفقیت در انتخابات 
دوم اسفند ۱۳۹۸و تشــکیل مجلس انقلابی، پیروزی 
در انتخابــات ۲۸ خرداد ۱۴۰۰ ریاســت جمهوری و 
شــوراهای اسلامی شهر و روســتا را ادامه همان راه 
و نتیجه اعتماد عموم مردم به شــورای ائتلاف عنوان 

کرد.
رئیس شــورای ائتلاف نیروهای انقــلاب، تکمیل و 
ترمیم ســازمان و تشــکیلات و ادامه مأموریت های 
ســازمانی که به دلیل محدودیت هــای پیش آمده به 
دلیل همه گیری ویروس کرونا در برخی سطوح ناتمام 
مانده است، اولویت اصلی شــورای ائتلاف دانست و 
افزود: این مهم باید در اســرع وقت و بر اساس آئین 
نامه هایی که دبیر خانه شــورا ابلاغ می کند، به انجام 

برسد.
حدادعادل با بیان اینکه شــورای ائتــلاف نیروهای 
انقلاب اســلامی یک تشــکیلات کامــلًا مردمی و 
انقلابی اســت که به هیــچ حزب و گروه سیاســی 
وابســتگی ندارد، کمک به مسئولان دولتی در سطوح 
و عرصه هــای مختلف در کنار کمــک به نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی و منتخبین مردم در شوراهای 
اسلامی شهرها را اولویت کاری دیگر شورای ائتلاف 
برشــمرد و تاکید کرد: باید ایــن کار با دقت و جدیت 

کامل به سرانجام برسد.
نظارت بر کار مســئولان و مطالبــه گری خدمت به 
مردم توسط مســئولان در کلیه سازمان ها و نهادهای 
مربوطه، ســومین اولویت کاری شــورای ائتلاف در 
ســطوح مختلف تشــکیلاتی بود که از سوی رئیس 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی در چارجوب 
آئیــن نامه های ابلاغی و با رعایت همه جوانب کاری، 

مورد تاکید قرار گرفت.
پایان بخش سخنان حدادعادل در این نشست، توصیه 
به مسئولان اســتانی و شهرستانی شــورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب اســلامی به وحدت با همه جریانات 
و نیروهای انقلابــی و پرهیز از هرگونه رفتار تضعیف 

کننده همدلی و هماهنگی نیروهای انقلابی بود.
در ادامه این نشســت پرویز ســروری دبیر شــورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب اســلامی نیز با تشریح برخی 
اقدامات انجام شــده جهت تکمیل و تقویت سازمان 
و تشکیلات شــورای ائتلاف و نقش آن در انتخابات 
۲۸ خرداد، بر لزوم ایجاد و استمرار رابطه با مسئولان 
استانی و منتخبین مردم در شوراهای اسلامی شهر و 

روستا تاکید کردند.
وی با بیان اینکه به دلیل کوتاهی های صورت گرفته 
درگذشــته، مردم با مشــکلات فراوانی روبرو هستند، 
وظایف شورهای اسلامی شهر روستا در دوره جدید را 
بسیار سنگین و دشوار برشمرد و به مسئولان شورای 
ائتلاف در اســتان ها و شهرستان ها توصیه کرد: تمام 
توان خود را برای کمک به شــوراها به کار گیرند تا با 
کمک هم بتوانیم مشکلات مردم را حل کنیم و اعتماد 

سلب شده را دوباره به جامعه برگردانیم.
ایجاد ارتباط منســجم با منتخبین شورای شهرها در 
کلیه ســطوح، به ویژه در شــهرهایی که کاندیداهای 
مــورد حمایت و مــورد تأیید شــورای ائتلاف توفیق 
خدمت گزاری به مردم را به دست آورده اند، توصیه و 
درخواست دیگر سروری از مسئولان شوراهای ائتلاف 

استان ها و شهرستان ها بود.
دبیر شــورای ائتــلاف نیروهای انقلاب اســلامی و 
منتخب مردم تهران در شــورای ششــم شهر تهران 
در بخش پایانی سخنان خود،گزارش کلی از اقدامات 
منتخبیــن تهران در شــورای شــهر به ویــژه بیان 
روش های پیش بینی شده برای انتخاب شهردار تهران 
ارائه و به مسئولان شورای ائتلاف استان ها نیز توصیه 
کرد در بحث انتخابات شــهرداران کارآمد، پاکدست و 
خدمتگرار در کلیه شــهرها به ویژه شــهرهای مراکز 
اســتان، به هر نحوی که می توانند به منتخبین شورا 
کمــک کنند.گزارش اجمالی معاون امور اســتان های 
شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی از اقدامات 
این شورا در تشــکیل و تکمیل سازمان و تشکیلات 
شــورا و نقش آفرینی در انتخابــات ۲۸ خرداد، بخش 

دیگری از مطالب مطرح شده در جلسه بود.
نورالدیــن قدیمــی ضمن ارائه گزارشــی از برگزاری 
مجامع عمومی و منتخب، تشــکیل شوراهای ائتلاف 
شهرستان ها و مراکز اســتان، ادامه برنامه های ابلاغ 
شــده بر اســاس آئین نامه هایی که در آینده نزدیک 
اعلام خواهد شــد را مورد تاکید قــرار داد و با اعلام 
اینکه بیش از دو ســال تا انتخابــات و نقش آفرینی 
سیاسی شــورای ائتلاف زمان باقی مانده است و این 
فاصله احتمــال دارد نیروها و اعضای شــورا را دچار 
روزمرگی و بی انگیزگی کند، به مســئولان اســتانی 
شورای ائتلاف توصیه کرد: ایجاد ارتباط با کلیه اعضا 
و شــوراهای ائتلاف شهرســتان ها را جدی گرفته و 
جلســات هماهنگی استانی و شهرستانی را به صورت 

منظم پیش بینی و برگزار نمایند.

ســخنگوی جامعه روحانیت مبارز بر این 
باور اســت که ما نه تنها برای چهار سال 
آینده بلکه بــرای دو دوره پیش بینی می 
کنیم آقای رئیســی رئیس جمهور کشور 
باشــند جریان اصولگرا  هم باید از ایشان 
حمایت کننــد هم در تامین نیروی همکار 

به او کمک کنند.
حجت الاســلام و المســلمین غلامرضا 
مصباحی مقدم از اعضای جامعه روحانیت 
مبارز که رئیسی نیز عضوی از این تشکل 
روحانی اســت، می گوید اصولگرایان هم 
باید از رئیســی، حمایت کنــد هم مطالبه 
گر باشــند. او معتقد است اصولگرایان باید 

نقش ناظر بر دولت را نیز ایفا کنند.
او که معتقد است ریاست جمهوری رئیسی 
دو دوره ای خواهــد بود بــه اصولگرایان 
پیشــنهاد می دهد بهترین نیروهایشان را 
بــرای همکاری به رئیســی معرفی کنند. 
مصباحی مقدم در ایــن گفتگو به تماس 
دفتر رئیســی با سیاسیون منتقد هم اشاره 
کرد و گفت: این اقدام به ویژگی شخصیتی 
آقای رئیسی برمی گردد اما وقتی که دولت 
شکل بگیرد این ویژگی شخصیتی تبدیل 

به یک گفتمان  و رویه می شود.
*آقای مصباحی مقدم! جریان اصولگرا در 
۴ ســال پیش روی که دولت رئیسی روی 
کار است چه وظایفی در قابل دولت دارد؟

در واقع کاندیدای اصلی و مســلم جریان 
اصولگرایــی، جناب آقای رئیســی بود و 
بحمدلله ایشــان رأی آورد. در اینجا لازم 
است اشــاره کنم که آقای رئیسی از اعضا 
جامعه روحانیت مبارز کشــور اســت البته 
جانشین ایشــان در قوه قضاییه هم جناب 
آقای محســنی اژه ای هســتند که عضو 

دیگری از جامعه روحانیت مبارز هستند.
جامعه روحانیت مبارز یک مشــی متعادل 
دارد و هیچ گاه در طــول تاریخ فعالیتش 
گرایش تنــدروی و افراطــی و کُندروی 
نداشته اســت البته جامعه روحانیت مبارز 
با  اســتقبال احزاب اصولگرا روبرو شد و 
توانســت به میدان بیاید و از آقای رئیسی 
حمایت کند. ایشــان بــا ۱۸ میلیون رأی 
مورد اســتقبال مردم واقع شد و موفق شد 
در شــرایطی که آثار اقتصادی نامبارک در 
جامعه ما وجود داشــت همچنین وضعیت 
کرونایی هم حاکم بــود بالاخره این رأی 

قابل قبول را به دست آورد.
برای رئیسی دو دوره ریاست 
جمهوری را پیش بینی می کنیم

اما طبعا نه تنها برای چهار سال آینده بلکه 
ما برای دو دوره پیش بینی می کنیم آقای 
رئیسی رئیس جمهور کشور باشند جریان 
اصولگرا  هم باید از ایشــان حمایت کنند 
هم در تامین نیــروی همکار به او کمک 
کننــد. چراکه آقــای رئیســی همکاران 
خودش را باید از کســانی انتخاب کند که 
دارای روحیه انقلابی و مردمی باشند و در 
عین حال برای همکاری با رئیس جمهور 

منتخب دارای شایستگی باشند.
اگر اصولگرایان، بهترین های خودشــان 
را به آقای رئیســی برای به دست گرفتن 
مســئولیت ها معرفی کننــد و در برنامه 
ریزی هم البته در چارچوب قانون اساسی 
و سیاســت های بالادستی نظام جمهوری 
اسلامی کمک کنند؛ برنامه و نقشه راهی 
تدوین می شود که آقای رئیسی، آن نقشه 
راه را دنبال می کند.علاوه بر اینها مجلس 
هم کمک کند طبعا مشــکلات بسیار زیاد  
اعم از تورم بالا، نقدینگی بســیار روان و 
سیلابی شکاف درآمدی موجود در جامعه 
، گسترش فقر و بدهی های سنگین دولت 
به بانک مرکزی، بانک ها و شــرکت های 
دولتی و غیردولتی، پیمانکاران، سازمانهای 
تامین اجتماعی و ســایر صنــدوق های 

بازنشستگی انباشته شده است.
این حجم عظیم بدهی ها و حقوق هایی که 
خصوصا تحت عنوان یکسان سازی حقوق 
بازنشســتگان و حقوق کارکنان، ده سال 
بایــد اجرا و عملیاتی می شــد و به تدریج 
این اتفاق، طی سالهای گذشته باید اتفاق 

می افتــاد که رخ نداد هزینــه هایی برای 
دولت بعدی به وجود آورده است. بنابراین 
بسیار دشوار اســت که دولت جدید بتواند 
این شرایط را در آغاز کار پشت سر بگذارد 
اما کار نشدنی نیســت مهم این است که 

نقشه راهی برای این شرایط تدوین شود.
بــه تدریــج و بــدون اینکــه بخواهیم 
زیاده خواهی کنیم و یا دچار دستپاچگی و 
شتاب شویم باید اجازه دهیم دولت تشکیل 
شود این گونه مسائل دنبال شود ابتدا یک 
آرامشی در سطح جامعه ایجاد شود هم در 
بــازار و هم در بازار ســرمایه  و هم بازار 
کالا و خدمات، آرامش حاکم شود تا جلوی 
نوسان شدید قیمت ها که همچنان ادامه 
دارد گرفته شود و در مرحله بعدی بتوانیم 
شــاهد این مسئله باشیم که پس از تثبیت 
وضعیت اقتصادی و اجــرای برنامه ها، به 
بهبود شــرایط هم دست پیدا کنیم. دولت 

هم بتواند دولتی موفق باشد.
بر  نظارت  برای  شــما  *پیشنهاد 
دولت چیســت؟ مثلا تشکیل یک 
هیــات ناظــر از اصولگرایان، یا 
هسته مطالبه گری یا نظارت صِرف 

مجلس یا ...
این گونه کارها نیاز به جایگاه رسمی دارد، 
مجلس شــورای اســلامی دارای جایگاه 
رســمی برای نظارت بــر عملکرد دولت 
اســت مجمع تشــخیص مصلحت دارای 
جایــگاه نظارت بر اجرای سیاســت های 
کلی ابلاغ شــده از ســوی رهبر انقلاب 
اســت. البته صاحبنظران و کارشناســان 

می توانند دیدگاه هــا و نظرات خود را در 
رســانه ها بازتاب بدهند تا مورد اســتفاده 

مدیران کشور قرار بگیرد.
* قرار بــر حمایت صددرصدی از 
دولت اســت یا طیف های مختلف 
باید  اصولگرایان  سیاسی خصوصا 

ناظر و مطالبه گر باشند؟
طبعا ما معتقدیم به اینکه هم باید حمایت، 
نظارت و هم مطالبه کــرد در واقع بدون 
حمایت نباید انتقاد باشــد بــه بیان دیگر 
صرف انتقاد مطلوب نیســت و به تنهایی 

کفایت نمی کند.
* نوع برخورد و مــراوده دولت با 
جریانات سیاســی منتقد و مخالف 
باید به چه ســمت و سویی باشد 
که فضا برای مطالبه گری جریانات 

منتقد یا مخالف فراهم شود؟
رویکردی که جناب آقای رئیسی در پیش 
گرفتــه اند و با بعضــی از صاحبان قلم و 
یا هنر تماس گرفتند و از  آنها خواســتند 
دیــدگاه هایشــان را منتقل کننــد و یا با 
بعضی از سیاســیون در جریــان مخالف 
تماس گرفتند رویکرد بسیار مثبتی است و 
این مسئله نشان می دهد ایشان انتقادپذیر 
اســت و آمادگی دارد در نامه ها و گزارش 
ها و مطالبی که آنها به دفتر رئیس جمهور 
ارســال می کنند و یــا در فضای عمومی 
منتشر می کنند اگر نگاه مثبتی باشد و به 
حل مشکل کمک می کند، از آنها استفاده 

خواهد کرد.
بنابراین چنین رویکردی، رویکردی است 

که طبعــا در جریان مقابــل، انعطافی را 
نســبت به دولت پدید می آورد و به بیانی، 
کمک دهی را اقتضــا می کند. بنده تصور 
می کنم رویکردی که آقای رئیســی آغاز 
کرده رویکرد خوبی اســت که می تواند به 
انسجام اجتماعی و وحدت ملی کمک کند.

آقای  گرایانه  تعامل  رویکرد  *این 
رئیسی با جریان رقیب یا مخالف، 
یا  اســت  راهبردی  بحث  آیا یک 

اینکه....
طبیعتا این یک ویژگی شــخصیتی است 
این نشانی اســت که در آغاز کار در حال 
نشــان داده شدن است اما وقتی که دولت 
شکل بگیرد این ویژگی شخصیتی تبدیل 
بــه یک گفتمان  و رویه می شــود چراکه 
دولــت تحت تاثیر رئیس جمهور رفتار می 

کند.
که  هایی  گرفتــاری  به  توجه  *با 
تحریــم ها در چندســال اخیر بر 
کشور تحمیل کرده است، به عنوان 
یک چهره اقتصادی چقدر ضرورت 
دارد که دولت آینده رفع تحریم ها 

را اولویت خود قرار دهد؟
اولویت دولت آینده بــا توجه به اظهارات 
قبلی آقای رئیسی، خنثی کردن تحریم ها 
اســت، خنثی کردن تحریم ها بدین گونه 
اســت که بیش از اینکه به خود تحریم ها 
و رفع تحریم ها بها داده شــود باید به این 
مســئله اولویت داده شود که آنچه که آنها 
تحریم کرده انــد ما به گونه ای درارتباط با 
تولید داخل، صادرات و در ارتباط با ســایر 
دولت ها به ویژه کشــورهای همســایه و 
آســیایی رفتــار کنیم کــه آن تحریم ها، 
خاصیت و ارزش خودش را از دست بدهد. 
البته اگر طرف های مذاکره، آمادگی داشته 
باشــند صادقانه در مذاکرات به دنبال رفع 
تحریم ها باشــند حتما دولت آقای رئیسی 

هم استقبال خواهد کرد.
* بعضی هــا می گوینــد ممکن 
است قدرت و اختیارات رییسی در 
مذاکرات هسته ای بیشتر باشد به 
نظرتان چنین چیزی ممکن است؟ 
با توجه به اینکه جناب آقای رئیســی در 
خط هدایت های رهبری آغاز به کار کرده 
و دنبال خواهد کرد مســلما حمایت های 
بیشــتری را هم از ســوی رهبــر معظم 
انقلاب و بقیه اجزا و ارکان نظام جمهوری 
اســلامی خواهد داشت و در واقع با قدرت 

بیشتری، این مسئله را پیگیری کند.

تحلیل مصباحی مقدم از کابینه رئیسی و اولویت دولت آینده 

شرط رئیسی برای حمایت از برجام و نهایی شدن مذاکرات وین

اخبار

عضو فراکسیون انقلاب مجلس گفت: صلاحیت معرفی 
شدگان به »سامانه یاران« از لحاظ عمومی، تخصصی و 
سوابق اجرایی توسط کمیته ای که از سوی رئیس جمهور 

منتخب معرفی شده اند، مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
محمد سرگزی رئیس فراکسیون حقوق بشر و شهروندی 
مجلس در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص رایزنی های 
رئیس جمهور منتخب با اصلاح طلبان گفت: رئیسی در 
زمان ثبت نام در انتخابات ریاســت جمهوری اعلام کرد 
که به صورت مســتقل وارد انتخابات شده و وابسته به 
جریانات سیاسی معمول نیست. مردم هم بر همین مبنا 

به او رأی دادند.

نماینده مردم زابل در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
تماس های رئیس جمهور منتخب با اصلاح طلبان، ادامه 
داد: با توجه به مشکلات اقتصادی عمیق کشور باید دولت 
مردمی از جامعه نخبگانی بهره مند شود. نباید به خاطر 
گرایش سیاســی، افراد متعهد و متخصص کنار گذاشته 
شوند لذا رئیس جمهور منتخب با صراحت اعلام کرده که 
از نیروهای انقلابی و جهادی برای حل مشکلات کشور 

استفاده می کند.
عضو کمیســیون عمران مجلــس در واکنش به برخی 
شــایعات مبنی بر لغو دیدارهای رئیس جمهور منتخب 
با نمایندگان مجلس، گفت: رئیســی سال ها در دستگاه 

قضایی کار کرده و مدل مدیریتی اش این گونه بوده که 
نظرات مختلف را شــنیده و بهترین نظر را استفاده کرده 
است. قطعاً نظرات نمایندگان برای بهبود وضعیت مردم 
را نیز خواهد شــنید و از نظرات دلسوزانه آنها برای حل 

مشکلات کشور استفاده می کند.
وی تصریح کرد: اما در صورتی که شائبه سهم خواهی یا 
فرصت طلبی از سوی افراد سیاسی یا نمایندگان مجلس 
وجود داشته باشد، رئیس جمهور منتخب با قدرت و قوت 
نظرات پیشنهادی را نخواهد پذیرفت، رئیسی با هر گونه 
سهم خواهی، سیاسی کاری و معامله بر سر سمت های 

کابینه مخالفت خواهد کرد.

کابینه سیزدهم فارغ از سهم خواهی ها تشکیل می شود

قالیباف:

وقتمردمرابامدیریتهایغلطتلفکردیم
عطریانفر:

رئیسیازاحزابهمنظرخواهیکند
رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: با مدیریت ها و 

تصمیمات غلط وقت مردم و کشور را تلف کردیم.
به گــزارش خبرنگار مهر، محمد باقــر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اسلامی صبح امروز )دوشنبه( در مراسم 
بهره برداری از پلت فرم »همدم« که در مؤسسه تبیان 
برگزار شد، گفت: همانطور که در عزاداری ها فرهنگ اهل 
بیت را زنده نگه می داریم، باید بدانیم فرهنگ اهل بیت 
این اســت که فرزند زمان خود باشیم. پلتفرم »همدم« 

یعنی اینکه فرزند زمان خویش هستیم.
وی افزود: با این پلتفرم با کمترین هزینه بیشــترین کار 
با عدالت و با خطای کم انجام می شــود.به جای اینکه 
ســازمان های بزرگ پرهزینه و پرخرج این کار را انجام 

دهند یک پلت فرم این کار را انجام می دهد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اهمیت خانواده 
و معنویت، گفت: غرب نیز به دنبال بازگشت به خانواده 
است، خانواده بستر رشد و تعالی انسان ها است. خانواده 

کانون تولید و تبادل پایدار و بی دریغ محبت است.
قالیباف با بیان اینکه پول و مسکن عامل پایداری خانواده 

نیست، افزود: کانون محبت در خانواده، زن است.
وی با بیان اینکه زن ستون خانواده است، تاکید کرد: الگو، 
شکل و نحوه تربیت را زنان جامعه رقم می زنند، زنان نماد 

اخلاق و مهربانی هستند.
رئیس مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: اگر امروز 
چنین تحولی را در جامعه می خواهیم باید به زنان توجه 
داشته باشیم، برای داشتن خانواده پایدار باید به زنان توجه 

کرد.
قالیبــاف با بیان اینکه در خانــواده و جامعه چهار مکان 
بســیار مهم است، افزود: منزل، مسجد، مدرسه و محله 
مکان های مهم هســتند. به خانواده، منــزل، به معلم، 
مدرســه، به جامعه پذیری، محله و بــه رویکرد تربیت 

درست اسلامی، مسجد می گویند.
وی تاکید کرد: به همین جهت این پلتفرم و کار اقتصادی 
و فرهنگی و سیاســی باید بــا در نظر گرفتن این چهار 
لوکیشن به صورت زنجیره وار در راستای ارتقای خانواده 

انجام شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: به شرطی 
که چهار رویکرد هوشمندســازی، شفاف سازی، کارآمد 
ســازی و مردم سازی مد نظر مسئولان این زنجیره کار 
آمد باشد.قالیباف با بیان اینکه نباید کارها را دولتی کرد 
و در کار دولتــی به زندگی مردم فضولی کنیم و خود را 
عاقل تر از مردم بدانیم، تصریح کرد: اجازه بدهیم مردم در 
محله، خودشان را اداره کنند و مسجد کارکرد واقعی خود 
را داشته باشد.وی گفت: امام خمینی )ره( می فرمودند »از 
تهاجم دشمن نترسید، اما از خالی بودن مساجد بترسید« 
مسجد امروز باید همه شئونات زندگی مردم را پاسخ دهد.

رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: امیدوارم با 
این نگاه همه دست به دست هم بدهیم و بتوانیم کارهای 
اساســی و جدی را پیش ببریم و از فرصت هایی که در 
کشور در بعُد نیروی انسانی، ظرفیت های اقتصادی وجود 

دارد استفاده کنیم.

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران گفت: سید ابراهیم 
رئیسی از احزاب منتقد خود که می توانند برنامه اجرایی 
داشته باشــند، بخواهد در سرفصل های مشخص نقطه 

نظرات مدیریتی خود را در اختیار دولت قرار دهند.
محمد عطریانفر عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی در گفتگو با خبرنگار مهر، درباره ارتباط و تماس 
از سوی رئیس جمهور منتخب با برخی از افراد معتدل و 
اصلاح طلب و درخواست ارائه پیشنهاد از آنها، گفت: نفس 
این اقدام که بر اســاس حرمت گذاری به دیدگاه افراد و 

نظرات متفاوت است، مثبت ارزیابی می شود.
وی افزود: البته تصور من این اســت که به صرف این 
تماس هــا اثر چندانی به وجــود نخواهد آمد. اگر رئیس 
جمهــور منتخب مخاطــب خود برای نظر ســنجی و 
نظرخواهی را به جای افراد، احزاب سیاسی قرار می داد، 

اقدامی منطقی تر و مؤثرتر صورت می گرفت.
عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی اظهار 
کرد: طبعاً حزبی که تشکیل شده و ادعای حضور برای 
کسب قدرت دارد، نســبت به افراد برنامه منسجم تری 

می تواند ارائه کند.
عطریانفر گفت: از این جهت توصیه من به سید ابراهیم 
رئیسی این است که اولًا به جای افراد، احزاب را مخاطب 
قرار دهد و ثانیاً به جای تماس های تلفنی ســاده از آنها 
دعوت کند و ضمن تشکیل یک تیم مشترک، مبانی خود 
را اعلام کرده تا احزاب در چارچوب این مبانی راهکارهای 

خود را ارائه دهند.

وی ادامه داد: با این سازوکار نمایندگان احزاب چیزی را 
ارائه خواهند کرد که اطمینان بیشتری به عملیاتی شدن 

و منطقی بودن آنها وجود داشته باشد.
عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران ســازندگی در 
خصــوص اجرایی شــدن ادبیات فراجناحــی در دولت 
روحانی، تاکید کرد: اگرچه حمایت اصلاحات از روحانی 
منجر به پیروزی او در انتخابات شــد، اما او هیچگاه با 
اهداف تشکیلاتِ حزب اقدام نکرد، با هیچ حزبی گفتگو 

نداشت و سهمی برای احزاب مختلف تعیین نکرد.
عطریانفر تاکید کرد: روحانی بنا به تشخیص فردی خود 
و شناختی که از افراد داشت دست به انتخاب و انتصاب 
مدیران زد، بنابراین در ایــن باره نقدی به دولت او وارد 
نیست.وی با اشاره به اینکه کسانی که در پیروزی رئیس 
جمهور در انتخابات نقش داشــته اند توقعاتی برای سهم 
خواهی دارند، گفت: از آنجا که انتخابات در ایران بر پایه 
حزب نیســت، افراد وقتی به پیروزی می رسند احساس 
می کنند این پیــروزی محصول تلاش هــا و تبلیغات 
خودشان است، بنابراین خود به خود گارد بسته ای نسبت 

به احزاب و سهم خواهی ها خواهند داشت.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی تصریح 
کــرد: البته در ایران این روش مرســوم بوده که رئیس 
جمهور در لایه ها و گفتگوهای پنهان با نیروهای طرفدار 
خود مذاکره می کند و این سهم دهی و تقسیم بندی ها 
صورت می گیرد، بنابراین ســهم خواهی ها رسماً اعلام 

نمی شود.



خبر

3
      Tuesday   2021 13 July  سه شنبه 22 تیر 1400    سال چهارم   شماره 819 

سياست
w w w . t e j a r a t o n l i n e . i r

روزنامه صبح ايران

2Wed 26November 2014 345 چهارشنبه 5آذر 1393 شماره

خبر

پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

جامعه اخبار

درخواست زالی برای تامین 
اعتبار ویژه پیک پنجم کرونا

فرمانده عملیات ســتاد مقابله با کرونای اســتان 
تهران تاکید کرد: دانشگاه های علوم پزشکی برای 
مقابله با پیــک پنجم کرونا نیازمند تامین اعتبار و 

کمک از سوی دولت هستند.
 به گزارش ایسنا، علیرضا زالی در پایان جلسه ستاد 
مقابله با کرونای اســتان تهران با حضور در جمع 
خبرنگاران ، گفت: تا ســاعت ۱۵:۳۰ امروز تعداد 
بستری های استان تهران افزایش داشته به شکلی 
که در مجموع ۶۸۰۰ بســتری در تهران ناشی از 
کرونا ویروس داریم که ۱۷۵۴ نفر از آنها در بخش 

مراقبت های ویژه بستری هستند.
وی افــزود: تعداد مراجعین ســرپایی ۱۶ هزار نفر 
است که ۱۱۴۰ بیمار بستری شدند و حدود ۱۰۰۰ 
نفر نیز ترخیص شــدند. این آمارها نشان می دهد 
که باید مدیریت بیشتری نســبت به این بیماری 

صورت بگیرد.
زالی ادامه داد: در تهران نقدینگی دانشــگاه های 
علوم پزشــکی با مشــکل مواجه شــده، لذا باید 
برای تامین نیازهای اعتباری و لجســتیک شامل 
در اختیار گذاشــتن تســت های PCR از سوی 
دولت کمکی انجام شــود. در غیر اینصورت توان 
این دانشــگاه ها برای مقابله با پیک پنجم تحلیل 

می رود.

معلمان و رانندگان سرویس 
مدارس مردادماه واکسینه 

می شوند
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی گفت: معلمان و رانندگان سرویس مدارس 
در مردادماه واکســینه می شــوند و مدارس با رعایت 
پروتکل های بهداشــتی، برای ســال تحصیلی جدید 

بازگشایی خواهند شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، علیرضا رئیســی، در ارتباط 
مجازی با نشســت قطبی کمیسیون ورزش و سلامت 
)قطب یک( مجلــس دانش آموزی، دربــاره موضوع 
»ســلامت دانش آموزان« اظهار داشــت: نمایندگان 
مجلس دانش آموزی، آینده سازان مملکت هستند و باید 
این تمرین را داشته باشند تا در آینده مجالس بزرگ تری 

را شکل دهند.
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی، بیان کرد: هیچ آموزشی جای معلم را نمی گیرد. 
آموزش و پرورش فقط آموزش نیســت. پرورش باید 
حضوری باشد و نیاز است به سمت بازگشایی مدارس 
برویم.سخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به 
اینکه کمتر از ۵ درصد از مبتلایان کرونا در دنیا مربوط 
به سنین زیر ۱۸ سال هستند گفت: افراد زیر ۱۸ سال 
اگر به کرونا مبتلا شــوند به سرعت بهبود می یابند بر 
اســاس مطالعات نیز انتقــال کرونــا از دانش آموز به 
دانش آموز بسیار کم است.وی اظهار کرد: یک میلیون و 
۳۰۰ هزار نفر در کنکور پارسال و امسال شرکت کردند 

و مشکلی از نظر کرونا نداشتند.

هراس جوانان از زندگی مشترک 
و قوانینی که دَر جا می زنند

پرداخت مهریه، تهیه خانه، برگزاری مراســم عروســی، 
پرداخت نفقه زن و فرزند، تمکین از شــوهر، نداشــتن 
حق خروج از کشــور، نداشــتن حق تحصیل و اشتغال، 
نداشــتن حق حضانت فرزندان و... تنها بخشی از هراس 
برخی جوانان امروزی برای ازدواج اســت. قوانینی که راه 
ناهموارشان بی توجه به ساختار خانواده امروزی و با دادن 
حقوق مطلق به یکی از طرفیــن ازدواج و نادیده گرفتن 
طرف دیگر در مباحث مختلف زندگی مشــترک؛ جوانان 

طالب ازدواج را هراسان کرده است.
به گزارش ایســنا، مطابق با آمار اعلام شــده از ســوی 
مسئولین، در سال ۹۹ پس از ۱۷ سال قرار گرفتن در شیب 
نزولی ازدواج، بالاخره شــاهد رشد حدودا چهار درصدی 
ازدواج بودیم. به طوری که ۵۳۳ هزار و ۱۶۵ مورد ازدواج 
ثبت شــده در سال ۹۸ به ۵۵۶ هزار و ۶۹۹ مورد در سال 
۹۹ افزایش یافته و این در حالی اســت که از سال ۹۲ تا 
ســال ۱۳۹۸ آمار ازدواج با نرخ کاهشی بین ۹ تا ۴ درصد 

مواجه بوده است. 
به گفته مدیر کل دفتر برنامه ریزی و توســعه اجتماعی 
جوانان وزارت ورزش و جوانان براساس نظرسنجی های 
انجام شــده بر روی جوانان در آستانه ازدواج، در حالی ۶۰ 
درصد جوانان به ضرورت ازدواج تاکید دارند که ۳۳ درصد 
جوانان حتی با وجود پیدا شدن فرد مناسب و فراهم بودن 
شرایط اقتصادی تمایلی به ازدواج ندارند و از سوی دیگر  
۳۴. ۹ درصد از همین جوانان، بالا بودن هزینه های ازدواج 
و ۲۶. ۳ درصد نیز ترس از ازدواج ناموفق را از دلایل تاخیر 

در ازدواج خود بیان کرده اند.
اگرچه دلایل و چرایی ترس جوانــان از ازدواج می تواند 
مولفه های فراوان و متفاوتی داشته باشد اما یکی از مسائل 
قابــل تامل عدم تطابق قوانین فعلی با ســاختار خانواده 
امروزی و بــه دنبال آن اضطراب و هراس از تشــکیل 
زندگی مشترک است به طوری که در برخی موارد، قانون 
وظایف سنگینی نظیر تامین تمام مخارج زندگی مشترک 
را بر عهده مرد گذاشته و در خصوص مشارکت در تامین 
هزینه ها هیچ الزامی برای زن قائل نشده و از سوی دیگر 
نیز با نادیــده گرفتن حقوق اولیه زن نظیر حق تحصیل، 
خروج از کشور، حضانت و غیره در پی دادن امتیازاتی برای 
جبران تکلیف سنگین تامین مخارج زندگی به، مرد است.

فارغ از اینکه در مسیر ناهموار قوانین ازدواج، حقوق زنان 
بیشتر نادیده گرفته شده یا مردان؛ با وجود قوانینی که با 
تغییرات اجتماعی و اقتصادی جامعه امروزی تطابق ندارد؛ 
چطور انتظار می رود جوانِ مشتاقِ ازدواج از تشکیل زندگی 

مشترک هراسان نباشد؟. 
مینا جعفری، فعال حوزه حقوق خانواده با بیان اینکه ساختار 
قانون با ساختار خانواده های امروزی تطابق ندارد و همین 
امر موجب اســترس و هراس افراد برای ازدواج می شود، 
درباره چرایی هراس برخی جوانان نســبت به ازدواج به 
ایســنا، گفت: فارغ از مباحث عاطفی و احساسی، ازدواج 
یک قرارداد و این نکته مهمی است. در ازدواج نیز مطابق 
با هر قراردادی نیازمند توجه به مسائل مالی هستیم. عمده 
مباحث ما در ازدواج به مسائل مالی مابین زوجین معطوف 
می شود بنابراین قانون گذار باید مسائل مالی را شفاف و 
با توجه به وضعیت خانــواده های امروزی در نظر بگیرد 
چراکه ساختار خانواده امروزی و تکالیف زوجین تغییر کرده 

اما حقوق تغییر نکرده است.
وی با اشــاره به قانون مدنی کشور، ادامه داد: این قانون 
حدودا مربوط به ۱۰۰ سال پیش است و ساختار آن منطبق 
با وضعیت خانواده هسته ای امروزی نیست. با این وجود 
وقتی ساختار قانون شبیه خانواده ها نیست بنابراین حقوق و 
تکالیف افراد خانواده نیز متفاوت از قانون خواهد بود. برای 
مثال طبق قانون مرد رییس خانواده اســت و نفقه زن بر 
عهده اوست، در حالی که آیا در جامعه امروزی زنها خارج از 
خانه شاغل نیستند و درآمدی ندارند؟ ولو اینکه زنان بعضا 
درآمد خود را خــرج زندگی و فررندان خود می کنند. این 

قانون با ساختار خانواده کنونی همخوانی ندارد.
تامین مخارج زندگی به تنهایی توسط مردان با وضعیت 

اقتصادی فعلی سازگار نیست
این حقوقدان با تاکید بر اینکه در بخشهای مختلف جامعه 
امروزی نیاز به حضور و اشــتغال زنان احساس می شود، 
تصریح کرد: بنابراین اینکه تنها آقا شاغل و تامین مخارج 
زندگی نیز بر عهده  او باشــد، با جامعه امروزی و وضعیت 
اقتصادی فعلی هم خوانی ندارد. از ســوی دیگر وضعیت 
اقتصادی و اجتماعی به گونه ای نیست که زنها در عرصه 
نباشند بلکه در بخشــهای مختلف نیاز به زنان احساس 

می شود.
به گفته وی، جامعه ســاختار سنتی خود را کاملا از دست 
داده و نقش زنان تغییر کرده و این در حالی است که ما به 
ازای حقوقی آن را در خانواده نمی بینیم. به طوری که چه 
بسا در برخی خانواده ها آقا درآمدی ندارد و مخارج زندگی 
بر عده زن است درحالی که طبق قانون مرد رییس خانواده 

است و زن باید از او تبعیت کند.
جعفری به بحث نفقه نیز اشاره کرد و گفت: طبق قانون، 
زن در ازای نفقــه قانونی که از مرد دریافت می کند صرفا 
باید تمکین انجام دهد و نیازی به انجام امور منزل توسط 
زن نیســت، در حالی که آیا در خانواده ایرانی اساسا زنی 
وجود دارد که کارهای منزل را انجام ندهد و صرفا از شوهر 
تمکین کند؟. از سوی دیگر این حق رییس خانواده بودن 
مردان مشکلات زیادی را برای زنان ایجاد کرده است. با 
توجه به افزایش آگاهی نسبی جوانان، آیا موارد ذکر شده 

منجر به ایجاد ترس ازدواج در جوانان نمی شود؟.
این فعال حقوق خانــواده گفت: دختری که حق طلاق، 
خروج از کشــور، تحصیل، محل زندگی و حق اشتغال را 
پس از ازدواج از دســت می هد، چگونه از ازدواج نترسد؟. 
قانون اما به ازای تکالیف مالی که به دوش مردان گذاشته 
به آنها چنین حقوقی را نیز داده است و این در حالی است 
که اکنون اداره مالی هزینه های زندگی مشترک برابر شده 
است.این حقوقدان با اشاره به عدم بهره از قوانین مانوسی 
در جهان نظیر تقسیم اموال حین طلاق در ایران، افزود: 
به جای تقسیم اموال هنگام طلاق، قانون مهریه را مقرر 
می کنیم که عملا دریافت آن برای زنان غیر ممکن است. 
بنابراین هراس و اضطــراب از ازدواجی که در آن عملا 
مهریه نخواهی داشــت و حق طلاق، حق حضانت، حق 
افتتاح حســاب برای فرزند و... برای زنان ایجاد می شود. 
حتی در صورت گرفتن وکالت برای حق طلاق از شوهر 
باز هم در صورت عدم شرکت شوهر در جلسات مشاوره 

پیش از طلاق، امکان طلاق وجود ندارد.

معاون درمان ســتاد مقابله با کرونا در اســتان تهران با 
اشــاره به افزایش بستری های ناشی از کرونا در تهران، 
گفــت: ویروس در گــردش در تهــران عمدتا ویروس 

کرونای دلتا یا همان واریانت هندی است.

-وضعیت قرمز در 143شهر
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، طی شــبانه روز گذشــته 
۲۰هزار و ۸۲۹ بیمار جدید کووید۱۹ در کشور شناسایی 
شــدند و متاسفانه ۱۸۲ تن نیز در همین بازه زمانی جان 
خود را از دســت دادند.  تا کنون ۴ میلیون و ۹۰۷ هزار 
و ۵۴۵ نفر دُز اول واکســن کرونــا و دو میلیون و ۱۴۹ 
هزار و ۷۱۲ نفر نیز دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع 
واکســن های تزریق شده در کشــور به ۷ میلیون و ۵۷ 

هزار و ۲۵۷ دُز رسید.
از ۲۰ تا ۲۱ تیرماه ۱۴۰۰ و بر اســاس معیارهای قطعی 
تشــخیصی، ۲۰ هــزار و ۸۲۹ بیمــار جدیــد مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که دو هزار و ۲۸۷ نفر 
از آنها بستری شدند. مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور 

به سه میلیون و ۳۹۴ هزار و ۲۷۹ نفر رسید.
متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۸۲ بیمار کووید۱۹ 
جان خود را از دســت دادند و مجموع جان باختگان این 

بیماری به ۸۶ هزار و ۴۱ نفر رسید.
ســه هزار و ۷۹۰ نفر از بیماران مبتــلا به کووید۱۹ در 
بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت 

قرار دارند.
در حال حاضر ۱۴۳ شــهر کشور در وضعیت قرمز، ۱۸۶ 
شهر در وضعیت نارنجی، ۱۱۹ شهر در وضعیت زرد قرار 

دارند.

-آی سی یوها پرُ شد
نادر توکلی، معاون درمان ستاد مقابله با کرونا در استان 
تهران با اشــاره بــه وضعیت بیماری کرونــا در تهران، 
گفت: در حال حاضر میزان بســتری های ناشی از ابتلا 
به کرونا در استان تهران بالا رفته و به طور کلی اکنون 

در کل استان تهران نزدیک ۶۷۰۰ بیمار بستری هستند. 
همچنین در حــال حاضر روزانه حدود ۱۵۰۰ بســتری 

جدید در تهران داریم.
وی با بیان اینکه تعداد بیماران ســرپایی هم بسیار بالا 
رفته اســت، گفت: طبق آخرین آمارها در روز گذشــته 
حدود ۸۶۰۰ بیمار ســرپایی و ۱۳۰۰ بیمار بستری جدید 
داشــته ایم که در حال حاضر ۶۷۰۰ بیمار بســتری در 
بیمارستان های اســتان تهران داریم. آی سی یوها هم 
طبیعتا در این شرایط پر است، اما طبیعتا با جایجایی ها یا 
باز کردن آی ســی های جدید مدیریت می کنیم. در کل 
ما با تمام بیمارســتان های استان تهران جلسات آمادگی 
را برگزار کردیم و بیمارســتان ها اعلام آمادگی کردند تا 

ظرفیت تخت هایشان را افزایش دهند.
توکلی افزود: در عین حال بحث بستری موقت و درمان 
بیمــاران در کلینیک های تخصصــی به این صورت که 
بیمارانــی که خیلی بدحال نیســتند، مراجعــه کرده و 
داروهایشــان را دریافت کنند و مجددا به خانه بازگردند، 

همچنان فعال است.

-ویروس گردشگر در تهران
توکلی درباره ویروس در گردش در استان تهران، گفت: 
ویروس در گردش در تهران عمدتا ویروس کرونای دلتا 
یا همان واریانت هندی اســت. بنابراین بر اساس چیزی 
که در حــال حاضر می بینیم ویــروس غالب در تهران 

کرونای دلتا است.
وی دربــاره وضعیت رعایــت پروتکل هــا در تهران و 
اینکه آیا تهران آرایش شــهر قرمز را دارد یا خیر، گفت: 
متاســفانه هنوز تهران آرایش شــهر قرمــز را به خود 
نگرفته اســت. در حال حاضر در تهــران میزان رعایت 
پروتکل های بهداشــتی حدود ۷۰ درصد است. البته در 
حال حاضر خوشــبختانه ساعت کار اداری کاهش یافته 
و از هفــت صبح تا ۱.۵ بعد از ظهر اســت که مقداری 
کمــک می کند، دورکاری ها هم وجود دارد و یک ســوم 
پرســنل در اداراتی که کار خدماتی واجب ندارند، سرکار 

حضور می یابند. این ها اتفاق افتاده و امیدواریم شرایط به 
تدریج بهتر شود.  

وی تاکیــد کرد: مردم تا حد ممکــن باید پروتکل ها را 
رعایت کنند تا به کرونا مبتلا نشــوند. تا زمانی هم که 
واکسیناسیون کامل نشود، اقدام دیگری نمی توان انجام 

داد.

-تجهیــزات بــرق اضطراری مناســب در 
بیمارستان ها

توکلــی درباره مشــکلات قطع برق در بیمارســتان ها 
نیز گفت: خوشــبختانه مشــکل مربوط به قطعی برق 
در بیمارســتان ها بســیار کم شــده و تجهیزات و برق 
اضطراری بیمارســتان ها مناسب اســت و در عین حال 

تجهیزات حساس شان هم UPS دارد.

-فعالیت ســامانه اعلام بیمارســتان های با 
تخت خالی

وی دربــاره وضعیت ســامانه ۶۰۷۰ که در پیک چهارم 
کرونــا بــرای اعلام بیمارســتان های با تخــت خالی، 
راه اندازی شــده بود، گفت: ســامانه ۶۰۷۰ کاملا فعال 
اســت و مردم می توانند برای اطلاع از بیمارستان هایی 
کــه تخت خالی دارند، با آن تماس گیرند. این ســامانه 
روزانه بالغ بر ۱۵۰ تماس دارد و همه را پاســخ می دهد 
تا مشــکلی ایجاد نشــود. مردم اگر مشکلی در بستری 

داشتند، می توانند با این سامانه تماس بگیرند.
گفتنی اســت که پیش از این نیز توکلی درباره ســامانه 
»اعلام بیمارستان هایی با تخت خالی«، اعلام کرده بود 
که ســامانه تلفنی ۶۰۷۰ راه اندازی شده است و بیماران 
می توانند تماس گرفته تا درصورتی که دســتور بستری 
داشــته باشند همکاران ما بر اســاس منطقه جغرافیایی 
محل سکونت آنها برایشان مکان یابی کرده و آنها را به 
بیمارستان دارای تخت خالی ارجاع می دهند. بنابراین با 
شماره گیری تلفن ۶۰۷۰ به همراه کد ۰۲۱ می توانند از 

این خدمت بهره مند شوند.

جولان ویروس دلتا در خیابان های پایتخت

تهران در مرز انفجار؛ آی سی یوها پرشد!

اخبار

 رییس جمهــور منتخب، توســعه فرهنــگ ملی و 
درآمدزایی را دو ارزش افزوده حوزه گردشگری عنوان 
کرد و گفت: باید با تســریع واکسیناسیون کرونا زمینه 
رونــق بیش از پیش فعالیت های گردشــگری فراهم 

شود.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی دفتر رییس جمهوری 
منتخب، علی اصغر مونســان وزیر میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی پیش از ظهر دوشنبه با 
حضور در دفتر رییــس جمهوری منتخب، با آیت الله 
سید ابراهیم رییسی دیدار و گفت وگو کرد.مونسان در 
این دیدار با تبریک انتخاب آیت الله رییســی از سوی 

مردم و آرزوی موفقیت برای او و دولت آینده، گزارشی 
از آخرین وضعیت برنامه ها و اقدامات وزارتخانه تحت 
مدیریت خــود ارائه کرد.آیت الله رییســی نیز در این 
دیدار با تشــکر از تبریک مونسان و گزارش او، گفت: 
یکی از الطاف الهی به ســرزمین ما وجود جاذبه های 
گردشگری و طبیعی فراوان در سرتاسر کشور است و 
هنوز مناطق بکر زیادی در بخش های مختلف کشور 
داریم که امکان آباد شدن و بالفعل شدن استعدادهای 
گردشــگری را دارند.رییس جمهوری منتخب با بیان 
اینکه گردشــگری ظرفیت بالایی برای ایجاد اشتغال 
دارد، افزود: ضروری اســت که از فعالان این عرصه 

به شکل موثرتری حمایت شود.رییسی یکی از مزایای 
گردشگری علاوه بر بازدید و لذت بردن از گردش در 
جاذبه های طبیعی را آشــنایی مردم با تاریخ تمدن و 
فرهنگ غنی کشورمان دانست و تصریح کرد: کمک 
به تعمیق مفاهیم و ارتقــای مولفه های فرهنگ ملی 
و ظرفیت مناســب درآمدزایی در شهرها و روستاهای 
کشور، دو فاکتور از توانمندی های گردشگری و میراث 

فرهنگی برای ایجاد ارزش افزوده بالا هستند.
رییس جمهوری منتخب تاکید کرد که باید با تســریع 
واکسیناســیون کرونــا زمینــه رونق بیــش از پیش 

فعالیت های گردشگری فراهم شود.

رئیسی: با تسریع واکسیناسیون، زمینه رونق گردشگری فراهم شود

محسنیاژهای:

بازرسیویژهمشکلاتمردمدرمراکزقضاییرااحصاوراهحلارائهکند
رئیس قوه قضاییه به رئیس حوزه ریاســت دســتگاه قضا 
ماموریت داد که با همکاری نماینده دستگاه قضا در ستاد 
احیای امر به معروف و نهی از منکر، سازوکارهای حمایت از 

آمران به معروف و ناهیان از منکر را پیشنهاد دهد.
به گزارش ایســنا به نقل از قوه قضاییه، حجت الاســلام 
محســنی اژه ای رئیس قوه قضاییه با صدور ده دستور به 
معاونین و مســئولان عالی قضائی کشور در اولین جلسه 
شــورای عالی قوه قضائیه، بر ادامه مسیر تحول با رویکرد 

»تحول و تعالی« این دستگاه تاکید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در 
اولین جلسه شــورای عالی قوه قضاییه پس از انتصابش 
به ریاســت دستگاه قضاء که صبح امروز دوشنبه )۲۱ تیر( 
برگزار شد، از مقام معظم رهبری به خاطر عنایتی که به قوه 
قضاییه داشته و دارند و اعتماد و حسن ظنّ ایشان نسبت 

به خود، تشکر کرد.
رئیس قوه قضاییه همچنین از خانواده شــهدا و ایثارگران 
و مدیران و کارکنان دســتگاه قضا و مسئولان لشکری و 
کشوری که با حضور در دفتر کار وی یا ارسال پیام و تماس، 

نسبت به وی ابراز لطف و محبت داشتند، قدردانی کرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در سخنان خود 
با تقدیر از زحمات و تلاش های رئیسی در قوه قضاییه طی 
همه سال های بعد از انقلاب به ویژه در دو سال اخیر گفت: 
آیت الله رئیســی حقیقتا همه توان خود را در جهت خدمت 
به انقلاب و مردم و دستگاه قضایی به کار بردند و توفیقات 
خوبی داشــتند که امیدواریم در مسئولیت جدید اداره قوه 

مجریه نیز موفق باشند.
رئیس دستگاه قضا در بخش دیگری از سخنانش با قدردانی 
از تلاش های همه همکاران مجموعه قضایی اظهار داشت: 
قاطبه همکاران ما متدین، دلسوز، خیرخواه، مسئولیت پذیر، 
خدوم و تلاشگر هستند و تمام همّ آن ها این بوده و هست 

که برای تحول در قوه قضاییه حرکت کنند.
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای افزود: از همه 
همکاران انتظار داریم که دســت به دســت هم دهند تا 
دستگاه قضایی در دوره تحول و تعالی توفیقات گذشته را 
با جدیت بیشتری ادامه دهد و منشا خدمت رسانی بهتر به 

مردم باشد.
رئیــس قوه قضاییه در ادامه به ارائه ده دســتور خطاب به 
معاونین و مسئولان عالی قضایی در جهت بهبود عملکرد 
قوه قضاییه در خدمت رسانی به مردم پرداخت و از معاونت 
منابع انسانی خواست که با همکاری معاونت های مالی و 
پشــتیبانی و مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه و سایر 

بخش ها ظرف سه هفته مشکلات کارکنان دستگاه قضا 
را احصاء و راهکارهای پیشــنهادی خــود برای حل این 

مشکلات را همراه با یک زمانبندی مشخص ارائه دهد.
حجت الاسلام والمســلمین محســنی اژه ای افزود: کار 
همکاران دستگاه قضایی دشوار است و در کنار سختی کار، 
مشــکلات اداری نیز وجود دارد که باید همه تلاش خود 
را به کار گیریم تا این مشــکلات چه از لحاظ استخدامی 
و اداری و چه از لحاظ رفاهی و معیشــتی برطرف شده یا 

به حداقل برسد.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به مشکلات مراجعان به دستگاه 
قضا اظهار داشت: مردم ما در طول ۴۲ سال گذشته امتحان 
خود را بــه خوبی پس دادند و ما مدیــون آن ها خصوصا 
کسانی هستیم که در راه اسلام و قرآن و انقلاب از جان و 

مال و آبروی خود گذشتند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای افزود: حل برخی 
از مشــکلات مردم در حوزه اختیارات و وظایف مجلس و 
دولت است، اما بخشی از این مشکلات مربوط به دستگاه 
قضا می شــود که ما وظیفه داریم با حل این مشــکلات، 

صادقانه و بی منت به مردم خدمات ارائه دهیم.
رئیس قوه قضاییه به بازرسی ویژه ماموریت داد که ظرف 
حداکثر ســه هفته با همکاری دادستان انتظامی قضات و 
دیگر بخش ها از جمله ســازمان زندان ها، سازمان ثبت و 
بازرسی کل کشور، مشکلات مراجعین به دستگاه قضا را 
احصاء و همراه با راه حل و زمانبندی مشخص برای اقدام 

لازم ارائه کند.
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای در این زمینه 
به ذکر دو نمونه از مشــکلات مردم پرداخت و گفت: یکی 
از مشکلات این اســت که برخی از مردم نمی دانند وقتی 
مشــکل قضایی دارند باید به کجــا مراجعه کنند و وقتی 

مراجعه می کنند نیز با مشکلات دیگری مواجه می شوند.
وی همچنین یکی دیگر از مشکلات را دستگیری یک فرد 
بدون اطلاع به خانواده وی عنوان کرد و گفت که شاید چند 
ساعت بازداشت یک فرد برای ما عادی باشد، اما حتما بی 
اطلاعی خانواده او، برای اطرافیانش نگرانی ایجاد می کند 

که این مسئله باید برطرف شود.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به وجود ۷ هزار نمایندگی دستگاه 
قضایی در دستگاه های مختلف کشور اظهار داشت: برخی 
از نمایندگان قوه قضاییه ۱۰ یا ۱۵ ســال از ماموریت شان 
گذشــته یا حتی برخی از آن ها بازنشسته شده اند که باید 
بررسی شود آیا از ظرفیت این مجموعه ها استفاده می شود 

و اثربخشی دارند یا خیر.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای بر همین اساس 
به معاونت راهبردی ماموریت داد که با همکاری بخش های 
ذی ربط همچون معاونت های مالی و پشتیبانی و همچنین 
معاون امور اســتان های معــاون اول، وضعیت و عملکرد 
نمایندگی های قوه قضاییه در دستگاه ها و میزان اثرگذاری 

آن ها را بررسی و در این خصوص گزارش دهد.
رئیســقوه قضاییه در ادامه به رئیس حوزه ریاست دستگاه 
قضا ماموریت داد که با همکاری معاونت راهبردی و دیگر 
بخش های مرتبط، ظرف یک هفته کلیه مصوبات سفرهای 
استانی رئیس قوه قضاییه در دوران مدیریت آیت الله آملی 
لاریجانی و آیت الله رئیسی را بررسی و موارد بر زمین مانده 
را همراه با علت اجرا نشــدن آن ها و پیشنهادات عملیاتی 

برای تحقق این مصوبات، احصاء و اعلام نماید.
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای همچنین به 
دادســتان انتظامی قضات ماموریــت داد که با همکاری 
معاونت منابع انســانی و مرکز حفاظــت و اطلاعات قوه 
قضاییه و بازرسی دادستانی کل کشور و بازرسی و نظارت 
دیوان عالی کشور ظرف دو ماه، نیروهای مستعد ولایتمدار، 
انقلابی و باروحیه جهــادی در درون قوه قضاییه را برای 
استفاده در سطوح مختلف مدیریتی شناسایی و معرفی کند.

رئیــس قوه قضاییــه در بخش دیگری از این نشســت، 
به دادستان کل کشــور ماموریت داد که ظرف سه هفته 
بــا همکاری بخش های مرتبط، نحــوه تعامل ضابطان و 
قضات و همچنین همکاری نیروهای امنیتی و اطلاعاتی 
و انتظامی با قوه قضاییه در کشــف توطئه ها، پیشگیری 
و جلوگیری از نفوذ دشــمنان و کشف، تعقیب و پیگیری 
جریانات باندی و مرتکبان جرایم سازمان یافته و پیچیده را 
بررسی و پیشنهادات خود برای بهبود و تقویت این همکاری 

را ارائه دهد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای همچنین با اشاره 
به اصل مهم قانون اساسی در اجرای امر به معروف و نهی 
از منکر گفت: اجرای امر به معروف و نهی از منکر در جامعه 
با ضوابط و شرایط و دســتورالعمل هایش موجب کاهش 
ورودی پرونده ها به قوه قضاییه و اقدامات قهرآمیز می شود.

رئیس قــوه قضاییه بر همین اســاس بــه رئیس حوزه 
ریاســت دستگاه قضا ماموریت داد که با همکاری نماینده 
دستگاه قضا در ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر، 
سازوکارهای حمایت از آمران به معروف و ناهیان از منکر را 

که از مطالبات رهبری و مردم است پیشنهاد دهد.
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای با بیان اینکه 
ظرف چند روز آینده معاون اول قوه قضاییه را معرفی خواهد 

کرد، به معاون اول ماموریت داد که با همکاری ســازمان 
بازرسی کل کشــور، دیوان عدالت اداری، دادستانی کل، 
معاونت حقوقی و مرکز آمار و فناوری اطلاعات، ســازوکار 
عملی و برنامه عملیاتــی برای همکاری و هم افزایی قوه 
قضاییه با سایر قوا به خصوص کمک به دولت را طراحی 

و ارائه نماید.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: می خواهیم با تمام توان با 
قوای دیگر همدلی و همکاری کامل داشــته باشیم و این 
مسئله با حرف تحقق نمی یابد و نیاز به سازوکاری دارد تا 
اقدامات مشترک برای رفع مشکلات مردم و هم افزایی و 
اســتفاده متقابل از ظرفیت ها و توانمندی های قوا به طور 

مشخص تبیین شود.
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای با بیان اینکه 
محور کار دســتگاه قضــا در دوره تحول و تعالی، ســند 
تحــول قضایی و یکی از مهمترین محورهای این ســند 
»هوشمندســازی همه بخش های قضایی« است، اظهار 
داشت: با تلاش هایی که در مرکز آمار و فناوری اطلاعات با 
حضور دکتر زارع پور انجام شده، پیشرفت های خوبی حاصل 
شده است.رئیس قوه ضاییه در عین حال گفت که در حال 
حاضر از همه ظرفیت های نوین که در دســتگاه قضایی 
ایجاد شــده به خوبی استفاده نمی شود و باید با یک برنامه 
دقیق تلاش کرد که از این ظرفیت ها بیش از پیش استفاده 

شود تا شاهد یک جهش در دوره تحول و تعالی باشیم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای بر همین اساس 
به رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه ماموریت 
داد با همکاری معاونت های راهبردی و پشتیبانی و حقوقی، 
بررسی کند که دلیل عدم استفاده همه جانبه از ظرفیت های 
موجود در حوزه فناوری های نوین چیست و چگونه می توان 

این ظرفیت ها را بالفعل کرد.
وی همچنیــن از رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه 
قضاییه خواست که پیشنهادات و راهکارهای خود را برای 
حرکت مضاعف در جهت هوشمندســازی قوه قضاییه در 
دوره جدید مدیریت بر اساس اولویت های سند تحول قوه 

قضاییه ارائه دهد.
حجت الاسلام والمســلمین محســنی اژه ای با اشاره به 
اهمیت تداوم حرکت قوه قضاییه در چارچوب سند تحول، 
به معاونت راهبردی ماموریت داد که بر فرآیند اجرای سند 
تحول در زمانبندی مشــخص خود نظارت داشته باشد و 
با همکاری بخش های مربوطه، مشــکلات اجرای سند را 
احصاء و پیشنهادات خود را برای رفع نواقض و ارتقاء سند 
ارائــه دهد.رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه برخی محورها 

و بندهای ســند تحول عقب تر از زمانبندی اجرایی است، 
متذکر شد: اجرای برخی مواد سند در گرو همکاری دیگر 
قوا و دستگاه هاست و هر جا لازم است من با مسئولان امر 
مذاکره و مکاتبه خواهم کرد تا در روند اجرای ســند خللی 

ایجاد نشود.
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای با بیان اینکه 
از زمان تصدی مسئولیت دستگاه قضا رئیس جمهور سه 
مرتبه در دیدار حضوری و تماس تلفنی با او برای همکاری 
با قوه قضاییه در اجرای سند در مدت باقیمانده از این دولت 
اعــلام آمادگی کرده، از معاونت راهبردی خواســت که با 
همکاری معاونت های منابع انسانی و پشتیبانی، مسائلی که 
دولــت و مجلس می توانند قوه قضاییه را در اجرای ســند 
یاری کنند، احصاء کند تا کار با سرعت بیشتر پیگیری شود.

در این نشســت غلامحسین اســماعیلی سخنگوی قوه 
قضائیــه نیز در اظهاراتی اعلام کرد، رئیس قوه قضائیه در 
اولین سفر استانی خود، پنجشنبه هفته جاری به استان ایلام 

سفر خواهد کرد.
اسماعیلی تاکید کرد این سفر با استعلام و هماهنگی کامل 
ســتاد ملی مقابله با بیماری کرونا تنظیم شده و با رعایت 
ضوابط و دستورالعمل های ابلاغی این ستاد انجام می شود.

عیسی زارع پور، رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات نیز از 
فراهم شدن امکان استعلام بر خط سوابق محکومیت های 
مالی اشخاص با کســب اجازه از آن ها خبر داد و گفت: بر 
اساس ســند تحول قوه قضائیه و به منظور شفاف شدن 
فضای فعالیت های اقتصادی در کشور، مرکز آمار و فناوری 
اطلاعات قوه قضائیه، »ســامانه ســجل محکومیت های 

مالی« را برای استفاده عموم مردم راه اندازی کرده است.
وی افزود با اســتفاده از این خدمــت جدید قضائی مردم 
می توانند با کســب اجازه از یکدیگــر، به صورت برخط از 
سوابق محکومیت های مالی یکدیگر با خبر شوند تا با علم 
به این ســوابق، روابط اقتصادی و یا معاملاتشان را تنظیم 

کنند.
رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات توضیح داد، اشخاصی 
که داری »کد ثنا« هســتند، می توانند با ورود به کارتابل 
یکپارچه قضائی از طریق درگاه ملی قوه قضائیه به آدرس 

»eadl.ir« از این خدمت جدید قضائی استفاده کنند.
وی همچنین خاطرنشــان کرد، افرادی که فاقد »کد ثنا« 
هســتند نیز می توانند به شــکل کاملا غیــر حضوری از 
طریــق درگاه ملی قوه قضائیه نســبت به ثبت نام در این 
ســامانه ســجل اقدام کرده و متعاقب آن از سامانه سجل 

محکومیت های مالی استفاده کنند.
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارانرژی

فرآیند ارزیابی متقاضیان 
عضویت و استقرار در پارک 

نفت آغاز شد
سرپرســت معاونت فناوری پارک نوآوری و فناوری 
صنعت نفت از آغاز فرآیند ارزیابی متقاضیان عضویت 
و اســتقرار در پارک خبر داد و گفت: شــرکت های 
منتخب در »گردهمایی شــرکت های دانش بنیان و 
استارت آپ های صنعت نفت« که بهمن ماه سال ۹۸ 
برگزار شد، در نخستین مرحله از پذیرش شرکت ها در 

اولویت ارزیابی قرار گرفته اند.
به گزارش خبرنگار شانا، سیدفرهنگ فصیحی اظهار 
کرد: در رویداد فناورانه ای که بهمن ماه ۹۸ با حضور 
تعدادی از شــرکت های دانش بنیان و فناور برگزار 
شــد، وزیر نفت ضمن بازدید از توانمندی های این 
شــرکت ها اعلام کرد که با تأسیس پارک نوآوری و 
فناوری صنعت نفت، بررسی شرایط پذیرش و استقرار 

این شرکت ها در اولویت خواهد بود.
وی گفــت: با توجه به اینکه شــرکت های منتخب 
رویداد مذکور یک نوبت و البته با شرایط و مقتضیات 
متفاوتی ارزیابی شــده اند، بررســی های تکمیلی و 
برگزاری جلســات توجیهی با شرکت های منتخب 
بر اساس گروه بندی صورت گرفته در رویداد )شامل 
گروه های طلایی، نقره ای و برنزی( از ده روز گذشته 
آغاز و به این ترتیب، گام نخست برای عملیاتی شدن 
این وعده وزیر نفت در مسیر توسعه فناوری های مورد 

نیاز صنعت نفت برداشته شده است.
به گفته سرپرســت معاونت فناوری پارک نوآوری 
و فناوری صنعت نفت، این شــرکت ها می توانند در 
صورت تمایل با مراجعه به پایگاه اینترنتی پارک )به 
نشــانی www.irpip.ir( و تکمیل فرم ارزیابی 
اولیه شــرکت ها در اولویت بررسی برای پذیرش و 
اســتقرار در پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت و 

بهره مندی از مزایای آن قرار گیرند.
بر اســاس این گزارش، تاکنون جلسات توجیهی  با 
شــرکت های گروه های طلایی و نقــره ای برگزار 
شــده و در هفته جاری نیز برگزاری نشست هایی با 

شرکت های گروه برنزی در دستور کار است.
هم زمان با این فراخوان، سایر شرکت های دانش بنیان 
و فناور توانمند ارائه دهنده محصولات و خدمات مورد 
نیاز صنعت نفت که داوطلب پذیرش در پارک هستند 
نیز می توانند درخواست خود را جهت بررسی از همین 

طریق ثبت کنند.

کاهش ۴۷ درصدی ورودی 
آب به مخازن سدهای کشور

 کل ورودی آب به مخازن سدهای کشور از ابتدای 
ســال آبی جاری )مهرماه۹۹( تا پایان ۱۸ تیرماه با 

کاهش ۴۷ درصدی همراه شده است.
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از شرکت مدیریت منابع 
آب ایران، ورودی آب به مخازن ســدهای کشور از 
ابتدای ســال آبی جاری )مهرمــاه ۹۹( تا پایان ۱۸ 
تیرماه ۲۷ میلیــارد و ۲۹ میلیون متر مکعب بوده و 
این درحالی است که در سال آبی پارسال )مهرماه ۹۸ 
تا آخر شهریور ۹۹( کل آبی ورودی به مخازن سدها 
۵۱ میلیارد و ۷۰ میلیون متر مکعب بوده که کاهش 

۴۷ درصدی را نشان می دهد.
حجم خروجی آب از سدهای کشور نیز از ابتدای سال 
آبی جاری تا ۱۸ تیرماه ۲۸ میلیارد و ۸۶ میلیون متر 
مکعب بوده که در مقایســه با مدت مشابه سال آبی 
پارســال که رقم ۴۴ میلیارد مترمکعب ثبت شده از 

کاهش ۳۴ درصدی برخوردار شده است.
حجم آب موجود در مخازن سدهای کشور از ابتدای 
سال آبی جاری تا ۱۸ تیرماه به عدد۲۵ میلیارد و ۵۶ 
میلیون متر مکعب رسیده و این درحالی است که این 
میزان در سال آبی پارسال ۳۶ میلیارد و ۱۱ میلیون 

متر مکعب بوده است.
حجم موجودی آب مخازن سدهای کشور نسبت به 

سال آبی پارسال ۲۹ میلیارد کاهش یافته است.
به گزارش ایرنا،امــروز معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت گفت: اکنون از ۶۰۶ دشت موجود در کشور، 
بیــش از ۳۰۰ دشــت با وضعیت قرمــز و بحرانی 
مواجه اند و همین مســاله سبب شده تا بخش هایی 
از کشور خالی از سکنه شده و مهاجرت از جنوب به 
شمال را شاهد باشیم.ظرفیت کلی سدهای بزرگ و 
مهم کشور درحال حاضر ۵۰ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
متر مکعب است.درصد پرشدگی سدها تا ۱۸ تیرماه 

حدود ۵۱ درصد است.

امسال به 318 روستای 
استان کرمانشاه گازرسانی 

می شود
 مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه گفت: امسال 
گاز رسانی به ۳۱۸ روستای استان علاوه بر گازرسانی 
به شهرهای ریجاب، نوسود و شبکه داخلی ازگله در 

دست اجرا است.
»سیروس شــهبازی« روز دوشنبه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا، اعتبار مجموع این پروژه های گازرسانی 
در ســال جاری را ۴۸۰ میلیارد تومان اعلام کرد و 
افــزود: با اتمام این پروژه ها ضریب گازرســانی به 
روســتاهای اســتان به ۹۴ درصد و میانگین نفوذ 
گازرســانی در تمام بخش های استان به ۹۸ درصد 
خواهد رســید.او با بیان اینکه اکنــون ۸۲ درصد از 
جمعیت روســتایی اســتان در هزار و ۶۹۴ روستا از 
نعمت گاز برخوردار هســتند، از برنامه شــرکت گاز 
استان کرمانشــاه در خصوص گازرســانی به تمام 
روســتاهای بالای ۲۰ خانوار تا پایان ســال ۱۴۰۰ 
خبر داد و گفت: به همین منظور برنامه ریزی لازم به 

منظور تحقق این امر صورت گرفته است.

 مدیریت مصرف انرژی
 در زاگرس جنوبی

مصرف انرژی شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس 
جنوبی طی سه سال اخیر با مدیریت مصرف و انجام 

اقدام های اصلاحی کاهش یافته است.
به گزارش شانا به نقل از شرکت نفت مناطق مرکزی 
ایران، حسن ظفرآبادی، سرپرست اداره برنامه ریزی و 
کمیته مدیریت انرژی شرکت بهره برداری نفت و گاز 
زاگرس جنوبی گفت: مقایســه آماری نشان می دهد 
شــدت مصرف انرژی )مقدار مصرف انرژی به ازای 
تولید یک واحد( در سطح کل سازمان در سال ۱۳۹۹ 
نسبت به سال مبنا )۱۳۹۶(، هفت درصد کاهش یافته 

است.
وی افزود: این دســتاورد با انجــام پروژه هایی مانند 
اصلاح سیستم روشنایی، نصب پنجره های دوجداره 
و اســتقرار سیســتم پایش و کنتــرل حامل های 
انرژی در ســاختمان اداری ســتاد، نصب درایو روی 
الکتروموتورهــای بــارز مناطق عملیاتــی، احداث 
ســامانه های فتوولتائیک، اصلاح سیســتم مشعل، 
نصب آبگرمکن های خورشــیدی، استفاده بهینه از 
آب بازیافتی، ســرویس دوره ای همه سیســتم های 
سرمایشی و گرمایشی، استقرار سامانه پایش و کنترل 
هوشمند ســاختمان )BEMS( در ساختمان ستاد 
زند، راه اندازی ســامانه رصد انرژی و... محقق شده 

است.
سرپرست اداره برنامه ریزی و کمیته مدیریت انرژی 
شــرکت بهره برداری نفــت و گاز زاگرس جنوبی از 
 ISO اســتقرار سیستم اســتاندارد مدیریت انرژی
۵۰۰۰۱ در ســال های ۹۶ و ۹۷ در این شرکت خبر 
داد و گفت: با اجرای الزام های این سیستم استاندارد و 
پس از ممیزی های انجام شده شرکت زاگرس جنوبی 

موفق به دریافت گواهینامه یادشده شد.
ظفرآبادی کاهش ۹۱ درصدی ارسال گاز به مشعل 
از رقم ســالانه ۴.۳۵ میلیون مترمکعب به ۳ میلیون 
مترمکعب در مرکز تفکیک خیرگو، کاهش حدود ۴۵ 
درصدی مصرف گاز، ۲۲ درصدی برق و ۵۵ درصدی 
آب در ستاد شیراز را از نتایج اجرای سیستم استاندارد 

مدیریت انرژی برشمرد.
وی در مقایســه مصرف انرژی در ســال ۹۸ با سال 
۹۹ نیز افزود: در مجمــوع مقدار مصرف انرژی این 
شرکت در ستاد و مناطق عملیاتی در سال ۹۸ بیش 
از ۷۱ میلیون و ۶۵۸ هزار کیلووات ساعت بوده که در 
سال ۹۹ به بیش از ۶۷ میلیون و ۳۸ کیلووات ساعات 

کاهش یافته است.
سرپرست اداره برنامه ریزی و کمیته مدیریت انرژی 
شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی یادآور 
شــد: این شــرکت به پاس استقرار اســتانداردهای 
سیستم مدیریت انرژی در سال ۹۷ موفق به دریافت 
جایزه ســازمان توســعه صنعتی ملل متحد )یونیدو 

UNIDO( شد.
شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی یکی از 
شرکت های زیرمجموعه شرکت نفت مناطق مرکزی 
ایران است که با مرکزیت شیراز، پنج منطقه عملیاتی 
پارسیان، آغار و دالان، نار و کنگان، سرخون و گشوی 
جنوبی و سروســتان و ســعادت آباد را در سه استان 

فارس، بوشهر و هرمزگان را راهبری می کند.

پایان تعمیرات اساسی 
منطقه آغار و دالان

تعمیرات اساسی منطقه عملیاتی آغار و دالان با هدف 
افزایش ضریب اطمینان تجهیزات فرآیندی، صیانت 
از سرمایه های ملی و حفظ توان تولید گاز در زمستان 

با موفقیت پایان یافت.
به گزارش شانا به نقل از شرکت نفت مناطق مرکزی 
ایران، مصطفــی پالیزیان، مدیر عملیات شــرکت 
بهره بــرداری نفت و گاز زاگرس جنوبی گفت: انجام 
تعمیرات اساسی این منطقه با ۴۰ هزار نفرساعت کار 
شبانه روزی عملیاتی با هدف تولید پایدار و تحقق تولید 
تکلیفی در شرایط ایمن و بدون حادثه در موعد مقرر 

پایان یافت.
وی افــزود: این عملیات با ارزیابی واحد بازرســی و 
حفاظت فنی مســتقر در منطقه با صدور یک هزار و 
۱۰۰ فقره درخواســت کار تعمیراتی، بازرسی فنی و 
اصلاحیه های فرآیندی در پالایشگاه گازی فراشبند، 
تســهیلات مرکزی ناحیــه آغار، مراکــز چندگانه 
جمــع آوری گاز، چاه ها، خطوط لوله و خطوط هوایی 

برق منطقه انجام شد.
مدیر عملیات شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس 
جنوبی در تشریح این عملیات به ایمن سازی خطوط 
لوله اشــاره کرد و گفت: در برنامه تعمیرات اساسی 
امســال در مجموع ۵۴۰ متر خط لوله در ۱۴ مقطع 
تعمیر شد که این تعمیرات شــامل خطوط لوله ۱۲ 
اینچ لوپ مرکز جمع آوری شماره یک دالان، ۲۴ اینچ 
میدان گازی آغار و ۴۲ اینچ گاز خروجی پالایشــگاه 
گازی فراشبند به شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 

است.
پالیزیان از تکمیل و راه اندازی خط لوله چاه ۱۲ دالان 
و حذف ایســتگاه توپک گیر/ توپک انداز کیلومتر ۶۶ 
خط لوله ۲۴ اینچ میدان گازی آغار با احداث ۲۶۰ متر 
خط لوله ۲۴ اینچ در بازه تعمیرات اساسی امسال خبر 
داد و گفت: ایمن سازی لخته گیر ناحیه دالان، تعویض 
هدر شیرهای ایمنی لخته گیر تسهیلات مرکزی ناحیه 
آغار، بازرســی ریبویلر واحدهــای احیای گلایکول 
پالایشگاه از دیگر اقدام های مهم در تعمیرات اساسی 
امســال به شــمار می آید.وی افزود: فرآیند تعمیرات 
اساسی این منطقه با توان داخلی گروه های چندگانه 
تعمیرات، بهره برداری، بازرسی و حفاظت فنی، ایمنی 
بهداشت و محیط زیست، خدمات پشتیبانی و روابط 
عمومی انجام شــده اســت.مدیر عملیات شرکت 
بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی یادآور شــد: 
پشتیبانی، تعمیر، سرویس و ســاخت قطعات مورد 
نیاز واحدهای درگیر در تعمیرات اساسی نیز با همت 
کارکنان کارگاه مرکزی این منطقه عملیاتی محقق 

شده است.

مدیر گــروه انرژی مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اســلامی گفت: وزارت نیرو و دولت از 
ســال ۱۳۹۷ تا کنون مابه التفاوت تعرفه برق 
تکلیفی و واقعــی را به نیروگاه های خصوصی 

پرداخت نکرده است.
روح الله احمــدی در گفتگو بــا خبرنگار مهر 
درباره چالش هــای صنعت برق کــه خود را 
طی ماه های گذشته در خاموشی های گسترده 
نشان داده است، گفت: بخشی از نیروگاه های 
کشور خصوصی و شــبه خصوصی و بخشی 
دولتی هســتند و تقریباً نیمی از برق کشور را 
نیروگاه های خصوصی و یا شبه خصوصی تولید 

می کند.

تعرفه گذاری دستوری و بدهی 51 
هزار میلیارد تومانی!

وی در خصوص تعرفه گذاری اظهار داشــت: 
تعرفه گــذاری بــرق تولیــدی نیروگاه های 
غیردولتــی به این صورت اســت که در کنار 
قیمت تکلیفی بــه نیروگاه هــای غیردولتی، 
مابه التفاوت نرخ تکلیفــی و واقعی هم به آنها 

پرداخت می شود.
مدیر گــروه انرژی مرکز پژوهش های مجلس 
ادامه داد: قیمت تکلیفی برق همان قیمتی است 
که دولت به مشــترکان بخش های مسکونی، 
صنعتــی و تجاری عرضه می کنــد که برای 
بخش مســکونی به عنوان مثــال ۹۳ تومان 
به ازای هر کیلووات ســاعت فروخته می شود؛ 
همچنین اختلاف بین قیمت تکلیفی و قیمت 
واقعی باید از سوی دولت به وزارت نیرو پرداخت 
شــود تا وزارت نیرو این رقم را به نیروگاه های 

غیردولتی پرداخت کند.
احمدی تصریح کرد: طی حدود ۳ ســال اخیر 
این اتفاق رخ نداده و مابه التفاوت نرخ تعرفه برق 
دولتی و قیمت تمام شده تولید برق به نیروگاه ها 
واریز نشده است که سبب انباشت بدهی وزارت 

نیرو و دولت به نیروگاه ها شده است.
وی میزان بدهی دولت بــه وزارت نیرو را ۵۱ 
هزار میلیــارد تومان برآورد و تأکید کرد: نیمی 
از آن بدهــی وزارت نیرو به نیروگاه های تولید 
برق اســت که بیش از ۲۵ هزار میلیارد تومان 

اعلام شده است.
مدیر گــروه انرژی مرکز پژوهش های مجلس 
ادامه داد: این مطالبات باعث می شــود برخی 
نیروگاه هــای غیردولتی برای تأمین مالی امور 
اجرایی خود به مشــکل برخورد کنند. هرچند 
وزارت نیــرو هر از گاهی تزریــق مالی برای 
پرداخت حقوق و دستمزد کارکنان نیروگاه های 
خصوصــی انجام می دهد اما اورهال ســالانه 

نیروگاه ها، هزینه بالایی نیاز دارد.

اقتصاد ضعیف نیروگاه ها مجالی 
برای بازپرداخت وام های ارزی باقی 

نگذاشته است
احمدی با بیان اینکه بخش عمده نیروگاه های 
خصوصی از محل تســهیلات صندوق توسعه 
ملی تأمین مالی شــده، بیان کرد: این سرمایه 
گذاری ها بــه صورت ارزی بوده و ســرمایه 
گذار باید اقســاط آن را به صــورت ارزی به 
صندوق توسعه برگرداند اما وقتی تزریق مالی 
مابه التفاوت نرخ تکلیفی و واقعی به نیروگاه ها 
انجام نشــود، نیروگاه ها پولی برای بازپرداخت 

تسهیلات اخذ شده ندارند.

وی درباره برخی روش های جبران این بدهی ها 
به بخش خصوصــی، عنوان کــرد: می توان 
بخشی از این بدهی های دولت به نیروگاه ها را 
به عنوان سهم دولت از نیروگاه در نظر گرفت و 
با بدهی نیروگاه ها به صندوق توسعه ملی تهاتر 
شود. اما در خصوص نرخ ارز و نحوه بازپرداخت 
باید مذاکراتــی میان نیروگاه های خصوصی با 
وزارت نیرو و صندوق توسعه ملی صورت گیرد.

اولویت دولت سیزدهم پرداخت بدهی 
دولت به نیروگاه ها باشد

مدیرگــروه انرژی مرکز پژوهش های مجلس، 
انباشت بدهی های دولت به بخش خصوصی 
را مانعی بر سر توسعه نیروگاه دانست و گفت: 
بخش خصوصی وقتی که در کسب و کار تولید 
برق سرمایه گذاری می کند به دنبال منافع است 
و اگر این منافع تأمین نشــود، سرمایه خود را 
خارج خواهد کرد. در حال حاضر چنین مشکلی 
به وجود آمده و دولت ســیزدهم باید در اولین 
اقدام راهکاری برای جبران بدهی های دولت به 

نیروگاه ها بیابد.
احمدی در خصوص رقم تعرفه های تولید برق 
اظهار داشــت: در حال حاضر یارانه زیادی به 
انرژی می دهیــم و در همه حامل های انرژی 
اعم از برق، گاز، بنزین و … رد پای یارانه های 
پنهان دیده می شود. در حالی که راهکار هدایت 
مصرف کنندگان به سمت مصرف بهینه انرژی، 
واقعی ســازی قیمت ها است و در صورتی که 
تعرفه ها همچنــان ارزان بماند، محرکی برای 
حرکت به سمت بهینه سازی مصرف انرژی به 

وجود نخواهد آمد.
وی متذکر شــد: افزایش درآمــدی که دولت 
از محل واقعی ســازی تعرفه انرژی به دست 
می آورد باید به ســمت اصلاح الگوی مصرف 
تزریق شود تا شــدت مصرف انرژی در کشور 
ما که نسبت به سایر کشورها بسیار بالاتر است، 

کاهش یابد.

صنعت برق متناسب با چشم انداز 
رشد اقتصادی باید توسعه یابد

عضو هیئت علمی دانشگاه علم و صنعت، یادآور 
شد: صنعت برق یکی از صنایع پیشران اقتصاد 
هر کشــوری اســت و در صورتی که در میان 
تقاضا و تولید برق توازن ایجاد نشــود، اقتصاد 
کشور متضرر خواهد بود؛ خاموشی هایی که این 
روزها به صنایع داده می شــود در واقع به ضرر 

کل اقتصاد کشور است.
احمدی خاطرنشــان کرد: قطعی برق در کنار 
آســیب های اقتصادی، آسیب های اجتماعی و 
امنیتی نیز در پی دارد کما اینکه خاموشی های 
۲۰۱۸ آمریــکا و ایالت تگــزاس و همچنین 
خاموشــی های کشــور ونزوئلا در سال های 
گذشته آسیب گسترده ای به اقتصاد و صنعت 
این دو کشور وارد کرده و نارضایتی عمومی نیز 

در پی داشته است.

وزیر نیرو در ابتدای برنامه ششم از 
اجرای قانون شانه خالی کرد!

وی به اظهار نظر وزیر نیرو در سال ۹۶ اشاره و 
تأکید کرد: در آن زمان که ابتدای اجرای قانون 
برنامه ششــم توسعه بود، اردکانیان اعلام کرد 
برای کمبود ۲۰۰ ساعت برق نمی توان نیروگاه 
جدید ساخت؛ باید گفت شاید برای یک مدت 

کوتاه بتوان با افزایش بهره وری انرژی مشکل 
این ۲۰۰ ساعت را حل کرد ولی برای یک کشور 
در حال توسعه ظرفیت تولید برق نیز متناسب 
باید افزایش یابد. این افزایش ظرفیت از تکالیف 
دولت اســت که در قانون برنامه ششم توسعه 
آمده و وزیر مکلف به اجرای قانون است.عضو 
هیئت علمی دانشگاه علم و صنعت خاطرنشان 
کرد: دولت بر اساس قانون برنامه ششم مکلف 
است سالی ۵ هزار مگاوات به تولید برق اضافه 
کند اما وزیر نیرو در همان سال نخست می گوید 
من قصد ندارم نیروگاه جدید بسازم در حالی که 
این تکالیف بر اساس توسعه اقتصادی سال های 

آینده طراحی و برنامه ریزی شده است.

باید تا الان 25 هزار مگاوات ظرفیت 
جدید ایجاد می  کردیم اما به نصف آن 

هم نرسیدیم
مدیرگروه انــرژی مرکز پژوهش های مجلس 
افزود: به جای دســتیابی به رقم تولید ۲۵ هزار 
مگاوات ســاعت برق جدید در سال های اخیر 
تنهــا ۱۱ تا ۱۲ هزار مگاوات ســاعت برق به 

مجموع تولیدات نیروگاه ها افزوده شده است.
وی در پاسخ به این پرسش که چرا کمبود برق 
در سال های گذشته احساس نمی شد و امسال 
خاموشــی ها شــدت گرفت، گفت: دو عامل 
خشکسالی و گرمای شدید امسال، خاموشی ها 
را تشــدید کرد. چون به دلیل نبود بارندگی در 
سال جاری بخش زیادی از ظرفیت نیروگاه های 
برق آبی با ظرفیتی بالــغ بر ۱۲ هزار مگاوات 
برق از مدار خارج شــد. همچنین آغاز گرمای 
شدید از بهار امسال که در سال های گذشته از 
اوایل تابستان بود، عامل دیگری برای افزایش 

خاموشی ها بود.

بارش های خوب سال های قبل جلوی 
بروز کمبود تولید برق را گرفت 

به گفته این پژوهشگر حوزه انرژی، کمبود منابع 
آبی لازم برای تولید برق در پشــت ســدهای 
کشور در سال جاری نسبت به ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹، 
۳۰ درصــد برآورد می شــود. اما چون اهمیت 
تأمین آب بیشــتر از برق است، بنابراین منابع 
آبی موجود برای تأمین آب آشــامیدنی شهرها 
اولویت دارد تا تولید برق.مدیرگروه انرژی مرکز 
پژوهش های مجلس با اشــاره به کمبود تولید 
۳۰ تا ۴۰ درصدی برق نیروگاه های برق آبی در 
سال جاری نسبت به سه سال اخیر تصریح کرد: 
سال های ۹۷ تا ۹۹ بارش های خوبی داشتیم و 
اگر بارندگی های این سال ها نبود، کمبود برق 

در سه سال گذشته خود را نمایان می کرد.

وی خاطرنشــان کرد: گرما هم بــه افزایش 
مصرف برق کمک و ســطح تقاضا را تحریک 
کرد؛ صنعت هم در یک سال اخیر رشد داشت 
و با توجه به پشت سر گذاشتن شیوع ویروس 
کرونا طی یک ســال و نیم گذشته و آغاز به 
کار صنایع، مصرف برق در صنعت افزایش پیدا 

کرده است.
احمــدی تاکید کرد: باید متناســب با رشــد 
اقتصادی، رشــد تولید برق نیز محقق شود تا 
ظرفیت های خالی در بخش صنعت به فعالیت 

برگردند.

دولت برای توسعه نیروگاه ها معطل 
برجام و خارجی ها شد

مدیرگروه انــرژی مرکز پژوهش های مجلس 
درباره اینکه چرا وزارت نیرو برای خاموشی ها 
در ســال های گذشته فکری نکرده بود، گفت: 
در جلساتی که با مسئولان وزارت نیرو داشتیم 
عنوان می کردند در دوره برجام شــرکت های 
خارجی بــرای ســرمایه گــذاری در بخش 
نیروگاهی مذاکره داشــتند و به توافقات خوبی 

دست یافتیم.
وی ادامه داد: به گفته مسئولان وزارت نیرو قرار 
بود شرکت های خارجی تا ۱۵ هزار مگاوات در 
صنعت نیروگاهی ما سرمایه گذاری کنند اما بعد 
از خروج ترامپ از برجام این شــرکت ها شامل 
شــرکت های چینی و ژاپنی نیــز قراردادهای 

توسعه بخش نیروگاهی را لغو کردند.
احمدی تاکید کرد: بعد از سال ۹۷ وزارت نیرو 
تحرکی برای هدایت سرمایه گذاری های داخلی 
به بخش نیروگاهــی انجام نداد و حتی همان 
ســرمایه گذاری هایی هم که انجام شده بود با 
عدم پرداخت مابه التفاوت نرخ تکلیفی و واقعی 

برق از سوی وزارت نیرو مواجه شد.

هزینه برق برای مصرف کننده ایرانی، 
کمتر از یک سنت؛ در دیگر کشورها 

8 سنت
مدیرگروه انرژی مرکز پژوهش های مجلس با 
اشاره به اهمیت انتقال یارانه های پنهان بخش 
انرژی به ســمت یارانه های آشکار و همچنین 
واقعی سازی قیمت ها توضیح داد: یکی از علل 
عدم توسعه انرژی های تجدیدپذیر، ارزان بودن 
انرژی در کشــور اســت و در صورت محاسبه 
ارزی آن هر کیلووات ساعت کمتر از یک دهم 
سنت به مصرف کننده عرضه می شود. در حالی 
که در کشورهای دیگر بین ۴ تا ۸ سنت مصرف 

کننده هزینه برق پرداخت می کند.
وی یکی دیگر از یارانه های پنهان بخش انرژی 

را محاســبه ۱۰ تومان به ازای هر متر مکعب 
گاز تحویلی نیروگاه دانست و افزود: این یارانه ها 
سبب می شــود تا حرکت نیروگاه ها به سمت 
اســتفاده از تکنولوژی جدید، صرفه جویی در 

مصرف و افزایش بهره وری کند شود.
وی درباره اینکه آیا امکان واقعی سازی تعرفه ها 
به صورت ناگهانی و دفعتی وجود دارد، گفت: 
امکان چنین کاری وجــود ندارد و دهک های 
پایین جامعه از واقعی سازی قیمت برق متضرر 
خواهند شد بنابراین اگر به عنوان مثال قیمت 
تمام شــده در هر کیلووات ساعت ۳۰۰ تومان 
باشــد و دولــت از مصرف کننــده ۹۰ تومان 
دریافت کند با ســه برابر کردن ناگهانی قیمت 
برق بسیاری از خانوارها آسیب می بینند لذا باید 
واقعی سازی نرخ برق پلکانی بوده و بر اساس 

میزان مصرف از خانوارها دریافت شود.

راهکار کوتاه مدت؛ احداث 
نیروگاه های سریع الاحداث

عضو هیأت علمی دانشگاه علم و صنعت درباره 
صادرات برق تولیــدی نیروگاه های غیردولتی 
گفت: در حال حاضر با کمبود تولید برق برای 
مصرف داخل مواجهیم و افزایش صادرات در 
اوج مصرف منطقی نیســت. امــا در دوره کم 
باری مانند زمســتان که مصرف برق کاهش 
می یابد امکان صادرات وجود دارد. در این دوره 
کم باری تفاوت مصرف بــا تولید تا ۲۰ هزار 
مگاوات می رســد و اگر در این دوره، صادرات 
برق افزایش یابد می تواند به عنوان جایگزین 
بدهی های وزارت نیرو به نیروگاه های خصوصی 

عمل کند.
وی افــزود که چاره ای جز حرکت به ســمت 
احداث نیروگاه های سریع الاحداث مانند نیروگاه 
خورشیدی، بادی، پراکنده و نیروگاه های گازی 
کلاس F )به شرط قابل تبدیل بودن به نیروگاه 
ترکیبی( با راندمانی بالغ بر ۴۰ درصد نیســت. 
این امر، عزم دولــت آینده را می طلبد تا همه 
توان خود را بسیج کند و در سال رفع موانع تولید 
این اقدام را در اسرع وقت انجام دهد. در ضمن 
برای افزایش ظرفیت باید برنامه های بلند مدت 
دیگری مانند ترکیبی کردن ۱۵ هزار مگاوات 
نیروگاه های گازی را دنبال کند تا بدین ترتیب 
بدون تزریق سوخت جدید به نیروگاه ها ۷۵۰۰ 
مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور اضافه شود.

اجازه استخراج رمزارز به نیروگاه های 
خصوصی در دوره کم باری به جای 

بدهی ها
احمــدی با اشــاره به تقاضــای نیروگاه های 
خصوصی برای اســتخراج رمــز ارز در دوره 
کاهــش پیک مصرف بــرق و دوره کم باری 
یادآور شد: صدور این مجوز می تواند به عنوان 
تهاتر بدهی های وزارت نیرو به بخش خصوصی 

و تأمین مالی نیروگاه ها مؤثر باشد.
مدیرگروه انــرژی مرکز پژوهش های مجلس 
از دیگر مشوق های صادرات برق برای بخش 
خصوصی را توسعه انرژی های تجدیدپذیر برای 
نیروگاه های خصوصی دانســت و اظهار کرد: 
استان سیستان و بلوچســتان به عنوان یکی 
از اســتان های با دوره تابش بالا می تواند هاب 
تولید انرژی خورشیدی بوده و تولیدکننده امکان 
صادرات برق به افغانســتان و پاکستان را پیدا 

می کند.

مدیر گروه انرژی مرکز پژوهش های مجلس:

دولت برای توسعه نیروگاه ها معطل خارجی ها شد

اخبار

مدیرعامل شــرکت انتقال گاز ایران از بهره مندی از توان 
داخل برای انجام تعمیرات اساسی در این مجموعه خبر داد.

به گزارش شــانا به نقل از شــرکت ملی گاز ایران، مهدی 
جمشــیدی دانا در حاشیه نشســت مجمع عمومی عادی 
سالیانه این شرکت گفت: با توجه به برنامه ریزی پنج ساله 
تعمیرات اساسی و حجم بالای تعمیرات نسبت به ظرفیت 
محدود اســتفاده از خدمات شرکت های داخلی، اوایل سال 
۱۳۹۹ با برنامه ریزی منظم و هماهنگ توانســتیم چندین 
شــرکت بومی دیگر را توانمند کنیم تا در مناقصه عمومی 
تعمیرات اساسی توربین که امسال در حال برگزاری است، 
حضور یابند.وی با اشاره به پراکندگی هزینه های توربین های 

تعمیرات اساسی در مناطق ده گانه، اظهار کرد: پارسال برای 
نخستین بار موفق شدیم یکپارچه سازی هزینه های تعمیرات 
اساسی را همســو با مدیریت بهینه هزینه ها انجام دهیم.

مدیرعامل شرکت انتقال گاز ایران با اشاره به اهمیت آمادگی 
تاسیسات تقویت فشار گاز برای ورود به فصل سرما، تصریح 
کرد: تلاش می کنیم افزون بر استفاده از توان کارشناسان 
متخصص شــرکت انتقال گاز ایران در ســطوح مختلف 
تعمیرات، از ظرفیت شرکت های داخلی نیز بهره مند شویم.

جمشیدی دانا همچنین با اشاره به شکست رکورد انتقال گاز 
در زمســتان ۹۹ )انتقال روزانه ۸۵۰ میلیون مترمکعب گاز 
در یک روز(، ادامه داد: این امر نشــان از برنامه ریزی دقیق 

و تلاش شــبانه روزی کارکنان این شرکت دارد که موفق 
شدند برگ زرین دیگری بر افتخارات شرکت ملی گاز ایران 
ثبت کنند.وی در بخش دیگری از سخنان خود، به موضوع 
برون سپاری بعضی تاسیسات و مراکز بهره برداری پرداخت 
و اظهار کرد: بیش از ۳۷ هزار کیلومتر خط لوله، ۶۱  مرکز 
بهره برداری خطوط لوله و ۸۶ تاسیســات تقویت فشار گاز 
جزء دارایی های فیزیکی شرکت انتقال گاز ایران است که 
نخستین تجربه برون سپاری در تاسیسات تقویت فشار گاز 
صفاشــهر ۴ در سال ۱۳۹۸ انجام شد و در آینده ای نزدیک 
تاسیسات سمنان و همچنین پنج تاسیسات دیگر براساس 

نقشه راه در سال ۱۴۰۰ برون سپاری خواهند شد.

بهره مندی از توان داخل برای تعمیرات اساسی در شرکت انتقال گاز

شرکتبرقحرارتیاعلامکرد:

اخذمجوززیستمحیطیاحداثبخشبخارنیروگاهسبلان
 مجــری پروژه های بیع متقابل شــرکت برق حرارتی 
گفت: مجوز زیســت محیطی احداث ســه واحد بخار 
نیروگاه گازی سبلان )اردبیل( به ظرفیت ۴۸۰ مگاوات 
برای تبدیل نیروگاه به چرخه سیکل ترکیبی از سازمان 

حفاظت محیط زیست دریافت شد.
به گزارش روز دوشــنبه پایگاه اطلاع رســانی وزارت 
نیرو،«حمید ســرداری« افزود: احداث واحدهای بخار 
نیروگاه سبلان اردبیل در قالب طرح های بیع متقابل به 
منظور افزایش تولید برق، پاسخگویی به رشد مصرف 
در منطقه و همچنین افزایش بازدهی نیروگاه های گازی 
با تبدیل آن به سیکل ترکیبی در دستور کار قرار گرفته 

است.
مجری پروژه های بیع متقابل شرکت برق حرارتی ادامه 
داد: نیروگاه ســبلان دارای ۶ واحد گازی و ســه واحد 
بخاری است که با تکمیل بخش بخار نیروگاه، مجموع 

ظرفیت آن به یک هزار و ۴۴۰ مگاوات خواهد رسید.
وی ظرفیت بخش بخار ایــن نیروگاه را ۴۸۰ مگاوات 
اعلام کرد و گفت:  واحد اول بخار این نیروگاه بهمن  ماه 
سال گذشته با شبکه سنکرون )متصل( شده است و بر 
اساس برنامه ریزی صورت گرفته واحدهای دوم و سوم 
این نیروگاه نیز سال آینده به بهره برداری خواهند رسید.

سرداری خاطرنشان کرد: افزایش تولید و پاسخگویی به 

رشد فزاینده بار در مرکز کشور به میزان ۴۸۰ مگاوات، 
بالا بردن بازدهی نیــروگاه و افزایش آن به میزان ۵۰ 
درصد، صرفه جویی در مصرف ســوخت و دستیابی به 
صرفه جویــی حداقل ۷۹۹ میلیون مترمکعب در ســال 
و کاهــش آلایندگــی محیط زیســت از جمله اهداف 

راه اندازی واحدهای بخار این نیروگاه است.
به گزارش ایرنا، نیروگاه سیکل ترکیبی سبلان اردبیل از 
نوع سیکل ترکیبی با ظرفیت تولید ۱۴۴۰ مگاوات بوده 
 ۲A/V۹۴ که شامل ۶ واحد گازی ۱۵۹ مگاواتی مدل
و ۳ واحد بخار ۱۶۰ مگاواتی در زمینی به مســاحت ۸۰ 

هکتار است.



خبر

5
      Tuesday   2021 13 July  سه شنبه 22 تیر 1400    سال چهارم   شماره 819 

سياست
w w w . t e j a r a t o n l i n e . i r

روزنامه صبح ايران

2Wed 26November 2014 345 چهارشنبه 5آذر 1393 شماره

خبر

پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir
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عرضه اولیه های امسال ۷ 
تایی می شود

تعــداد ۱۲۰ میلیون و ۶۰۰ هزار ســهم شــرکت 
شرکت سپید ماکیان چهار  شــنبه)۲۳ تیر( به عنوان 
هفتمین عرضه اولیه امســال بازار ســرمایه با نماد 
معاملاتــی »ســپید« در بازار دوم بــورس تهران 

می شود. عرضه 
تســنیم،  خبرگزاری  اقتصادی  خبرنگار  گزارش  به 
تعــداد ۱۲۰ میلیون و ۶۰۰ هزار ســهم شــرکت 
شــرکت ســپید ماکیان معادل ۱۵درصد سهام این 
شــرکت، چهار  شــنبه)۲۳ تیر( به عنــوان هفتمین 
عرضه اولیه امســال بازار سرمایه با نماد معاملاتی 
»سپید« در بازار دوم بورس تهران عرضه می شود.

ایــن میزان ســهام در محــدوده قیمتــی ۱۹۹۰ 
تــا ۲۱۰۰ تومــان برای هر ســهم و با ســهمیه 
۱۵۰ســهمی برای هر کد حقیقی و حقوقی عرضه 
خواهد شد. همچنین تامین ســرمایه تمدن متعهد 
خرید ۵۰ درصد ســهام قابل عرضه در روز عرضه 
اولیه ســهام این شرکت اســت.گفتنی است تعداد 
۹۰ میلیون و ۴۵۰ هزار سهم شرکت شرکت سپید 
ماکیان در حالی چهار شــنبه این هفته عرضه اولیه 
می شــود که از این تعداد، ۳۰میلیون و ۱۵۰ هزار 
ســهم در فرآیند کشــف قیمت جهــت عرضه به 
عمــوم اختصاص خواهد یافــت و تعداد ۳۰میلیون 
و ۱۵۰ هزار سهم این شــرکت نیز در روز پس از 
عرضه اولیه این شــرکت بــه صندوق ها با ضریب 
تخصیصی بازاری هر دارنــده واحد صندوق تعلق 
اولیه ســهام  قانــون، عرضه  اســاس  می گیرد.بر 
شــرکت ها به صندوق های ســرمایه گذاری در روز 
کاری بعــد از عرضــه اولیه با قیمت ثابت کشــف 
شــده در فرآینــد عرضه اولیه صــورت می پذیرد.

این گزارش می افزاید: شــرکت ســپید ماکیان از 
بدو تاســیس تا پایان ســال ۷۹ در تولید تخم مرغ 
صنعتی فعالیت می کرد اما از ســال ۸۰ با توجه به 
داشتن نیروی انســانی کارشناس و کارآمد فعالیت 
به ســمت پرورش مرغ مادر نیمچه گوشــتی تغییر 
ساختار یافت. این شرکت ۲۶ آبان سال ۹۳ موفق 
به دریافــت مجوز فعالیت زنجیــره یکپارچه تولید 
گوشــت مرغ با نام تجاری ســمین مرغ شــده و 

درحال تمدید مجوز مربوطه است.

20 بدافزار در حمله سایبری به 
سازمان های دولتی کشف شد

با توجه به حملات سایبری اخیر به برخی از سازمان ها، 
بیش از ۲۰ فایل بدافزاری کشف و نمونه برداری شده 
و پیکربندی نادرســت، عدم به روزرسانی به موقع و 
عدم اعمال سیاســت های صحیــح امنیتی از دلایل 

اصلی ضعف در شبکه های کشور اعلام شد.
به گزارش ایســنا، ، طی روزهای گذشته دو اختلال 
در حوزه بازرگانی شــرکت راه آهــن و وزارت راه و 
شهرسازی رخ داد. شــرکت راه آهن اعلام کرد هیچ 
اختلال یا حمله ســایبری به حوزه مســافری، باری 
یا ایســتگاه های قطار بین شهری صورت نگرفته اما 
اختلالاتی در حوزه بازرگانی به وجود آمده است. پس 
از آن سایت وزارت راه و شهرسازی از دسترس خارج 
شــد و این وزارتخانه اعلام کرد اختلال سایبری در 
سیستم های کامپیوتری کارکنان ستاد این وزارتخانه 
ظاهر شد که در پی آن پورتال وزارتخانه و سایت های 

زیرپرتال آن از دسترس خارج شد.
همچنین پس از آن، محمدجواد آذری جهرمی -وزیر 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات- هشــدار داد: مجدداً 
هشدار اردیبهشت ۱۳۹۷ در مورد حملات باج افزاری 
با سوءاســتفاده از درگاه مدیریتی iLo ســرورهای 
HP را یادآوری می کنیم. تحرکات جدیدی توســط 
مهاجمان ســایبری برای طراحی حملات سایبری با 

استفاده از این نقیصه، رصد و گزارش شده است.
در ایــن راســتا مرکــز ماهــر )مدیریت امــداد و 
هماهنگی رخدادهای رایانه ای( اعلام کرد بررســی 
 out HP-Integerated سه  آســیب پذیری 
 ،۱۲۵۴۲-۲۰۱۷-CVE شناســه های  با   lights
در   ۷۰۷۸-۲۰۱۸-CVE،  ۷۱۰۵-۲۰۱۸-CVE
سطح کشور نشان می دهد، برخی از شبکه های کشور 
در برابر این ضعف ها به درســتی محافظت نشده اند. 
پیکربندی نادرست، عدم به روزرسانی به موقع و عدم 
اعمال سیاست های صحیح امنیتی در هنگام استفاده 
ازHP Integrated Lights-Out از دلایل 
اصلی این ضعف در شبکه های کشور است. جدول زیر 
مشخصات این سه آسیب پذیری را نمایش می دهد.به 
کاربران توصیه می شود اگر دسترسی به این سرویس 
از طریق اینترنت ضروری نیســت، دسترسی به آن 
را محدود به شــبکه داخلی خود کنند، با به روزرسانی 
محصولات خود مطمئن شــوند کــه تحت تاثیر این 
سه آســیب پذیری قرار ندارند. با توجه به امکان نفوذ 
به این ســرویس توســط گره های آلوده شده شبکه 
داخلی، سیاست های امنیتی سخت گیرانه ای از جمله 
vlanبندی مجزا برای دسترسی به این سرویس از 
طریق شــبکه داخلی اکیدا توصیه می شود. همچنین 
با تنظیم تجهیزات امنیتی و رویدادنگاری حساســیت 
ویژه نســبت به تلاش برای دسترسی به پورت های 
ILO یــا SSH ســرورها در نظر گرفته شــود.

کنترل دسترســی به پیکربندی سرویس های سرور 
HP و بازبینی دوره ای ســطح دسترسی های سطح 
ادمین اکتیودایرکتوری و مرور لاگهای دسترســی به 
ILO ســرورها می تواند نقش بسزایی در تشخیص 
و جلوگیری از حملات اخیر داشــته باشــد. با توجه 
به حملات ســایبری اخیر به برخی از ســازمان ها و 
بررسی های صورت گرفته، بیش از ۲۰ فایل بدافزاری 
ESX و  بــرای پلت فرم های متفــاوت وینــدوز، 
سفت افزار کشــف و نمونه برداری شده است. تمامی 
این بدافزارها از تاریخ ۱۹/۰۴/۱۴۰۰ توسط پادویش 
تشــخیص  داده شــده و از آلودگی به آنها جلوگیری 

می شود.

متقاضیان تاسیس 
شرکت های اعتبارسنجی 

ثبت نام کنند
بانک مرکزی در راســتای دستورالعمل های آیین 
نامه شرکت های اعتبارسنجی، فرم های تقاضای 
تاسیس برای شرکت های متقاضی فعالیت در حوزه 

اعتبارسنجی را منتشر کرد.
بــه گــزارش خبرگزاری مهــر به نقــل از بانک 
مرکزی، پیروی اطلاعیه دوم تیرماه ســالجاری با 
موضوع »دستورالعمل های آئین نامه شرکت های 
اعتبارسنجی«، به اطلاع می رساند کلیه متقاضیان 
تأســیس شــرکت و فعالیت در حوزه اعتبارسنجی 
می توانند درخواســت خــود را از طریق فرم های 
پیوست جهت بررسی به بانک مرکزی ارسال کنند.

خاطرنشــان می سازد درخواســت متقاضیان صرفاً 
از طریق فرم های مذکور قابل بررســی بوده و به 
سایر درخواســت ها ترتیب اثر داده نخواهد شد، بر 
این اساس لازم است شرکت هایی که پیش از این 
درخواست خود را ارسال کرده اند، مجدداً نسبت به 
تکمیل فرم های اشــاره شده و ارسال آن طی نامه 

مکتوب اقدام کنند.

بورس 10 هزار واحد رشد کرد
شــاخص کل بورس تهران در آغاز معاملات امروز 
دوشــنبه ۲۱ تیر ۱۴۰۰ با رشــد بیش از ۱۰ هزار 

واحدی به یک میلیون و ۲۹۵ هزار واحد رسید.
به گزارش پول نیوز، شاخص کل بورس تهران در 
آغاز معاملات امروز دوشــنبه ۲۱ تیر ۱۴۰۰ با رشد 
بیــش از ۱۰ هزار واحدی به یــک میلیون و ۲۹۵ 

هزار واحد رسید.
شاخص کل هم وزن نیز ۲۹۵۰ واحد رشد کرد و به 

بیش از ۴۰۰ هزار واحد رسید.
نماد های فارس، شســتا، فملی، وپــارس، فولاد، 
شــپدیس و ســفارس بیشــترین تأثیر مثبت را بر 

شاخص داشتند.
یکــی از راه های تحلیل بنیــادی و حتی تکنیکال 
شناســایی نماد های با ارزش بــورس در معاملات 
روزانه و به دســت آوردن هدف قیمتی آن اســت، 
هرچقدر ارزش معامــلات چه در روند مثبت و چه 
منفی در یک نماد بیشتر باشد، آن نماد مورد توجه 
ویژه فعالان بازار ســرمایه است، نماد هایی که در 
صف فروش و صف خرید قرار دارند نشــان دهنده 
پیشــرونده بودن یا اصلاح قیمتــی نماد ها بوده و 
می تواند مورد توجه قــرار بگیرد، البته این یکی از 
آیتم های تحلیل نماد ها بوده و برای تحلیل دقیقتر 
بایــد موارد بنیــادی و تکنیکال یک ســهم مانند 

ترازنامه و نمودار نیز مورد بررسی قرار بگیرد.

بورس در آستانه هجوم نقدینگی
یک تحلیلگر بازار ســرمایه با بیان اینکه تقاضای 
بانک ها برای دریافت پــول کاهش یافته و همین 
امر منجر به کاهش نرخ ســود در بازار بین بانکی 
شده، گفت: بورس امیدوار است در آینده نقدینگی 

بیشتری جذب کند.
به گزارش پول نیوز، مجید عبدالحمیدی، تحلیلگر 
بازار ســرمایه در خصوص کاهــش نرخ بهره بین 
بانکــی و تأثیر آن بــر روی بازار ســرمایه گفت: 
بانک ها بــرای تأمین نقدینگی مــورد نیاز خود از 
بازار بیــن بانکی بهره می برند؛ به این معنا در بازار 
بین بانکی، نقدینگی از مؤسسات مالی دارای مبالغ 
مازاد، به مؤسسات مالی دارای کسری وجوه انتقال 
داده می شــود که در این میان، بازار وام بین بانکی 
از گروه های بازار بین بانکی به حســاب می آید که 

بانک ها در چارچوب آن به یکدیگر وام می دهند.
وی افزود: بر این اساس، انجام عملیات استقراض 
در ایــن بازار نیــز، بر مبنای نرخ ســودی صورت 
می گیــرد که به آن »نرخ ســود بین بانکی« گفته 
می شــود؛ بنابراین با کاهش تقاضای پول، نرخ در 

بازار بین بانکی کاهش می یابد.
عبدالحمیــدی ادامه داد: در این میان، نرخ بهره در 
بازار بین بانکی یکی از انواع نرخ های بهره در بازار 
پول اســت که به نرخ های ســود یا بهره در سایر 
بازار ها جهــت می دهد که در واقع این نرخ، قیمت 
ذخایر بانک ها بوده و زمانی که آن ها در پایان دورۀ 
مالی کوتاه مــدت اعم از روزانه یــا هفتگی، دچار 
کسری ذخایر می شوند، از ســایر بانک ها در بازار 

بین بانکی یا از بانک مرکزی استقراض می کنند.
این تحلیلگر بازار ســرمایه ادامه داد: نرخ سود بین 
بانکی می تواند نرخ سود سپرده را کاهش دهد که 
در این صورت راهــی برای ورود نقدینگی به بازار 
ســرمایه باز می شود و به طور غیر مستقیم این امر 

می تواند اوضاع بازار سرمایه را بهبود بخشد.
بر اساس اعلام بانک مرکزی، نرخ سود بین بانکی 
از ۱۹.۵۶ درصد در اردیبهشــت ماه سال جاری به 
۱۷.۹۵ درصد در هفدهم تیرماه ســال جاری رسید 

که حکایت از کاهش نرخ سود بین بانکی دارد.

صعود کم جان ارزهای دیجیتالی
بیشــتر ارزهای دیجیتالی مهم صعــود خفیفی را 

تجربه کردند.
به گزارش ایســنا به نقل از سی ان بی سی، ضریب 
سختی استخراج بیتکوین به عنوان یکی از شاخصه 
های بســیار موثر بر روند قیمتی بیتکوین کماکان 
در کف یکســاله خــود قرار دارد و تحلیل بیشــتر 
کارشناسان این است که بهبود این ضریب نیازمند 
زمان خواهد بود به ویژه آن که استخراج کنندگان 
چینی کــه بزرگ ترین گــروه اســتخراج کننده 
بیتکوین در جهان هستند، تحت تاثیر رویکرد جدید 
و سختگیرانه دولت چین مجبور شده اند تجهیزات 

خود را به دیگر کشورها انتقال دهند.  

با توجه به اینکه نرخ ســود در بازار بین 
بانکــی پس از گذشــت ۹ مــاه به زیر 
۱۸ درصد رســیده اســت، یک تحلیلگر 
اقتصــادی دلیل روند کاهشــی این نرخ 
بهره را در برداشــت دولــت از تنخواه و 
منابع بانک مرکزی برای تامین کســری 
بودجه می داند و معتقد اســت که این امر 
برای اقتصــاد تهدیدی در جهت افزایش 
پایه پولی و نقدینگی به شمار می رود که 

بانک مرکزی باید مانع آن شود. 
به گزارش ایسنا، نرخ بهره بین بانکی به 
عنوان یکی از انواع نرخ های بهره در بازار 
پول به نرخ های ســود یا بهره در ســایر 
بازارهــا جهت می دهد کــه در واقع این 
نرخ، قیمت ذخایر بانک هاســت و زمانی 
که آن هــا در پایان دوره مالی کوتاه مدت 
اعــم از روزانه یا هفتگی، دچار کســری 
ذخایر می شــوند، از سایر بانک ها در بازار 
بین بانکی یا از بانک مرکزی استقراض 

می کنند.
این نــرخ بعد از ۹ ماه در حال حاضر زیر 
۱۸ درصد قرار گرفته و به ســطح ۱۷.۹۵ 
درصد رسیده اســت. این در حالی است 
که  سود بین بانکی در سال گذشته روند 
متفاوتی را طی کرد؛ در ابتدای سال و در 
سه ماه اول، نرخ سود بین بانکی روندی 
کاهشی داشــت به طوری که در خردادماه 

این نرخ به هشت درصد نیز رسید.
از این ماه تا آبان، ســود بین بانکی روند 
متفاوتــی را در پیــش گرفت و صعودی 
شــد. این روند صعودی تا به آنجا پیش 
رفت کــه در آبان مــاه، نرخ ســود در 

بازار بیــن بانکی از نرخ ســقف کریدور 
 نیز بیشــتر شــد و به بیش از ۲۲ درصد 

رسید. 
از آبان ماه اما دوباره روند سود بین بانکی 
تغییر کرد و کاهشــی شد. از آذرماه سال 
گذشــته تا اوایل خردادماه ســال جاری 
نرخ ســود بین بانکــی در محدوده ۱۹ 
تا ۲۰ درصد تثبیت شــده بود تا آنکه از 
شروع  کاهشی  روند  مجدد  اردیبهشــت 

شد.

کاهش سود بین بانکی از کجا آب 
می خورد؟ 

در ایــن زمینــه، کامران نــدری - یک 

کارشــناس اقتصــادی - در گفت وگو با 
ایسنا، به بررسی علل و تاثیر کاهش نرخ 
بهره بین بانکــی پرداخت و گفت: دلیل 
اصلی کاهش نرخ سود در بازار بین بانکی 
برداشت دولت از تنخواه است، زیرا در پی 
این امر پایه پولی و ذخایر بانک مرکزی 
در بازار بین بانکی زیاد می شود که روند 
نرخ سود را در این بازار کاهشی می کند. 
وی افــزود: با توجه روند افزایشــی نرخ 
تورم در کشور، دلیلی وجود ندارد تا بانک 
مرکزی به این کاهش نرخ  سود در بازار 
بین بانکــی اجازه دهد زیــرا، این روند 
کاهشــی در بلند مدت افزایش قیمت ها 
در تمــام بازارها را به ارمغان می آورد که 

افزایش قیمت هــا در بازارهای دارایی و 
سهام زودتر رخ می دهد و سپس در بازار 
کالا و خدمات نیز افزایش قیمت خواهیم 

داشت. 

کاهش بهره بین بانکی؛ تهدید یا 
فرصت؟ 

این کارشــناس اقتصادی بــا بیان اینکه 
کاهش یک تا دو درصدی نرخ بهره بین 
بانکی تاثیر قابل توجهی ندارد، ادامه داد: 
اما در شــرایط تورمی فعلــی باید جلوی 
این کاهش گرفته شــود، زیرا یک تهدید 
است که نشان دهنده افزایش پایه پولی 

و نقدینگی است.

طبق گفتــه ندری، کاهش نرخ بهره بین 
بانکی در شــرایط رکود طبیعی و مناسب 
بود اما در شرایط فعلی حاکی از آن است 
که دولــت برای جبران کســری بودجه 
خود به منابع بانک مرکزی دست درازی 

می کند. 
در ادامه وی با تاکید براینکه پایین آمدن 
نرخ بهره بین بانکی سیاســت انبساطی 
اســت که قیمت در همه بازارها را نه به 
گفت:  می دهد،  افزایش  همزمان  صورت 
کاهش فعلی نرخ بهره در بازار بین بانکی 
آنچنان قابل ملاحظه نیســت که بر بازار 
ســرمایه و تشــدید قیمت ها در آن تاثیر 

بگذارد. 
بنابراین، در حالی کارشناسان معتقدند که 
عامل اصلی نرخ سود در بازار بین بانکی 
استقراض دولت از بانک مرکزی در قالب 
برداشت از تنخواه است که آخرین آمارها 
از وضعیت پایــه پولی به عنوان متغیری 
اصلی در تغییــرات نقدینگی، بیانگر این 
است که پایه پولی در پایان اردیبهشت با 
شش درصد افزایش نسبت به فروردین، 
به حجم بالغ بر ۴۸۹ هزار میلیارد تومان 
رســیده که این رشــد ماهانه در ۱۴ ماه 
گذشــته بی ســابقه بوده و رشد نقطه به 
نقطه این متغیر پولی در اردیبهشت حدود 

۳۰.۶ درصد است.
در ایــن زمینه بانک مرکــزی، افزایش 
چشــمگیر پایه پولی در اردیبهشــت ماه 
را ناشــی از افزایش سقف حساب تنخواه 
گردان خزانه بر اساس قانون بودجه سال 

۱۴۰۰ اعلام کرده است.

ردپای استقراض دولت در کاهش سود بین بانکی 

کاهش سود بین بانکی از کجا آب می خورد؟ 

اخبار

دامنه فراز و نشــیب بازار سرمایه طی یک سال گذشته به 
دامنه نوســان هم کشــیده و تغییراتی زیادی در این حوزه 
اعمال شد. البته به نظر میرسد پرونده تغییرات دامنه نوسان 
همچنان بسته نشــده است و رئیس سازمان بورس و اراق 

بهادار از طرح مطالعاتی در این مورد خبر داده است.
به گزارش ایســنا، دامنه نوسان همواره یکی از مهم ترین 
سرفصل های بازار سرمایه، مخصوصا طی یک سال گذشته 
بوده اســت. اینکه میزان دامنه نوسان چقدر باشد و اینکه 
اصلا باید در بازار سرمایه دامنه نوسان وجود داشته باشد یا 
خیر همواره محل بحث کارشناسان بوده است و بسیاری از 
صاحب نظران بازار سرمایه نیز بر این باورند که برای بهبود 

روند معاملات بورس باید به ســمت افزایش دامنه نوسان 
و در نهایــت حذف کامل آن حرکت کــرد، زیرا روندهای 
هیجانی مثبت و منفی با وجود دامنه نوسان، باعث انحراف 
بیشتر معاملات بورس می شود.دامنه نوسان در بازار سرمایه 
از ۲۵ بهمن  سال گذشته از مثبت و منفی پنج به مثبت شش 
و منفی دو تغییر کرد؛ تصمیمی که توســط شورای عالی 
بورس و با هدف تعادل بخشــی به این بازار گرفته شد.البته 
عمر این تصمیم حدود سه ماه بود و دامنه نوسان از ابتدای 
اردیبهشــت به مثبت شش و منفی سه افزایش یافت و در 
نهایت از  ۲۵ اردیبهشــت دوباره دامنه نوسان قیمت همه 
شــرکت های حاضر در بورس و فرابــورس ، متقارن و در 

محدوده مثبت و منفی پنج درصدی داد و ستد شد.
در این راســتا، محمدعلی دهقان دهنوی در ۲۷ فروردین 
ماه ســال جاری اعلام کرده بود که »از نظر من بازار خوب 
بازاری است که یا دامنه نوســان نداشته باشد یا دامنه آن 
گسترده باشد.« صحبتی که انتظار حذف دامنه نوسان را بین 
اهالی بازار ایجاد کرد.بر این اســاس، دهقان در گفت و گو 
با ایسنا، درمورد آخرین وضعیت حذف دامنه نوسان توضیح 
داد: یک طرح مطالعاتی درمورد دامنه نوســان ایجاد شده 
اســت و سعی کردیم مدل کانلی داشته باشیم. البته نتیجه 
آن هنوز مشــخص نیســت  و زمانی که مدل کامل شود، 

اعلام خواهیم کرد.

تغییر سرنوشت دامنه نوسان روی میز سازمان بورس

تحلیلگربازارسرمایهمطرحکرد:

بورسچشمانتظارورودنقدینگیازبانکهابهبازارسرمایه

آیاتوزیعسودسهامعدالتمیانسهامدارانسیاستدرستیاست؟

یک تحلیلگر بازار سرمایه با بیان اینکه تقاضای بانکها برای 
دریافت پول کاهش یافته و همین امر منجر به کاهش نرخ 
ســود در بازار بین بانکی شده، گفت: بورس امیدوار است در 

آینده نقدینگی بیشتری جذب کند.
مجید عبدالحمیــدی، تحلیلگر بازار ســرمایه در گفتگو با 
خبرنگار مهر در خصوص کاهش نرخ بهره بین بانکی و تأثیر 
آن بر روی بازار سرمایه گفت: بانک ها برای تأمین نقدینگی 
مورد نیاز خود از بازار بین بانکی بهره می برند؛ به این معنا در 

بازار بین بانکی، نقدینگی از مؤسسات مالی دارای مبالغ مازاد، 
به مؤسسات مالی دارای کسری وجوه انتقال داده می شود که 
در این میان، بازار وام بین بانکی از گروه های بازار بین بانکی 
به حساب می آید که بانک ها در چارچوب آن به یکدیگر وام 

می دهند.
وی افزود: بر این اساس، انجام عملیات استقراض در این بازار 
نیز، بر مبنای نرخ ســودی صورت می گیرد که به آن »نرخ 
سود بین بانکی« گفته می شود؛ بنابراین با کاهش تقاضای 

پول، نرخ در بــازار بین بانکی کاهش می یابد.عبدالحمیدی 
ادامــه داد: در این میان، نرخ بهــره در بازار بین بانکی یکی 
از انــواع نرخ های بهره در بازار پول اســت که به نرخ های 
ســود یا بهره در سایر بازارها جهت می دهد که در واقع این 
نرخ، قیمت ذخایر بانک ها بــوده و زمانی که آن ها در پایان 
دورۀ مالی کوتاه مدت اعم از روزانه یا هفتگی، دچار کســری 
ذخایر می شوند، از سایر بانک ها در بازار بین بانکی یا از بانک 

مرکزی استقراض می کنند.

این تحلیلگر بازار ســرمایه ادامه داد: نرخ ســود بین بانکی 
می تواند نرخ ســود سپرده را کاهش دهد که در این صورت 
راهی برای ورود نقدینگی به بازار ســرمایه باز می شود و به 
طور غیر مستقیم این امر می تواند اوضاع بازار سرمایه را بهبود 
بخشد.به گزارش خبرنگار مهر، بر اساس اعلام بانک مرکزی، 
نرخ سود بین بانکی از ۱۹.۵۶ درصد در اردیبهشت ماه سال 
جاری به ۱۷.۹۵ درصد در هفدهم تیرماه ســال جاری رسید 

که حکایت از کاهش نرخ سود بین بانکی دارد.

در حوزه سهام عدالت شاهد توزیع سود چند هزار میلیاردی 
به صورت ســالیانه هســتیم که این اتفاق موجب خروج 
نقدینگــی قابل توجهی از شــرکت ها و بازماندن آنها از 

طرح های توسعه ای شده است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تســنیم، طرح 
توزیع ســهام عدالت در حالی از سال ۱۳۸۵ تا کنون در 
کشــور در حال اجرا است که بر اساس این طرح، در ابتدا 
یک میلیون تومان از سهام شرکت های مختلف به شرطی 
به مشمولان داده شد که به مدت ۱۰ سال، سود این سهام 
بابت اقســاط آن بجای پرداخت به سهامداران، به خزانه 
دولت واریز، و پس از آن ســازوکار و شرایط آزادسازی و 

خرید و فروش این سهام فراهم شود.
همچنین مقرر شد پس از پایان این مهلت ۱۰ ساله، سود 
سالیانه سهام شرکت های حاضر در سبد سهام عدالت )یا 
همان شرکت های سرمایه پذیر( به حساب دارندگان سهام 

عدالت واریز شود.
جدای از مشکلاتی که تا کنون سهام عدالت برای اقتصاد، 
بازار ســرمایه و دارندگان این سهام بوجود آورده که این 
مشــکلات را می توان در مواردی همچون آزادســازی 
سهام عدالت، دریافت کد سجام، داستان متوفیان سهام 
عدالــت، دریافت نصف و نیمه ســود ســهام عدالت در 
ســالجاری، جاماندگان ســهام عدالت، پرتفوی پرحرف 
و حدیث سهام عدالت، حواشــی مربوط به شرکت های 
تعاونی و سرمایه گذاری اســتانی سهام عدالت و مجامع 
آنها، تاثیر منفی آزادســازی سهام عدالت بر بازار سرمایه 
و معاملات آن و ... دانســت، موضوع قابل توجه و تامل 
در زمینه طرح سهام عدالت تقسیم سود سالیانه  این سهام 
میان دارندگانش اســت که هم موجب خروج نقدینگی 
از شــرکت ها بجای صــرف آن در پروژه ها و طرح های 

توسعه ای است و هم تاثیری که این نقدینگی بر اقتصاد 
و افزایش تورم دارد.

بر اساس آمارها پس از پایان دوره ۱۰ ساله تسویه اقساط 
سهام عدالت، از سال ۱۳۹۶ تا کنون ۴ دوره تقسیم سود 
سهام عدالت در مجموع به ارزش حدود ۲۷ هزار میلیارد 
تومان میان مشمولان صورت گرفته است. به عبارتی در 
سال های ۱۳۹۶ معادل ۴ هزار و ۱۹۳ میلیارد تومان، سال 
۱۳۹۷ معادل ۴ هزار و ۷۳۴ میلیارد تومان، ســال ۱۳۹۸ 
معادل ۸ هزار و ۴۰۶ میلیارد تومان و در سال ۱۳۹۹ بیش 
از ۹ هزار میلیارد تومان بابت سود سالیانه مجامع سال های 
۹۵ تا ۹۸ شــرکت های حاضر در سبد سهام عدالت میان 
۵۰ میلیون سهامدار عدالت متناسب به دارایی آنها تقسیم 
شده است.نکته قابل تامل در این میان اما این است که در 
دنیا تقسیم سود مجامع شرکت ها عمدتا اتفاق نمی افتد و 
شرکت ها تلاش می کنند تا سود سالیانه را صرف پروژه ها 
و طرح های توســعه ای خود کنند تا از این منظر، هم به 
ســودآوری بنگاه های خود کمک کرده و هم این که از 
این طریق ارزش افزوده ای به ســهام شــرکت ها داده و 
در پی آن ســهامداران خود را منتفع کنند. علاوه بر این 
این کار موجب تشویق ســهامداران و سرمایه گذاران به 
سرمایه گذاری میان و بلندمدت در شرکت ها و همچنین 
توجه به مسایل بنیادی بنگاه ها شده و در مجموع علاوه 
بر عدم افزایش نقدینگی، موجب انتفاع اقتصاد کشورها از 

این رخداد می شود.
این در حالی است که در کشور ما دستکم در حوزه سهام 
عدالت شاهد توزیع ســود چند هزار میلیاردی به صورت 
سالیانه هستیم که این اتفاق هم موجب خروج نقدینگی 
قابل توجهی از شــرکت ها و بازمانــدن آنها از طرح های 
توســعه ای شده، هم موجب می شــود تا شرکت ها برای 

پروژه ها و طرح های خود از ســایر منابع موجود از جمله 
بانک ها با هزینه تمام شــده بیشتری تامین مالی کنند، 
و هم این که ســود تقســیمی مبلغ قابل توجهی برای 
ســهامداران عدالت نیست و در مجموع تزریق نقدینگی 
و تورم به اقتصاد کشور را نیز به دنبال دارد.به همین دلیل 
همزمان با تدوین و اجرای طرح و سیاست سهام عدالت 
باید به این موارد نیز فکر می شود و شاید بهتر بود بجای 
سیاست تقسیم سود سالیانه و گاها اهداف پوپولیستی، سود 
شرکت های حاضر در سبد سهام عدالت بابت طرح های 
توسعه ای در این شرکت ها باقی می ماند و از این طریق در 
پی رشد تولید و سودآوری و همچنین کاهش هزینه های 
تامین مالی، هم سهامداران عدالت متنفع می شدند و هم 
این که با این اتفاق سهامداران عدالت به سرمایه گذاری 
بلندمدت و عدم فروش سهام عدالتشان تشویق می شدند.

همچنین یکی دیگر از راهکارهایی که می شــد در این 
زمینه به آن مبادرت ورزید ایجاد صندوق سرمایه گذاری 
در بازار سهام در راستای تامین مالی شرکت های پرتفوی 
ســهام عدالت از سود ســالیانه ســهام عدالت با هدف 
سرمایه گذاری در حوزه تولید و اشتغال بوذ که در این زمینه 
نیز هر یک از سهامداران عدالت متناسب با سود سالیانه 
دریافتی خود، سهامدار این صندوق ها شده و از مزایای آن 
بهره مند می شــدند. این در حالی است که این صندوق از 
چند جهت هم به نفع سهامدارن عدالت بود و هم به نفع 
اقتصاد. نخست این که نقدینگی مضاعفی از این طریق 
به اقتصاد کشــور تزریق و تحمیل نمی شود. دوم این که 
این نقدینگی قابل توجه صرف طرح های توسعه و اشتغال 
در استان های مختلف نمی شود. سوم این که سهامداران 
عدالت ســود سالیانه سهام خود را در جای امنی با ارزش 
افزوده بیشــتر سرمایه گذاری کرده؛ و نکته بعدی این که 

این صندوق به عنوان منبع سرمایه گذاری بلندمدت برای 
اقتصاد و بنگاه های کشــور تامین مالی می کردند و این 
اقدام اندوخته ای مطمئن و ســودآور نیز برای سهامداران 

عدالت بود.
از سوی دیگر شاهد عدم افزایش نقدینگی و تورم ناشی 
از سود تقســیمی سالیانه سهام عدالت نیز نبودیم و عدم 
تاثیرپذیری منفی اقتصاد کشور از این موضوع هم به نوعی 
به نفع مردم و جامعه ۵۰ میلیونی سهامداران عدالت بود. 
ضمن این که مشکلات ناشی از ثبت شماره شبای بانکی، 
ایجاد بروکراســی اداری مضاعف برای دولت و بانک ها 
جهت تایید و راســتی آزمایی شــماره شباها و همچنین 
حواشی ناشی از دریافت این سود از شرکت های حاضر در 
سبد سهام عدالت و گرفتاری های تقسیم و توزیع این سود 
میان دارندگان این سهام نیز مانند امسال بوجود نمی آمد.

علاوه بر این حدود ۴ میلیون از سهامداران عدالت هستند 
که به دلایل مختلف هنوز شــماره شبای بانکی خود را 
وارد سامانه سهام عدالت نکرده اند و بخش قابل توجهی از 
سود سالیانه سهام عدالت این دسته از مشمولان نیز فعلا 

رسوب کرده و برایشان غیرقابل دسترسی است.
در هر حال اتفاقی که فعلا در حال تکرار اســت تقسیم 
سود سالیانه شرکت های حاضر در سبد سهام عدالت میان 
سهامدارانی است که نه این سود دردی از آنها را دوا کرده، 
نــه این مبالغ در خدمت تامین مالی بنگاه ها بوده، نه این 
تقسیم سود ســودی برای اقتصاد کشور داشته و نه این 
که در دوره چهارم، ســود سهام عدالت منظم و به موقع 
به حساب ســهامداران واریز شده است. ضمن این که با 
آزادسازی سهام عدالت و فروش نصفه و نیمه این سهام، 
برخی از سهامداران عدالت دیگر نمی توانند به دریافت سود 

سهام عدالت در سال های آینده چشم داشته باشند ... .
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخباراقتصادکلان

ایران دهمین فولادساز 
و دومین تولیدکننده آهن 

اسفنجی جهان
 انجمن جهانی فولاد، ایران را دهمین کشور فولادساز 
و دومین تولیدکننده آهن اسفنجی جهان در سال ۲۰۲۰ 

میلادی اعلام کرد.
به گزارش ایرنا از ســازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایــع معدنی ایران )ایمیــدرو(، انجمن جهانی فولاد 
اعلام کرد ایران بــا تولید ۲۹ میلیون تن فولاد خام در 
سال ۲۰۲۰ میلادی توانست در رتبه دهمین فولادساز 

برتر جهان قرار گیرد.
مجموع تولید جهانی این محصول در ســال گذشــته 
میــلادی یک میلیارد و ۸۷۷ میلیــون و ۵۰۰ هزار تن 

اعلام شده است.
چین با تولید یک میلیارد و ۶۴ میلیون و ۸۰۰ هزار تن 
برترین فولادساز جهان شد. هند و ژاپن نیز به ترتیب با 
تولیــد ۱۰۰ میلیون و ۳۰۰هزار تن و ۸۳ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن فــولاد خام در رتبه های دوم و ســوم جهان 
ایســتادند.همچنین در ســال ۲۰۲۰ میلادی، ایمیدرو 
)با احتســاب شرکت های زیر مجموعه و تابعه( با تولید 
۱۸ میلیون و ۹۰۰هزار تن فولاد خام توانســت عنوان 
هجدهمین شــرکت برتر فولادســاز جهان را به خود 

اختصاص دهد.
 China( این در حالی اســت کــه گروه بائو چیــن
Baowu Group ( بــا تولیــد ۱۱۵ میلیــون و 
۲۹۰هــزار تن برترین شــرکت فولادســاز جهان در 
ســال گذشــته میلادی به ثبت رســید. آرسلور میتال 
)ArcelorMittal ( با تولید ۷۸ میلیون و ۴۶۰هزار 
تن و شرکت HBIS Group نیز با تولید ۴۳ میلیون 
و ۷۶۰هــزار تن فولاد خام به ترتیب در رتبه های دوم و 

سوم جهان جای گرفتند.
برپایــه این گزارش، ایران توانســت در ســال ۲۰۲۰ 
میــلادی با تولیــد ۳۰ میلیون و ۲۰۰ هــزار تن آهن 
اســفنجی همچنان عنوان برتریــن تولیدکننده آهن 
اسفنجی خاورمیانه و دومین تولیدکننده جهان را به خود 

اختصاص دهد.
در مدت یاد شــده، مجموع تولید جهانی آهن اسفنجی 
۱۰۶ میلیون تن به ثبت رســید. هند نیــز با تولید ۳۳ 
میلیــون و ۶۰۰ هزار تــن از این محصول همچنان در 

صدر تولید آهن اسفنجی جهان ایستاد.

 کاهش 63 درصدی
 حوادث در واحدهای صنعتی 

در بهار 1400
معاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت از کاهش آمار 
حوادث به وقوع پیوسته در واحدهای تولیدی مستقر 
در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور در سال ۱۴۰۰ از 

ابتدای امسال تا پایان خبرداد ماه خبر داد.
به گزارش روز دوشــنبه ایرنا از وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، »علی رســولیان« در نشســت شــورای 
هماهنگی کارگروه های مدیریت بحران شرکت های 
استانی تابعه ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتــی ایران افــزود: حوادث به وقوع پیوســته در 
واحدهــای تولیدی مســتقر در شــهرک ها و نواحی 
صنعتی کشــور در مدت یاد شــده در هم ســنجی با 
پارســال ۶۳ درصد و نسبت به سال ۱۳۹۶ حدود ۷۷ 
درصد کاهش داشته و روزهای بدون حادثه نیز از ۲.۵ 

درصد به ۳.۲ روز افزایش پیدا کرده است.
وی، دلیل این مهم را توجه به ممیزی ایمنی سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران در بیش 
از ۷۰ درصد واحدهای تولیدی به بهره برداری رسیده 

در شهرک ها و نواحی صنعتی عنوان کرد.
مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتــی ایران ادامــه داد: اصل پیشــگیری از وقوع 
حوادث و کنتــرل از مبداء همــواره ملاک و هدف 
برنامه های در نظر گرفته شده این سازمان بوده است.

وی، تجزیــه و تحلیــل حــوادث شــغلی و ترویج 
درس آمــوزی از حــوادث برای واحدهــای تولیدی، 
ارزیابــی ریســک واحدهای کوچک و متوســط در 
راستای کاهش هزینه های آن ها و ارائه نتایج در قالب 
مشاوره به منظور پیشگیری از حوادث، ممیزی ایمنی 
واحدهــا، آموزش های علمی و کاربردی گســترده، 
تجهیز و توسعه ناوگان خدمات ایمنی و آتش  نشانی 
و شبکه شــیرهای آتش  نشانی را به عنوان مهمترین 
فعالیت های انجام شــده در حوزه ایمنی و بهداشــت 
شغلی در شــهرک ها و نواحی صنعتی و مناطق ویژه 
اقتصادی تحت پوشش این سازمان برشمرد.رسولیان 
اضافه کرد: بیش از ۷۰ درصــد واحدهای صنعتی به 
بهره برداری رســیده مستقر در شــهرک ها و نواحی 
صنعتی نیز ممیزی ایمنی شــده و نقــاط تاثیرگذار 
در راســتای کاهــش آمار حوادث به آن ها مشــاوره 
داده شده اســت.وی ادامه داد: از سال ۱۳۹۶ تا پایان 
ســال گذشــته بیش از یک میلیون و ۴۴۷ هزار نفر 
ـ ساعت دوره های آموزشــی در زمینه های مختلف 
حوزه ایمنی، بهداشــت و محیط زیســت در ســطح 
شــهرک ها و نواحی صنعتی برگزار شد.معاون وزیر 
صنعت، معدن و تجارت بیان داشت: تعداد خودروهای 
عملیاتی امداد و نجات و اطفای حریق در شهرک ها 
و نواحی صنعتی نیز تا پایان پارســال به ۳۲۷ خودرو 
در ۲۷۴ ایســتگاه رســیده، به طوری که اکنون ۷۹ 
درصــد از واحدهای تولیدی مســتقر و ۸۴ درصد از 
اشتغال موجود زیر پوشش خدمات آتش نشانی است.

به گزارش ایرنا، مطابق آخرین آمارها اکنون یک هزار 
و ۱۱ شهرک، ناحیه صنعتی و منطقه ویژه اقتصادی 
در کشور وجود دارد که ۸۲۸ شهرک و ناحیه صنعتی 
در حــال واگذاری بوده و بنگاه های اقتصادی در آنها 
فعال هســتند.تاکنون ۹ هزار و ۹۴۱ مگاوات برق و 
۱۶ هزار و ۳۰۵ لیتر بر ثانیه آب برای این شهرک ها 
و نواحی صنعتی تامین شــده و ۱۹۱ شهرک و ناحیه 

مجهز به تصفیه خانه آب شده است.

وام مسکن ملی 55 درصد 
قیمت را پوشش می دهد

وام مسکن ملی ۵۵ درصد قیمت را پوشش می دهد
به تازگی ســقف تسهیلات مسکن ملی از ۱۰۰ به ۲۵۰ 
میلیون تومان افزایــش یافته که بنا به گفته وزیر راه و 
شهرســازی این وام ۵۵ درصد قمیت واحدها را شامل 
می شود. اســلامی همچنین گفت: از ۲ میلیون و ۲۰۰ 
هزار واحد مســکن مهر، ۷۰۰ هزار واحد در دولت دهم 
و یک میلیون و ۳۶۰ هزار واحد در دولت تدبیر وامید به 

اتمام رسید.
به گزارش ایسنا، محمد اسلامی ـ وزیر راه و شهرسازی 
ـ امروز ۲۱ تیــر ۱۴۰۰ در آیین افتتاح و بهره برداری از 
طرح های ملی وزارت راه و شهرســازی شامل ۵۱ هزار 
واحد مسکن ملی و مسکن مهر به فرمان رییس  جمهور 
گفت: دولت، سیاســت حمایت از اقشــار ضعیف برای 
خانه دار شــدن آنها و ایجاد جریان مستمر تولید مسکن 
در کشــور را دنبال می کند. به منظور اعتمادسازی در 
بین اقشار مختلف جامعه و خانه دار شدن مردم در موعد 
مقرر وزارت راه و شهرســازی سه کار مهم را در دستور 
کار قرار داد که نخستین آن اصلاح ضوابط و آیین نامه ها 
در شــورای عالی شهرسازی و معماری و فراهم کردن 

سیاست تسهیل گری بود.

اختصاص زمینهای حریم شهرها به 
پروژه های مسکن

وی افزود: مشــکل بعدی در ســر راه تولید مســتمر 
مســکن، اراضی حریم شــهرها بود که تحویل وزارت 
راه و شهرسازی نشــده بود. با تلاش های وزارت راه و 
شهرسازی اراضی حریم شهرها از سایر دستگاه ها پس 

گرفته شد.

ثبت نام 2 میلیون و 500 هزار نفر در مسکن 
ملی

وزیر راه و شهرسازی، شناسایی جامعه هدف متقاضیان 
مسکن را از دیگر اقدامات مهم دولت برشمرد و توضیح 
داد: بعد از شناسایی متقاضیان موثر، ثبت نام گسترده از 
متقاضیان مسکن انجام شد و در طرح اقدام ملی مسکن 
در پنج مرحله بیــش از ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر ثبت 

نام کردند.
اسلامی خاطرنشان کرد: از ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار نفری 
که در مراحل مختلف طرح اقدام ملی مســکن ثبت نام 
کردند ۵۳۰ هزار واجد شرایط دریافت مسکن شناسایی 
شدند که ۲۰۰ هزار نفر نیز نزد بانک واریز انجام داده اند.

وام مسکن ملی 55 درصد قیمت تمام شده 
را پوشش می دهد

وی تصریــح کرد: از دیگر اقدامات مهم دولت و وزارت 
راه و شهرســازی افزایش قدرت خریــد متقاضیان با 
دریافت مجوز از شــورای پول و اعتبار بود که بر اساس 
آن نسبت وام به قیمت تمام شده مسکن ملی افزایش 
یافت. تا سال گذشته ۲۰ درصد قیمت مسکن ملی وام به 
متقاضیان داده می شد که با مصوبه شورای پول و اعتیار 
هم اکنون ۵۵ درصد قیمت مســکن وام ارایه می شود تا 

دستیابی جامعه هدف به مسکن سهل تر شود.
اســلامی ضمن تاکید بر اینکه وزارت راه و شهرسازی 
بر اساس تعهد خود واحدهای مسکونی مهر را تا پایان 
دولت دوازدهــم تحویل خواهد داد، افــزود: امروز ۵۱ 
هزار واحد مسکونی افتتاح شــده که ۲۲ هزار واحد آن 

واحدهای مسکونی مهر است.
وی یادآور شــد: دولت تدبیر وامید در تکمیل واحدهای 
باقیمانده مســکن مهر، اشــکالات واحدهای تحویل 
شــده در دولت قبل را اصلاح کــرد. در این خصوص 
محوطه سازی، خدمات روبنایی واحدهای تحویل شده 
تکمیل شد و با تکمیل واحدهای مسکن مهر و تحویل 
آن به مردم،  مســکن مهر به دولت ســیزدهم محول 

نخواهد شد.

افتتاح یک میلیون و 360 هزار مسکن مهر 
در دولت روحانی

اسلامی تاکید کرد: از ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مسکن 
مهر، ۷۰۰ هزار واحد در دولت دهم و یک میلیون و ۳۶۰ 

هزار واحد در دولت تدبیر وامید تمام شد.
عضو کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه ۳۷۰ هزار واحد 
تحت عنوان بافت فرسوده، نوسازی شده است، گفت: در 
هشت سال گذشته نوسازی بافت فرسوده در تهران ۴۰ 
درصد و در کل کشور ۲۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
است و ۹۰۰ پروژه در محلات هدف آغاز شده که ۵۰۰ 

پروژه بهسازی شده است.
بنابراین گزارش، امروز ۲۱ تیر ماه ۱۴۰۰ مراسم افتتاح و 
کلنگ زنی طرح های ملی وزارت راه و شهرسازی شامل 
افتتاح ۵۱ هزار و ۲۳۰ واحد مسکن ملی و مسکن مهر، 
افتتاح ۶۱ پروژه و آغاز عملیات اجرایی ۶۲ پروژه روبنایی 
و زیربنایی با حضور ویدئوکنفرانســی حسن روحانی ـ 

رییس جمهور ـ برگزار شد.

بلاتکلیفی مردم در میان 
گرانفروشی ایرلاین ها

در شــرایطی که بیش از ۲۰ روز از افزایش غیرقانونی 
قیمت بلیت هواپیما می گذرد و قرار بود به دســتور وزیر 
راه به نرخ سابق بازگردد، همچنان این گرانفروشی ادامه 

دارد و خبری از اصلاح آن نیست.
به گزارش ایســنا، از ابتدای تیر ماه قیمت بلیت هواپیما 
در مســیرهای داخلی با افزایشی مواجه شد که به گفته 
مسئولان وزارت راه و شهرسازی و سازمان هواپیمایی 
کشوری قرار بود به نرخ های سابق مصوب )نرخنامه آبان 
ماه سال گذشته( بازگردد، اتفاقی که هنوز پس از ۲۰ روز 
نیافتاده است.چرا که به عنوان قیمت بلیت پرواز تهران-

مشهد که بر اساس نرخنامه مصوب مذکور باید حداکثر 
تا ســقف ۷۷۱ هزار و ۲۰۰ تومان به مردم فروخته شود 
تا یک میلیون و ۷۸ هــزار و ۵۰۰ تومان افزایش یافته 
است و قیمت بلیت تهران-شیراز هم که باید بر اساس 
قیمت مصوب تا سقف ۶۷۳ هزار و ۷۰۰ تومان از سوی 
شرکت های هواپیمایی عرضه شود برای روزهای آتی به 

بیش از ۹۴۰ هزار تومان هم رسیده است.

یک کارشــناس بازار مســکن گفت: اگر 
دچار تورم افسارگسیخته نشویم و کسری 
بودجه افزایش پیدا نکند و چشم انداز های 
امید بخــش روبه افول نرود انتظار نداریم 
که افزایش قیمتی که در طول سال های 

قبل اتفاق افتاد، امسال نیز رخ دهد.
مهدی ســلطان محمدی کارشناس بازار 
مســکن در گفت و گویی با خبرآنلاین در 
خصوص دلایل رشد افسارگسیخته قیمت 
مسکن در سال های اخیر گفت: مهم ترین 
مولفه ای که در تعیین قیمت مسکن تاثیر 
گذار بوده و است؛ مسئله تورم است. اگر ما 
چند سال گذشته را استثنا در نظر بگیریم 
در طول چند دهه قبل از آن همواره رشد 
قیمت مســکن کم و بیش با تورم همراه 
بوده است و سالانه یک تا دو درصد با نرخ 
تورم عمومی فاصله داشــته است به این 
معنا که اگر۲۲ درصد نرخ تورم مسکن را 
در نظر بگیرم ۲۰ درصد آن تورم عمومی 
بوده اســت. بنابراین اگر بخواهیم قیمت 
مســکن را کنترل کنیم مهم ترین کاری 
که می توانیــم در این حوزه انجام بدهیم 
این است که تورم عمومی را کنترل کنیم.

وی در ادامــه در ایــن خصــوص که در 
حال حاضر از چه طریق می توان رشــد 
افسارگسیخته تورم عمومی را کنترل کرد 
گفــت: برای اینکه تورم عمومی را کنترل 
کنیم باید کســری بودجه دولت را کنترل 
کنیم و برای اینکه کسری بودجه دولت را 
کنترل کنیم بایــد یا هزینه های دولت را 
کاهش دهیم و یا درآمد دولت را افزایش 
دهیــم؛ بنابراین اگر بخواهیم از این زاویه 
به بخش مســکن نگاه کنیم برای اینکه 
قیمت مسکن را کنترل کنیم باید انظباط 
پولی بیشتری در اداره مملکت ایجاد کنیم 
و کسری بودجه دولت را باید از بین ببریم.

این کارشناس بازار مسکن در ادامه افزود: 
گفتنی است که درطول چند سال گذشته 
رشــد قیمت مســکن فاصله بیشتری از 
تورم گرفته اســت و اختلاف رشد یک تا 
دو درصــدی بین نرخ تورم عمومی و نرخ 
تورم بازار مسکن که در چند دهه گذشته 
حاکم بوده است، افزایش پیدا کرده است.

دلایل  در خصــوص  محمدی  ســلطان 
رشــد بیشــتر نرخ تورم در بازار مسکن 
افزود: عمده تریــن مولفه ای که در این 
افزایش قیمت مســکن نقش داشته است 
مســئله قیمت زمین اســت وگرنه قیمت 
مصالح ســاختمانی در سال های اخیر کم 
و بیش با تورم همراه بوده اســت و سایر 
نهادهای ساختمانی مانند عوارض شهری 
و انشــعابات نیز به هر حــال کم و بیش 
با تورم هماهنگ اســت اما قیمت زمین 
فاصله بســیار زیادی از تورم گرفته است 

و دلیــل این اتفاق این اســت که عرضه 
زمین محدود شــده است؛ اساسا زمین در 
شــهرهای بزرگ کالای کمیابی است به 
این معنا که اگر شــهرهای بزرگ شکل 
بگیرنــد زمین مرغوب بــه راحتی در آن 
توسعه پیدا نمی کند چراکه در بافت های 
مرغوب و توسعه یافته دیگر زمینی یافت 

نمی شود.
وی در ادامــه افــزود: مســئله زمین در 
طول چند دهه گذشــته از طرق راه هایی 
تا اندازه ای حل شــده بود؛ راه هایی که 
یکی از آنها همراه بــا انقلاب بود که در 
واقع شــهر تهران به احاظ توســعه افقی 
وسعت چند برابری پیدا کرد و زمین های 
زیادی مصادره شــد و در اختیار حاکمیت 
قــرار گرفت و آن زمین ها در بین طبقات 
محروم توضیع شد و باعث شد زمین برای 
دوره رشــد قیمتــی اش کاهش پیدا کرد 
پــس از آنکه آن زمین هــا در واقع همه 
تقشسیم شد و زمین مازاد قابل عرضه ای 
باقی نماند فناوری تازه ای کشــف شد و 
تراکم شهر تهران که تا آن زمان به طور 
متوســط ۲۰ تا ۸۰ درصد در شمال شهر 
تهران بود، افزایش پیــدا کرد و به حدود 
۳۰۰ درصــد رســید و در خیلی از مناطق 
اجازه گــود برداری و در کوچه های تنگ 
و مناطق عمومی شــهر نیز عمدتا اجازه 
ســاخت ۵ طبقه خانه داده شــد و این به 
نوبه خــود به معنا افزایش زمین بود یعنی 
افزایــش تراکم همون اثــری را در بازار 

مسکن دارد که افزایش زمین دارد.
این کارشناس بازار مسکن در ادامه افزود: 
تا مدتی این امر چاره گشا بود تا اینکه این 
مســیر هم به بن بست خورد و دیگر شهر 
اجازه توســعه عمودی بیشتر را نمی داد؛ 
جمعیت پذیری شهری، منابع زیر ساختی 
شــهری و محدودیت های محیط زیستی 
اجازه نمیداد که جمعیت پذیری بیشــتری 

را در این شهرها به وجود بیاوریم بنابراین 
مســئله زمین مجددا اوج گرفت و در چند 
ســال اخیر شــاهد این وضعیت بودیم به 
خصوص وقتی شــورای شهر قبلی جلوی 
افزایش تراکم هــای بی رویه را گرفت و 
در روستا ها و شهرستان ها نیز محدودیت 
های سصاخت و ساز و توسعه بافت های 
روســتایی که از طریق طرح های هادی 
ایجاد شــده بود بــه افزایش قیمت زمین 
دامن زد. بنابراین چه در مناطق شــهری 
و چه در مناطق روســتایی افزایش قیمت 
زمین را می توان به عنوان یکی از اصلی 
افسارگســیخته  ترین مولفه های رشــد 

قیمت مسکن معرفی کرد.
ســلطان محمدی در پاسخ به این پرسش 
که راه حل کنترل قیمت زمین چیســت؛ 
افزود: بــرای کنترل قیمت هــا در بازار 
مسکن ما باید بتوانیم زمین های بیشتری 
را عرضه کنیــم اما آیا ما در شــهرهای 
بزرگ قادر هســتیم زمین های بیشتری 
ایجاد کنیم؛ پاســخ منفی اســت. در واقع 
شهرهای بزرگ نه قابلت توسعه عمودی 
دارنــد و نه افقی و اگر ما بخواهیم مجددا 
به سمت فروش تراکم شهر برویم در واقع 
شــهر را نابود کردیم و امکان زیست دراز 
مدت را از آن ســلب کردیــم و بنابراین 
افزایش تراکم راه حل مناســبی نیســت 
که شورای شــهر جدید و یا دولت جدید 

بخواهد آن را در پیش گیرد.
وی در ادامــه افــزود: تنهــا راه حلی که 
باقی می ماند این اســت که جلوی ورود 
جمعیت به شــهرهای بزرگ گرفته شود 
و شــهرک های اقماری بیشتری معرفی 
شود تا زمین های بیشتری برای سکونت 
در آنجا عرضه شــود و آن شهرک های 
اقماری بتوانند با شرایط ارتباطی خوب به 
شهرهای اصلی وصل شوند و زیر ساخت 
های مناســبی برای آنها فراهم شود؛ اما 

آنچه در اینجا اهمیت پیدا می کند سرمایه 
گذاری هنگفتی اســت کمه برای تاسیس 
این شــهرک های اقماری نیاز است و در 
نتیجه اگر دولت می خواهد مسئله مسکن 
را حل کند باید سرمایه گذاری بیشتری در 
توسعه راه های ارتباطی و معرفی شهرک 
هــای اقماری جدید و عرضه زمین در آن 

شهرها صورت گیرد.
-انبوه ســازی در شهرهایی نظیر 
پرند و پردیس می تواند به کنترل 

قیمت مسکن کمک کند؟
ســلطان محمدی در پاسخ به این پرسش 
گفت: انبوه ســازی واژه خیلی مبهم و به 
معنا ساخت مجتمع های بزرگ است؛ در 
تهران تا آنجا که ظرفیت داشته است انبوه 
ســازی صورت گرفته است و دیگر بیش 
از این ظرفیت ســاخت ندارد و در اطراف 
تهران نیز بخش عمده آن زیر بافت است؛ 
در حــال حاضر شــهرهایی مانند پرند و 
پردیــس همه جمعیت پذیــری زیادی را 
به خود اختصــاص داده اند و به خصوص 
با پروژه مســکن مهر زیــر بافت رفته اند 
بنابراین یا باید آنجا زمین های بیشــتری 
را عرضه کرد و یا شــهرهای جدیدی را 

ایجاد کرد.
این کارشناس بازار مسکن در ادامه افزود: 
اگر بخواهیم بنیادین به بحران مســکن 
فکر کنیم و در دراز مدت و براساس طرح 
آمایش ملــی تمهیداتی اتخــاذ کنیم که 
جمعیت به مناطق کلان شــهر و مناطق 
مرکزی ایران کمتر مهاجــرت کنند باید 
امکان اســکان جمعیتی بیشــتری را در 
ســواحل جنوبی و در ساحل دریای خلیج 
فارس و دریــای عمان و در مناطق غرب 
کشــور ایجاد کنیم، چراکه در این مناطق 
دسترســی به آب راحت تر است و زمین 

بیشتری نیز در دسترس داریم.
وی در ادامــه افزود: اگــر در دراز مدت 

روند توســعه ملی به نحوی شکل بگیرد 
کــه توجه بیشــتری به  توســعه صنایع 
جدید و توسعه زیرســاخت ها در مناطق 
نامبرده شــده چلب شــود باعث می شود 
که هم جمعیت بیشــتری به ســمت این 
مناطق بــرود و یا حداقل جلوی مهاجرت 
به شــهرهای مرکزی کــه از نظر محیط 
زیستی به شدت تحت فشار هستند گرفته 
می شود؛ در نتیجه انبوه سازی به تنهایی 

نمی تو.اند چاره بحران مسکن باشد.
ســلطان محمدی در پاسخ به این پرسش 
که آیا افزایش معاملات مسکن در گزارش 
های ماهانه حاکی از خروج بازار مســکن 
از رکود و رونق بازار مســکن است؛ گفت: 
نوســانات ماهانه به خصوص در ماه های 
بهار خیلی قابل اعتماد و اتکا نیست و در 
ماه هــای فروردین و اردیبهشــت حجم 
معاملات خیلی پایین است؛  امسال نیز به 
دلیل مناظرات برجام و انتخابات ریاســت 
جمهوری و مســئله کرونا حجم معاملات 
در فروردین و اردیبهشت ماه بسیار پایین 
بوده اســت در نتیجه آمار معاملات خیلی 
نمی تواند مبنا مقایسه قرار گیرد. با وجود 
آنکه در خرداد ماه حجم معاملات نسبت 
به اردیبهشت و فروردین ماه افزایش یافته 
اســت اما نسبت به ســال قبل همچنان 
حجم معاملات پایین تر است و در نتیجه 
کماکان نمی تــوان قضاوتی در خصوص 
افزایش رونق دربخش مســکن داشــت. 
معاملات بازار مسکن را باید در مقطع سه 
ماهه بررسی کرد و در سه ماه سال ۱۴۰۰ 
نیز در نســبت با سه ماه سال ۱۳۹۹ هنوز 
رشدی را شــاهد نیستیم و باید ببینیم که 

درآینده چطور خواهد شد.
-بازار مسکن در ماه های آینده به 

کدام سمت می رود؟
این کارشناس بازار مســکن در ادامه در 
پاسخ به این پرســش که بازار مسکن در 
مــاه های آینده به کدام ســمت می رود؛ 
افزود: اگر دچار تورم افسارگسیخته نشویم 
و کسری بودجه افزایش پیدا نکند و چشم 
انداز هــای امید بخش روبــه افول نرود 
انتظار نداریم که افزایــش قیمتی که در 
طول ســال های قبل رخ داد امسال نیز 
رخ دهد؛ از آبان تقریبا رشــد قبلی قیمت 
مسکن متوقف شده اســت اما روندی با 
ثبات و با شیب مناسبی طی کرده است و 
پیش بینی ها حاکی از آن است که در چند 
مــاه آتی نیز اگر اتفاق غیر منتظره ای رخ 
ندهد همین روند را داشــته باشیم. به هر 
حــال افزایش محدودی را تجربه خواهیم 
کرد چراکه تورم وجود خواهد داشــت اما 
امیدواریم که این افزایش نســبت به سال 

های قبل خیلی کمتر باشد.

پیش  بینی یک کارشناس از آینده بازار مسکن در کشور

رشد انفجاری قیمت مسکن در راه است؟

اخبار

سخنگوی انجمن تایر گفت: در بهار امسال در مجموع ۱۱ 
میلیون و ۱۳۷ هزار و ۶۶۵ حلقه انواع تایر و تیوب با وزن ۷۰ 
هزار و ۴۴۷ تن تولید شد که رشد ۱۰ درصدی در تیراژ و ۵ 

درصدی در وزن را نشان می دهد.
مصطفی تنها در گفت و گو با خبرنگار مهر در مورد وضعیت 
تولید تایر در سه ماهه اول سال ۱۴۰۰، اظهار داشت: طی ۳ 
ماه نخســت سال جاری ۵ میلیون و ۸۹۵ هزار و ۸۹۰ حلقه 
تایر انواع خودروی ســبک و سنگین با وزن ۶۳ هزار و ۸۴۸ 
تن در کشور تولید شد که نسبت به مدت مشابه سال قبل از 
نظر تعداد حلقه افزایش ۲ درصدی و از نظر وزن افزایش ۳ 
درصدی داشته است. از این میزان سهم تایرهای سواری ۵ 
میلیون و ۱۰۷ هزار و ۲۷۲ حلقه با وزن ۳۶ هزار و ۸۹۲ تن 

بود که از نظر وزنی رشد یک درصدی داشته، اما از نظر تعداد 
حلقه ها بدون تغییر مانده است.سخنگوی انجمن صنعت تایر 
افزود: همچنین در این مــدت ۲ میلیون و ۶۲ هزار و ۹۴۱ 
حلقه تایر بــا وزن ۴ هزار و ۲۴۱ تن انواع دوچرخه و موتور 
سیکلت تولید شد که نسبت به بهار سال گذشته بیانگر رشد 
۵۸ درصدی در تعداد حلقه و ۴۱ درصدی در وزن است.وی 
ادامــه داد: ۳ میلیون و ۱۷۸ هزار و ۸۳۴ حلقه انواع تیوب با 
وزن ۲ هزار و ۳۵۸ تن نیز در بهار سال جاری تولید شد که 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل رشد ۶ درصدی در تعداد 
حلقه و رشــد ۱۲ درصدی در وزن داشــته است.تنها اظهار 
داشت: در مجموع طی ۳ ماه نخست سال جاری ۱۱ میلیون 
و ۱۳۷ هــزار و ۶۶۵ حلقه انواع تایر و تیوب با وزن ۷۰ هزار 

و ۴۴۷ تن تولید شــد که رشد ۱۰ درصدی در تعداد حلقه ها 
و ۵ درصدی در وزن را نشــان می دهد.به گفته سخنگوی 
انجمن صنعت تایر، این حجم از تولید در حالی است که در 
سال های گذشته در ۱۲ ماه سال ۲۵۰ هزار تن تایر در کشور 
تولید می شد.به گزارش خبرنگار مهر، افزایش ۱۰ درصدی 
تولید انواع تایر از انجایی رقم خورد که دولت از آبان ماه سال 
گذشته از قیمت گذاری دستوری لاستیک دست برداشت و 
اجازه داد قیمت متناسب با نرخ نهاده های تولید تعیین شود؛ 
به این ترتیب زیان ناشــی از قیمت گذاری دستوری در این 
صنعت از بین رفت و با ســودآور شدن فعالیت کارخانجات، 
میزان تولید افزایش یافت که به معنای ایجاد اشتغال بیشتر 

و افزایش سهم این صنعت از رشد اقتصادی کشور است.

تولید تایر 10 درصد افزایش یافت

رئیساتاقاصنافمطرحکرد:

محدودیتهایکروناییبهحداقلمیرسد
رئیــس اتاق اصناف ایــران از احتمال پرداخت 
تسهیلات بانکی به تالارهای پذیرایی خبر داد و 
گفت: اخیرا در راستای مصوبات ستاد ملی کرونا 
در حال انجام کار مشــترکی با معاونت فناوری 
ریاست جمهوری و وزارت کشور هستیم که بر 
اساس آن رصد و پایشــی از تمامی واحدهای 
صنفــی و کارکنان آن صورت مــی گیرد و در 
صورت ســلامت واحدهای صنفــی و رعایت 
دســتورالعمل ها میزان تعطیلــی ها به حداقل 

می رسد. 
به گزارش ایســنا، به نقل از اتاق اصناف، سعید 
ممبینی، رئیس اتــاق اصناف ایران گفت: یکی 
از موضوعــات مهم مربوط به حــوزه اصناف 
مشــکلات اقتصادی اســت که از اوایل سال 
۱۳۹۸ به دلیل بروز تحریم ها و افزایش قیمت 
ارز، کســب وکارها تحت تاثیر این مساله قرار 
گرفتنــد و با بروز بیماری کرونا از اواخر ســال 
۱۳۹۸، آســیب های زیادی به کسب وکارها و 
واحدهای صنفی وارد شد، چرا که زمانی کسب 
و کارها رونــق دارند که عرضه و فروش خوبی 
داشته باشند. رئیس اتاق اصناف ایران تاکید کرد: 
از ابتدای شیوع بیماری کرونا تلاش کردیم تا با 
حضور در جلسات ستادملی کرونا وکمیته های 
امنیتی و انتظامی از حقوق اصناف دفاع کنیم و 
شــرایط اصناف را شرح دهیم و با رایزانی هایی 

که صورت گرفت، توانســتیم طبقه بندی گروه 
های صنفی را با انتقال شرایط واقعی اصناف به 
روز کنیم و در این راستا موفق شدیم تعداد زیادی 
صنوف را از گروه ۴ به گروه ۳ و بعضا به گروه دو 
و یک انتقال دهیم تا میزان تعطیلی ها به حداقل 
برسد. وی همچنین درباره محدودیت های اخیر 
گفت: اخیرا در راستای مصوبات ستاد ملی کرونا 
در حال انجام کار مشــترکی با معاونت فناوری 
ریاست جمهوری و وزارت کشور هستیم که بر 
اساس آن رصد و پایشــی از تمامی واحدهای 
صنفی و کارکنــان آن صورت می گیرد که در 
صورت ســلامت واحدهای صنفــی و رعایت 
دســتورالعمل ها میزان تعطیلــی ها به حداقل 
می رســد. رئیس اتاق اصناف ایران در ادامه این 
نشســت اظهار کرد: یکی از موضوعات حوزه 
اصناف بحث تنظیم بازار اســت که با توجه به 
شرایط اقتصادی در دو سال اخیر قیمت کالاها و 
خدمات بعضا دچار نوسانات شدید شده و در این 
خصوص تلاش بسیاری انجام شد تا اثبات کنیم. 
این نوسانات ارتباطی با واحدهای عرضه کننده 

کالا و خدمات ندارد و واحدهای صنفی حلقه آخر 
زنجیره توزیع هستند و کالای خریداری شده را با 
سود متعارفی عرضه می کنند. این در حالیست که 
اصناف در مواجه با بحران کرونا با عرضه مناسب 
و قیمت متعارف کالا توانستند بازار را متعادل و 
بدور از هر گونه تنش اداره کنند. ممبینی با بیان 
اینکه تلاش ما در اتاق اصناف ایران شناسایی 
گلوگاه  ها و مشکلات اصناف بوده است، اظهار 
کرد: امیدوار هســتیم با شــروع فعالیت دولت 
جدید توجه بیشــتری به جایگاه اصناف شود و 
از نقطه نظرات پیشنهادی و اصلاحاتی اصناف 
استفاده شود تا هرچه سریعتر به ثبات و آرامش 
در عرضــه کالا و خدمات برســیم. رئیس اتاق 
اصناف ایران دربــاره عملکرد مثبت و مطلوب 
بازرسان اتاق های اصناف کشور، افزود: علیرغم 
تصریح قانون مدتهاست که بازرسان اتاق های 
اصناف سراسر کشور از سهم پیش بینی شده در 
تبصره ۷ مــاده ۷۲ مبالغی دریافت نکرده اند و 
دولت ســهم اصناف را پرداخت نکرده ودر این 
دوره تمامی تلاش مان ایــن بوده که از منابع 

درآمــدی در اجرای ماده ۳۱ از محل تســهیم 
وجوه بتوانیم مبالغی را به حوزه بازرسی و نظارت 
پرداخت کنیم؛ اگر چه با وجود پرداخت این مبالغ 
مشکلات حوزه بازرسی و نظارت به طور کامل 
رفع نشــده است. وی در مورد مساله پایانه های 
فروشــگاهی نیز گفت: این قانون قــرار بود از 
ابتدای خرداد ماه ســال جاری اجرایی شود و بر 
اساس آن می بایست تمامی واحدهای صنفی 
در این خصوص تجهیز می شــدند که با توجه 
به عدم فراهم نبودن زیرساخت های این قانون، 
رایزنی هایــی لازم با دولت و مجلس مبنی بر 
تعویــق اجرای این قانون انجام شــد و در این 
راستا مقرر شد اتاق اصناف ایران و سازمان امور 
مالیاتی در اقدامی مشــترک نسبت به آموزش 
اتاق های اصناف با حضور کارشناسان در سطح 
استانها و شهرستانها اقدام کنند که این آموزش 
ها هم بــرای مودیان و هم برای کارشــناس 
ســازمان امور مالیاتی در استان ها خواهد بود و 
بنابراین این قانون در صورت فراهم شــدن زیر 
ســاخت های لازم در سال آینده اجرایی خواهد 

شد. ممبینی در خصوص تعیین وضعیت مالیات 
واحدهای صنفی در سال ۱۳۹۹ گفت: از گذشته 
تا امروز مبنای دریافت مالیات بر اســاس اظهار 
نامه صورت می گرفت که به دلیل مشــکلاتی 
که برخی مودیان در ارائه اظهارنامه داشتند و با 
توجه به  نظر سنجی انجام شده در سال ۱۳۹۷ 
که رضایت اکثریت اتاق های اصناف را در پی 
داشــت، با رایزنی های انجام شده تبصره ماده 
۱۰۰ در نظر گرفته شــد که میزان مالیات سال 
۱۳۹۹ نیــز برای مودیان همانند مالیات ســال 
۱۳۹۸ با تغییر در برخی مبالغ تعیین شد و این کار 
عمدتا برای واحدهای صنفی و مودیانی که توان 
نگهداری اســناد و دفاتر را ندارند صورت گرفته 
است. به گفته وی برخی صنوف مانند تالارهای 
پذیرایی که در سال گذشته عملا تعطیل بودند، 
می توانند از طریــق اظهارنامه اقدام کنند و هر 
فردی که نخواهد از تبصره دستورالعمل مالیاتی 
استفاده کند، می تواند اظهارنامه تکمیل کند. وی 
افزود: در راستای جبران بخشی از خسارت وارده 
به تالارهای پذیرایی، به دنبال تصویب ابلاغیه 
ای برای پرداخت تسهیلات بانکی به واحدهای 
تالارهای پذیرایی هستیم که به دلیل فسخ قرارد 
تالارها به علت تعطیلی با کارکنانشــان ملاک 
پرداخت وام بر اساس متراژ تالارهای پذایرایی 

و تایید اتحادیه ها خواهد بود.
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شهرستان اخبار

خبر

معاون علمی ریاست جمهور تاکید کرد:

تسریع در آماده سازی کارخانه 
نوآوری استان البرز

البرز - حیدری-خبرنگارمملکت- سورنا ستاری، معاون 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری از مراحل ساخت 
کارخانه نوآوری و صنایع خلاق استان البرز بازدید کرد.

معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری در این دیدار  
بر تسریع ساخت و آماده سازی این مرکز تاکید کرد.

این کارخانه از ســال گذشته در مرحله ساخت و آماده 
ســازی قــرار دارد، کارخانه نــوآوری و صنایع خلاق 
البــرز در ۱۰ هکتار و ۵ فاز طــی تفاهم نامه ای میان 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، شهرداری 
و استانداری کرج در محل سابق دانشکده آتش نشانی 

شهرداری کرج در حال ساخت است .
آرش ارشد رئیس ســازمان سرمایه گذاری شهرداری 
کرج در جریــان این بازدید گفت:در این مرکز فضایی 
برای کار اشتراکی، آفیس شــرکت ها و استقرار دفاتر 
کاری در نظر گرفته شــده است و همه خدمات مورد 

نیاز شرکت ها در این کارخانه ارائه می شود.
ارشد گفت: با توجه به اینکه استان البرز در مسیر تردد 
۱۴ اســتان قرار دارد و از ظرفیت ۱۲۰ هزار دانشجو، 
۵۵ مرکز آموزشــی، بیش از ۲۰۰۰ مدرس دانشگاه و 
عضو هیئت علمی و حدود ۲۵۰ شرکت فناور ثبت شده 
در سطح استان برخوردار اســت، پیش بینی می شود 
کارخانه نوآوری و صنایع خلاق البرز فرصت مناسبی 
برای توسعه زیســت بوم فناوری و نوآوری و تجاری 

سازی ایده های نوآورانه استان شود.
پیش بینی می شود با راه اندازی کامل کارخانه نوآوری و 
صنایع خلاق استان البرز، شاهد تقویت زیست بوم ها در 

این حوزه باشیم.

 برق مشترکان پرمصرف
 در هرمزگان قطع می شود

بندرعباس- خبرنگارمملکت-معاون فروش و خدمات 
مشترکان شــرکت توزیع نیروی برق هرمزگان گفت: 
برق مشترکان پرمصرف در استان برای ایجاد تعادل در 
بار شبکه رصد و کنترل شده و در صورت استفاده بیش 

از الگوی مجاز قطع می شود.
مهــرداد حاجــی زاده افزود : مشــترکانی که بیش از 
الگوی مجاز برق مصرف کنند، ابتدا اخطار می گیرند و 
سپس در صورت ادامه روند مصرف و توجه نداشتن به 

اخطارها، برق آن ها قطع می شود.
وی بیان داشت: در روزهای گذشته برخی از و احدهای 
صنعتــی و اداره های هرمزگان که در ســاعت اوج بار 
بدون توجه به اخطارها مصرف برق زیادی داشتند، برق 

آن ها قطع شده است.
معاون فروش و خدمات مشترکان شرکت توزیع نیروی 
برق هرمزگان اظهارداشت: در حال حاضر نیز بسیاری 
از مشترکان کشاورزی و صنعتی دارای کنتور هوشمند 
استان هستند که مصرف برق آن ها به صورت آنلاین 

رصد می شود. 
حاجی زاده ادامه داد: مدیریت مصرف برق از ســمت 
مشترکان یکی از راهکارهای مهم برای تامین برق در 

ساعات اوج بار شبکه است. 
وی باتوجه به اینکه بیشترین مشترکان برق هرمزگان 
را بخش خانگی تشکیل می دهند، گفت: این مشترکان 
نقش تعیین کننده ای در کاهش پیک بار شبکه دارند 
و اگر در ســاعات بعد از ظهر که بار شبکه به اوج خود 
می رســد، کولرهای اضافه را خاموش کنند و استفاده 
از سایر لوازم پرمصرف را به ساعات صبح منتقل کنند 
بار شــبکه به میزان قابل توجهی کاهش می یابد و از  

خاموشی ها کاسته خواهد شد.
این مسوول برق در هرمزگان از واحدهای صنعتی هم 
خواســت، ساعات کاری خود را بگونه ای تنظیم کنند 

که در اوقات بعداز ظهر از برق کمتری مصرف کنند.
وی ابرازداشت: مشترکان صنعتی هرمزگان در صورت 
تمایل به اســتفاده از مزایای کاهش مصرف برق می 
توانند با انعقاد تفاهم نامه با شرکت توزیع نیروی برق 

استان از پاداش کاهش مصرف بهره مند شوند.
مصرف برق در هرمزگان در مجموع نزدیک به ســه 
هزار و ۳۰۰ مگاوات در شــبانه روز است که حدود ۲ 
هــزار و ۳۰۰ مگاوات مصرف بــرق در روز مربوط به 
بخش خانگی اســت و در صورتی کــه این میزان به 
هزار و ۹۰۰ مگاوات در روز کاهش یابد با قطعی برق 
مواجه نمی شویم. در حال حاضر یکهزار و ۴۰۰ مگاوات 
از بار شــبکه برق هرمزگان مربوط به کولرها و لوازم 
سرمایشی است که مشــترکان می توانند با خاموش 
کردن کولرهای اضافه و تنظیم درجه ترموستات کولر 
بــر روی ۲۵ درجه حــدود ۳۰ دردصد از مصرف کولر 
را کاهــش دهند که این میــزان معادل ۴۰۰ مگاوات 
خواهد بود. شــرکت توزیع نیروی برق هرمزگان ۷۲۷ 

هزار مشترک دارد.

استاندار مازندران:

 رعایت پروتکل ها
  از سوی اصناف به زیر
 ۴۰ درصد رسیده است

ســاری-خبرنگارمملکت - اســتاندار مازندران گفت: 
رعایت پروتکل ها از ســوی اصناف به زیر ۴۰ درصد 
رسیده است. احمد حسین زادگان در جلسه فوق العاده 
ستاد مقابله با کرونا اســتان مازندران با عنوان اینکه 
محدودیت ســازی و رعایت پروتکل های بهداشــتی 
باید به صورت میدانی انجام شــود تا نسبت به کاهش 
موج پنجم ویروس کرونا گام موثر برداریم، خاطرنشان 
کــرد: برخورداری از انعطاف لازم در برابر بحران های 
اجتماعی از جمله مزیت های این دولت محسوب می 

شود.
استاندار مازندران افزود: رعایت نکردن شیوه نامه های 
بهداشتی، تجمعات، دورهمی ها، رعایت نکردن فاصله 
اجتماعی و استفاده نکردن از ماسک، مهمترین دلایل 

این آمارها محسوب می شود.

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان:

سالانه حدود ۵۰ هزار مشترك 
برق در مازندران اضافه می شود

ساری -امیری فر-خبرنگارمملکت-سرپرست شرکت 
توزیــع برق مازندران گفت که ســالانه بین ۴۵ تا ۵۰ 
هزار مشــترک به مصرف کنندگان برق استان اضافه 
می شــود که نقش زیادی در بالا بردن سهم مشترکان 

خانگی دارد.
سید کاظم حسینی کارنامی با اظهار این که مشترکان 
خانگــی به دلیل نبود واحدهــای صنعتی بزرگ حدود 
۷۵ درصد مجموع بــرق مازندران را مصرف می کنند 
، افزود : این وضعیت ســبب می شود تا در زمان اعمال 
خاموشی ها فشار بیشتری به بخش مصارف خانگی در 

استان وارد شود.
وی گفت : گذشــته از این که مشترکان خانگی سهم 
بســیار بالایی نسبت به سایر بخش ها در مصرف برق 
مازندران دارند، با توجه به شــرایط خاص استان از نظر 
گردشگری و همچنین تقاضای بالای ساخت مسکن ، 
هر سال بر تعداد مشترکان و سهم مصرف برق خانگی 

در مازندران افزوده می شود.
سرپرســت شــرکت توزیع برق مازندران توضیح داد : 
فقط هفت دهم درصد مصــرف برق مازندران مربوط 
به بخش صنعت اســت که در مقایســه با استان های 
دیگر سهم ناچیزی محسوب می شود و به همین دلیل 
، هنگام اعمال خاموشی ها در مازندران فشار اصلی به 

بخش مصارف خانگی وارد می شود.
مازندران دو شــرکت توزیع برق با مرکزیت ســاری و 
نوشــهر دارد . شــرکت توزیع برق منطقه ساری که با 
نام مازندران شناخته می شود حدود یک میلیون و ۶۰۰ 
هزار مشترک دارد و شــرکت توزیع نیروی برق غرب 
مازندران نیز با زیر پوشش داشتن ۹ شهرستان به حدود 
۶۲۸ هزار مشترک خانگی، عمومی، کشاورزی، صنعتی 

و سایر مصارف خدمات ارائه می دهد.

 رونمایی از اپلیکیشن
 واقعیت افزوده به ابتکار 

آموزش و پرورش مازندران
ساری -امیری فر-خبرنگارمملکت-با حضور مدیرکل 
آمــوزش و پرورش مازنــدران و با ابتــکار هنرآموز و 
هنرجویان مازندرانی از اپلیکیشن داخلی واقعیت افزوده 

رونمایی شد.
به گزارش اداره اطلاع رسانی و روابط عمومی آموزش 
و پــرورش مازنــدران؛ یــک معلــم و دو دانش آموز 
مازندرانی موفق به تولید نرم افزار و اپلیکیشن واقعیت 

افزوده شدند.
»علی رضایی تیلکی« هنرآموز کامپیوتر و دو هنرجوی 
وی به نام های »دانیــال ملک زاده« و »محراب علی 
زاده« موفق به طراحی و برنامه نویســی اپلیکیشــن 
واقعیت افزوده و بومی ســازی آن که نمونه کاملتری 

نسبت به مشابه خارجی خود است شدند.
   Augmented Reality واقعیت افــزوده یــا
فناوری نوظهوری است که با استفاده از آن می توانیم 
محتوای دیجیتالی ســاخته شــده توســط رایانه را به 
صــورت مجازی در دنیای واقعی نمایش دهیم.ترکیب 
همزمان دنیای واقعی و تصاویر مجازی مفهوم واقعیت 

افزوده را شکل می دهد.
علیرضا ســعدی پور گفت: خوشــحالیم که شــرایط 
به گونه ای فراهم شــده تا طرح ها و ایده ها توســط 

همکاران و دانش آموزان ارائه شود.
مدیرکل آموزش و پرورش مازندران با ابراز خوشحالی 
از این ابتکار تأکید کرد: برای ما بســیار مهم است که 
این اپلیکیشن توســط هنرجویان مازندرانی طراحی و 
اجرا شده و این نشــان دهنده توان و ظرفیت آموزش 

و پرورش استان است.
وی خاطرنشان کرد: از مدیران و روسای شهرستان ها 
و مناطق اســتان انتظار داریم تا شرایط را برای بروز و 
ظهور این ابتکارات و حضور آنها در جشــنواره هایی از 

جمله خوارزمی فراهم نمایند.
علی رضایی تیلکی، هنرآموز رشــته کامپیوتر و مربی 
راهنمای این طرح نیز در ابتدای این مراسم گفت: چند 
مدل واقعیت افزوده موجود می باشــد از جمله واقعیت 
افزوده مبتنی بر الگو ، واقعیت افزوده مبتنی برمکان و 
واقعیت افزوده مبتنی بر تصویر سازی، که ما توانستیم 

روی پروژه واقعیت افزوده مبتنی بر الگو کار کنیم.

 پیشرفت قابل توجه 
پروژه لوله گذاری و احداث 

حوضچه های شبکه توزیع آب 
در شهرك صنعتی امید البرز

البرز - حیدری-خبرنگارمملکت- دکتر عقاب نشــین 
مدیر عامل شــرکت شــهرکهای صنعتی استان البرز 
از پیشــرفت قابل توجه پروژه لوله گــذاری و احداث 
حوضچه های شبکه توزیع آب در شهرک صنعتی امید 

البرز خبر داد. البرز  -  حیدری : 
به گزارش روابط عمومی شــرکت شهرکهای صنعتی 
استان البرز؛دکتر عقاب نشــین افزود:  پروژه مذکور با 
اعتباری بالغ بر ۱۷۰۰۰ میلیون ریال   در دست احداث 
می باشــد و در حال حاضر این پروژه با پیشــرفت ۸۰ 
درصد، تا پایان شهریور ماه سال جاری به بهره برداری 

کامل خواهد رسید

یزد-دهقانی نزاد-خبرنگارمملکت -مدیر عامل 
شــرکت گاز استان یزد اعلام کرد: با گازرسانی 
به ۸۴ روستای دیگر ضریب نفوذ گاز طبیعی در 
اســتان یزد تا پایان سال ۱۴۰۰ به ۹۹.۵ درصد 
خواهد رسید. »علی اکبر میدانشاهی« در مورد 
این خبر گفت: با گازرسانی به تمامی ۲۱ شهر 
استان و بهره مندی ۱۰۰ درصد جمعیت شهری 

از این نعمت خدادادی، تمرکز این شــرکت در 
زمینه گازرســانی در بخش خانگی به مناطق 
روستایی متمرکز شد به طوری که تنها در سال 
گذشته ۱۰۰ روستا به شبکه گاز طبیعی متصل و 
با پوشش ۹۴ درصدی جمعیت روستایی، ۹۹.۱ 
درصد جمعیت کل استان تا پایان سال ۹۹ تحت 
پوشش گاز طبیعی قرار گرفت. وی در ادامه تعداد 

کل روستاهای واجد شرایط گازرسانی استان را 
۷۳۳ روستا اعلام کرد که هم اکنون ۶۳۲ روستا 
به شبکه گاز طبیعی متصل شده و همانطور که 
گفته شد عملیات گازرســانی به ۸۴ روستای 
دیگر در دست اقدام می باشد که تا پایان سال 
به پایان خواهد رســید و برنامه ریزی های لازم 
جهت گازرســانی به ۱۷ روستای باقی مانده در 

دست انجام اســت. میدانشاهی در پایان یادآور 
شد: همزمان با گازرسانی به روستاها، با بازگشت 
معکوش جمعیت از شــهرها زمینه لازم جهت 
توسعه و آبادانی این مناطق نیز بوجود خواهد آمد 
و مسلماً صنایع کوچک و واحدهای گلخانه رونق 
پیدا خواهد کرد ضمن اینکه در سال ۹۹ نسبت 
به سال قبل از آن شاهد رشد ۴ درصدی ضریب 

نفوذ گاز طبیعی در استان بوده ایم و نتایج مثبت 
این میزان رشد در موارد مطرح شده به وضوح 
قابل رویت است و طبق برنامه پیش بینی شده 
در سال آینده شاهد ضریب نفوذ ۹۹.۸ درصدی و 
در سال ۱۴۰۲ شاهد ضریب نفوذ ۹۹.۹ درصدی 
گاز طبیعی در بین کل جمعیت استان خواهیم 

بود.

ضریبنفوذگازطبیعیدریزدبه۹۹.۵درصدمیرسد

اخبار

گرگان-زواریی-خبرنگارمملکــت- مدیرکل منابع طبیعی 
گلستان گفت: آفت ابریشم باف ناجور حدود ۴۰۰ هکتار از 

جنگل های گلستان را آلوده کرده است.
عبدالرحیم لطفی اظهار کرد: آفت ابریشم باف ناجور حدود 
۴۰۰ هکتار از جنگل های گلســتان را آلــوده کرده که در 
محدوده شهرهای بندرگز، کردکوی، گرگان و بخش هایی 

از علی آبادکتول قرار دارد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان با بیان اینکه در 
حال مقابله با این آفت هستیم، افزود: ابریشم باف ناجور سالی 
یک بار طغیان می کند که در ســال گذشته در ۹۰ هکتار از 

جنگل ها با آن مقابله کرده ایم.
لطفی بیان کرد: امسال نیروهای منابع طبیعی ۴۵۰ کیلوگرم 

از تخــم های این آفت را جمع آوری کرده که عدد بســیار 
بزرگی است.

وی اضافه کرد: در فصل بهار که درختان در حال جوانه زدن 
هستند و با ذوب شدن برف ها باید تخم ها جمع آوری ود.

طبق گفته مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان در 
خردادماه که شرایط هوایی مناسب است تخم ها تبدیل به 

لارو شده و روی درختان می ریزند.
لطفی توضیح داد: هر کــدام از کرم ها پیله هایی دارند که 
درون آن تخم اســت که باید آنها را جمع آوری کرده ولی 
وقتی تبدیل به کرم شد جمع آوری آنها فایده ای ندارد و باید 
با سمپاشی جلوی آن را گرفت که به طبیعت آسیب می زند.
وی گفت: بهترین روش برای مقابله با این آفت جمع آوری 

تخم ها به صورت مکانیکی اســت که البته همکاران بنده 
محلول طبیعی هم یافته اند که می توان با آن مقابله کرد.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلســتان اضافه کرد: 
بــه طور طبیعی مگس هایی هم در طبیعت وجود دارند که 
می تواننــد با این نوع آفت مقابله کنند که البته در شــرایط 
رطوبت این مگس ها رشــد می می کنند که هم اکنون با 
کاهش رطوبت شــاهد کاهش تعداد مگس ها)شکارگران 

طبیعی( و تشدید آفت ابریشم باف ناجور هستیم.
لطفی با بیان اینکه این آفت برگ درختان را خورده و اگر چند 
بار اتفاق بیفتد به درختان آســیب خواهد زد، گفت: به دلیل 
آنکه برگ وسیله تنفس درخت بوده ممکن است تشدید این 

آفت سبب خشک شدن درختان شود.

مدیرکل منابع طبیعی گلستان :

۴۰۰ هکتار از جنگل های گلستان درگیر ابریشم باف ناجور هستند

کرمان-خبرنگارمملکت- رییس پلیس آگاهی استان کرمان 
از انهدام باند چهار نفره سارقان فرا استانی و کشف سه فقره 
ســرقت طلاجات به ارزش ۱۰ میلیــارد ریال از چند منزل 

خبر داد.
سرهنگ«یداله حسن پور«  اظهار کرد: ماموران اداره مبارزه 
با سرقت پلیس آگاهی در روند پی جویی های پلیسی برای 
کشف ســرقت طلاجات و دلار از چند منزل در کرمان به 

سرنخ هایی دست پیدا کرده و متوجه شدند عاملان سرقت 
اهل یکی از استان های غربی کشور هستند.

وی افزود: در این رابطه ماموران با انجام اقدامات اطلاعاتی، 
هویت عاملان این سرقت ها را شناسایی و از حضور گاه و 

بی گاه آنان در استان کرمان و استان لرستان مطلع شدند.
حسن پور تصریح کرد: در ادامه نیز ماموران ضمن اخذ نیابت 
قضائی و اعزام یک تیم ویژه به یکی از نقاط استان لرستان 

موفق شــدند طی چند عملیــات جداگانه هر چهار متهم را 
هنگام تردد در سطح شهر و در منزلشان دستگیر  کنند که 
این متهمان پس از انتقال به پلیس آگاهی اســتان کرمان 
و مواجهه با شــواهد و مدارک موجود به ســه فقره سرقت 

طلاجات و دلار به ارزش ۱۰ میلیارد ریال اعتراف کردند.
رییس پلیس آگاهی اســتان کرمان با اشــاره به بازسازی 
صحنه های سرقت و تحویل اموال مسروقه به مال باختگان 
یادآور شــد: این چهار نفر کــه در قالب اعضای یک باند با 
پرسه زنی در محله های شهر، منازل خالی را شناسایی و به 
صورت شبانه با ورود از طریق پنجره، نورگیر، بالکن و تراس 

های فاقد حفاظ یا دیگر منافذ قابل عبور اقدام به ســرقت 
اموال ارزشــمند به ویژه طلاجات می کردند و به اســتانی 

دیگر می رفتند.

کشف ۳ مورد سرقت طلا  در کرمان 

خبر

 تزریق ۲۰ مگاوات برق توسط شرکت پتروشیمی ایلام 
به شبکه برق غرب کشور

محمدی-خبرنگارمملکت-مدیرعامل  کرمانشــاه-فریده 
شرکت برق منطقه ای غرب از تزریق ۲۰ مگاوات برق توسط 
شرکت پتروشیمی ایلام به شبکه برق غرب کشور در روزهای 

حساس کنونی خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت بــرق منطقه ای غرب، 
مهندس »علی اسدی« در گفتگو با خبرگزاری ایسنا گفت: 
شــرکت پتروشــیمی ایلام یکی از مشترکین صنعتی این 
شرکت است که با اقدامات خود همکاری مؤثر و ارزشمندی 

با برق غرب دارد.
وی افزود: شرکت پتروشیمی ایلام با تولید و تزریق برق به صورت لحظه ای و به میزان ۲۰ مگاوات در سال جاری، 

کمک شایانی به شبکه غرب کشور کرده است.
مهندس اسدی خاطرنشان ساخت: شرکت پتروشیمی ایلام در سال گذشته نیز بیش از ۳۱ هزار مگاوات ساعت 

انرژی تولید و به شبکه برق غرب تزریق کرد.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای غرب در پایان گفت: با توجه به محدودیت های تولید و افزایش مصرف برق 
و در راستای ارائه برق مطمئن و پایدار به مشترکین منطقه، شرکت پتروشیمی ایلام ۲۰ مگاوات برق به شبکه 
غرب کشور تزریق کرده و اینجانب به نوبه خود از مجموعه مدیریت و پرسنل محترم آن شرکت قدردانی می کنم.

   نشست مشترک مدیر بهزیستی  کرمانشاه و معاون 
اجتماعی سپاه نبی اکرم )ص( استان برگزارشد

نماینده کرج در مجلس تاکید کرد؛

ضرورت  ساماندهی ضایعات فروشی های حصارک

 کرمانشــاه-فریده محمدی-خبرنگارمملکت-بــا هــدف ایجاد 
همکاری و هم افزایی بین بخشی در راستای کمک به افراد آسیب 

دیده و یا در معرض آسیب اجتماعی
 نشســت مشترک مدیر بهزیستی  کرمانشــاه و معاون اجتماعی 
سپاه نبی اکرم )ص( استان برگزارشداین نشست با حضور مظفری 
مدیر بهزیستی شهرستان کرمانشاه، کارشناسان حوزه پیشگیری و 
اجتماعی بهزیستی، مدیران مراکز ندای مهر لبخند و راه نوین به 
میزبانی سرهنگ محمدی معاون اجتماعی سپاه نبی اکرم)ص( در 

محل آن معاونت برگزار شد .
 صفدر مظفری راد مدیر بهزیســتی شهرســتان کرمانشاه ضمن 
تشریح فعالیت های بهزیستی در حوزه آسیب های اجتماعی علی 
الخصوص اقدامات صــورت گرفته در حوزه دختران، زنان و افراد 
دارای سوء مصرف مواد مخدر اظهار داشت : علیرغم فعالیت سایر 
دســتگاه ها و نهادها در زمینه مسائل اجتماعی،سازمان بهزیستی 
تنها ارگانی است که به صورت کاملا تخصصی در قالب راه اندازی 

برنامه اورژانس اجتماعی، احداث و راه اندازی مراکز پیشــگیری، 
درمان و مراقبت های پس از درمان اعتیاد به موضوع آسیب های 
اجتماعی پرداخته و به افراد و خانواده های نیازمند به صورت فردی 
و خانوادگی خدمات مشــاوره ای، نگهداری، حرفه آموزی و ایجاد 

اشتغال و ... ارائه می دهد . 
 در این نشست سرهنگ محمدی معاون اجتماعی سپاه نبی اکرم 
)ص( استان کرمانشاه ابراز داشت : در راستای اجرای فرامین مقام 
معظم رهبری از سال ۹۸ معاونت اجتماعی به ساختار و تشکیلات 
ســپاه پاسداران انقلاب اســلامی اضافه و یکی از ماموریت های 
محوله مداخلات میدانی در زمینه آسیب های اجتماعی می باشد . 
ایشان ضمن اشاره به اجرای برنامه های مشترک با بهزیستی در 
مناطق کم برخوردار و حاشــیه نشین در سطح استان و شهرستان 
کرمانشــاه علی الخصوص اجرای طرح کرامت گفت : تمام تواند 
اجرایی خود در حوزه مربوطه را در راستای همکاری با سایر ارگان 
ها به منظور کاهش آسیب های اجتماعی به کار خواهند گرفت .

البرز - حیدری-خبرنگارمملکــت-  نماینده مردم کرج، فردیس، 
اشــتهارد . آسارا در مجلس شورای اسلامی ضمن بازدید از محله 
حصارک بر ساماندهی ضایعات فروشی های در این منطقه تأکید 

کرد.
علیرضا عباســی، نماینده مردم کرج، فردیس، اشتهارد و آسارا در 
مجلس شــورای اسلامی در بازدید از محله حصارک از نزدیک به 
بررسی مشکلات بلوار شهید ایرانی و اقدامات صورت گرفته در این 
منطقه پرداخت. عباسی با انجام این بازدید در جریان مشکلات به 
وجود آمده توسط ضایعات فروش ها در این بلوار و اقداماتی که در 

خصوص ساماندهی آن ها صورت گرفته، قرار گرفت. 
نماینده مردم کرج، فردیس، اشــتهارد و آسارا در مجلس شورای 
اســلامی با تأکید بر ساماندهی ضایعات فروشی ها و انتقال آن ها 
به مکان مناسب تر خواستار تشکیل جلسه ای برای حل مشکلات 

یادشده، شد.

 رتبه عالی »شهرداری گرگان«
 در فرایند ارزیابی عملکرد سال 1398

مدیرکل  خلیلی  گرگان-زواریی-خبرنگارمملکت-طیبه 
دفتر امور شهری و شوراهای استانداری گلستان از کسب 
رتبه عالی شــهرداری گرگان در فرایند ارزیابی عملکرد 

سال ۱۳۹۸ شهرداری های تابعه استان تقدیر کرد.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی روابط عمومی شهرداری 
گرگان، در متن این لوح تقدیر با اشاره به »کسب امتیاز 
۹۹ و رتبه عالی شــهرداری گرگان« که از ســوی دکتر 
جمالی نژاد رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های 
کشور اعلام شده خطاب به دکتر دادبود شهردار گرگان 

آمده است:
 ضمن تقدیر از اهتمام جنابعالی و همکاران پرتلاش شهرداری گرگان، شایسته است به منظور شناسایی 
و برنامه ریزی و اقدام عملی در جهت تقویت و روش های استمرار نقاط قوت و تجزیه و تحلیل داده ها و 
اطلاعات جمع آوری شده، ایجاد بانک اطلاعات عملکرد متناسب با شاخص های استاندارد و تعریفشده، 
ایجاد انگیزه و ترویج حس رقابت جویی سالم و در نهایت افزایش و تداوم رضایتمندی شهروندان و توسعه 

و آبادانی هرچه مطلوب تر، تدابیر لازم اتخاذ و اقدامات مقتضی معمول گردد.

 سقف تسهیلات مسکن روستایی
 در استان همدان ۲ برابر شد

همدان- خبرنگارمملکت- مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی استان همدان گفت که سقف تسهیلات 
مسکن روستایی در این استان با ۲ برابر افزایش به یک میلیارد ریال با کارمزد ۵ درصد و بازپرداخت ۲۰ ساله 
رسیده است. »حسن ظفری«  افزود: سقف پرداخت تسهیلات بهسازی و نوسازی مسکن روستایی که ۵۰۰ 
میلیون ریال بود با مصوبه هیات وزیران و ابلاغ بنیاد مسکن، به یک میلیارد ریال با کارمزد ۵ درصد و بازپرداخت 
۲۰ ساله افزایش یافته است. به گفته وی، این تسهیلات برای ارائه خدمات بهسازی و نوسازی واحدهای کم 
دوام و بی دوام و تامین مسکن اقشار واجد شرایط در سطح مناطق روستایی و با اولویت زوج های جوان پرداخت 
می شود. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان همدان اظهار داشت: بر اساس پیگیری های انجام شده از 
مجموع ۲۰۰ هزار واحد مسکونی سهم استان همدان،سهمیه پرداخت ۱۲ هزار واحد مسکونی مصوب شده است. 
ظفری گفت: تاکنون بیش از ۴ هزار و ۸۰۵ فقره تسهیلات تخصیصی به بانک های عامل از جمله کشاورزی، 
صادرات، تجارت، رفاه و ملت ارجاع شــده که متناسب با این ظرفیت ابلاغ شده، برای بیش از ۳ هزار و ۹۸۲ 
متقاضی واجد شــرایط پرونده تشکیل و از این میزان ۶۴۲ پرونده برای بررسی و عقد قرارداد به بانک  ارسال 
شده است. وی تصریح کرد: بیش از هزار و ۱۹۳ پرونده نیز برای بررسی و پرداخت تسهیلات آماده ارسال به 
بانک های عامل در شهرستان های استان همدان شده که متناسب با این موارد سهمیه پرداختی هر شهرستان 
تعیین و ابلاغ خواهد شد. ظفری با تاکید بر این که ساخت مسکن یکی از نیازهای اساسی مردم در استان همدان 
است، ابراز امیدواری کرد: با تلاش مسئولان و مردم، فرهنگ مقاوم سازی و استفاده از تسهیلات برای نوسازی 

و بهسازی واحدهای مسکونی در مناطق روستایی نیز نهادینه شود.

البــرز - حیدری-خبرنگارمملکت-مدیــر عامــل 
البرز برتشکیل  شرکت شهرکهای صنعتی اســتان 
کمیته خرید چاه آب برای شهرکهای صنعتی دولتی 
استان البرزتاکید کرد. مدیر عامل شرکت شهرکهای 
صنعتی اســتان البرز در جلسه کمیته خرید چاه آب 
این شرکت ، مشکل تامین آب شهرکهای و صنایع 
مســتقر در آنها را یکی از چالش های اصلی صنعت 
دانست و اظهار کرد: با توجه به بحران خشکسالی و 
کمبود منابع آبی استان، شرکت شهرکهای صنعتی 
اســتان تامین آب صنایع را اولویت های اصلی خود 
قرار داده و با تشــکیل کمیته خرید چاه آب از تمام 
ظرفیتهای موجود تلاش خواهیم کرد تا این معضل 

بر طرف گردد.

 تشکیل کمیته خرید چاه آب 
برای شهرکهای صنعتی دولتی استان البرز
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ما چه نسبتی با هالیوود داریم

 همکاری فیلمساز ایرانی
 با »نتفلکیس« تهدید یا توهم؟

محمدحســین مهدویان در متن اعتراضی خود نســبت به 
نظارت »ساترا« بر سریال »زخم کاری« صحبت از همکاری 
فیلمسازان ایرانی با نتفلیکس به میان آورد؛ این یک تهدید 

است یا توهم؟
به گزارش خبرنگار مهر، محمدحســین مهدویان کارگردان 
سینما بعد از انتشار قسمت ششم سریال زخم کاری در شبکه 
نمایش خانگی در اعتراض به آنچه ممیزی های »غیرمنطقی 
و غیرعرفی ساز« متنی منتشر و صدای اعتراضش را بلند کرد. 
او در بخشــی از این متن مدعی تمایل همکاری پلتفرم های 
جهانی با فیلمســازان ایرانی شد و نوشــت: »شنیده اید که 
چنــد پلتفرم بــزرگ بین المللی از جملــه نت فلیکس برای 
ســرمایه گذاری روی طرح ها و ایده های فیلمســازان ایرانی 
ابراز تمایل کرده اند؟ تردید نکنید که به زودی زود پلتفرم های 
خارجــی، مقصد هنرمندان خــلاق ایرانی خواهند شــد و 
نخبه های فرهنگی ما هم مثل نخبه های علمی و اقتصادی 

عرصه را خالی خواهند کرد.«
در پی این ادعا امیر ابیلی روزنامه نگار سینمایی در متنی ادعای 
وی را به چالش کشــیده اســت. متن این یادداشت به شرح 
ذیل است:»تهدید« مهم ترین ابزار فیلمساز ایرانی برای باج 
گرفتن از مدیر و فرار از پاســخگویی در مقابل سرمایه گذار 
است. تهدید مدیران تلویزیون به رفتن به وی اودی ها، تهدید 
مدیران فرهنگی دولت به رفتن به شــبکه های ماهواره ای 
و حالا ظاهراً تهدید بــه رفتن به نتفلیکس! تهدیدهایی که 
عموماً هم جواب گرفته و باعث عقب نشینی مدیران فرهنگی 
می شود و حالا تبدیل به راهی مطمئن برای باج خواهی شده 
اســت.نه فقط کســانی که از نزدیک فضای ساخت فیلم و 
سریال در ایران را درک کرده اند، بلکه حتی ناظران پیگیر اخبار 
فرهنگی نیز به خوبی می توانند مضحک بودن خبر همکاری 
فیلمسازان ایرانی و نتفلیکس-مهمترین شبکه استریم فیلم 
و ســریال در دنیا- را درک کنند.نظام فیلمســازی در ایران، 
ساختاری یَله و رها و مقاوم در برابر هرگونه برنامه ریزی است، 
که »کارگردان« در آن در تمام زمینه ها حرف آخر را می زند. 
»کارگردان ایرانی« با آنکه عموماً اصول اولیه تکنیکی سینما 
را هم بلد نیســت، خود را مولفی در قد و قواره بزرگان تاریخ 
سینما می داند. او هیچ پاسخگویی در برابر مخارج تولید ندارد و 
انگار یکی از وظایفش گران کردن تولید است. تن به هیچ گونه 
برنامه ریزی دقیقی نمی دهــد. به هیچکس در فرم و محتوا 
پاســخگو نیســت و در تمام اجزای اثر از فیلمنامه تا … به 
سلیقه خود دخالت می کند و در بسیاری از موارد به آن لطمه 
می زند.در فرایند کارخانه وار تولید و عرضه فیلم و سریال در 
آمریکا اما کارگردان یک تکنسین، و یک جز از تعداد بسیاری 
چرخ دنده ای است که یک اثر را می سازند. به این دقت کنید 
که در بسیاری از مجموعه های نمایشی شبکه های امریکایی 
اپیزودهای مختلف یک مجموعه را کارگردان های مختلفی 
می سازند، اما همه در چارچوب استانداردهای تکنیکی یکسان. 
این یعنی کارگردان صرفاً تکنسینی است که نه تنها حق ندارد 
از فیلمنامه تخطی کند، نه تنها حق ندارد تحلیل های سیاسی-

اجتماعی شــخصی خود را وارد اثر کند، بلکه حتی حق ندارد 
از چارچوب های بصری و تکنیکی مورد تائید کمپانی تخطی 
کند. جز این، او در برابر زمان و مخارج تولید پاسخگوســت. 
چنین فرایند منظم و دقیقی اساساً چه نسبتی با ساختار بی در 
و پیکر تولید در ایران دارد که فیلمســاز ایرانی تصور می کند 

می تواند در آن نظام تولیدی کار کند؟
برای اثبات شکست چنین توهمی هم البته مثال های فراوانی 
هســت. هنوز مدت زیادی از جنجال پروژه »مست عشق« 
حسن فتحی نگذشته اســت. فتحی یکی از تربیت شدگان 
ساختار تولیدی ایرانی است. تازه بسیار حرفه ای تر و باتجربه تر 
از امثال مهدویان. اون سال ها برای تلویزیون سریال ساخته 
بود و حتی در شرایط سخت تولید تلویزیونی نیز به خوبی عمل 
کرده بود، با این حال با ساختار کمی حرفه ای تر ترکیه به چنان 
مشــکلاتی برخورد که جنجالش تا مدت ها ادامه داشت. در 
همان پروژه مشکل طرف ترک چه بود؟ اینکه فیلمساز ایرانی 
بی هیچ منطق حرفه ای چندین برابر نیاز یک فیلم سینمایی 
راش ضبط کرده است. در مقابل مخارج کار هیج پاسخگویی 
و تبعیتی ندارد و تن به هیچ نظمی در تولید نمی دهد. در مقابل 
پاسخ طرف ایرانی چه بود؟ »تهدید« به اینکه آنها شأن مولانا 
را رعایت نکرده اند و باید پاسخگو باشند! بگذریم از سینماگران 
دیگری که آنها هم به ترکیه کوچ کردند تا با یک شبکه ایرانی 

همکاری کنند و پس از مدتی سرافکنده بازگشتند.
به ایــن دقت کنیم که حتــی اصغر فرهــادی؛ به عنوان 
حرفه ای ترین فیلمســاز ایرانــی در فضــای بین الملل و 
نزدیک ترین ســینماگر ایرانی به فرم قصه گویی آمریکایی، 
نیز پس از چندین تجربه خارج از ایران همچنان مشــغول 
همکاری با کمپانی های درجه دوی اروپایی است و نتوانسته 
اســت تن به همکاری با یک کمپانی بزرگ امریکایی دهد 
و همچنان موفق ترین فیلمهایش همان هایی است که در 
ایران ساخته است. البته فیلمسازان دیگری از جمله بهمن 
قبــادی و امیر نادری و عبدالرضا کاهانی و.... هم بودند که 
همگی در ایران از اعتبــار بالایی برخوردار بودند و خارج از 
ایران هیچ دستاوردی نداشتند.مسئله صرفاً هم تن دادن به 
فرایند دقیق تولید استودیویی هالیوودی نیست. بلکه قبل از 
آن دانش فیلمسازی هم هست. اساساً بهترین سریال تولید 
ایران نیز- چه تلویزیون چه شبکه خانگی- بسیار ضعیف تر از 
تولیدات معمولی و ضعیف نتفلکیس است. »قورباغه« هومن 
سیدی به عنوان استاندارترین سریال این سال های ایران-

صرفا از حیث تکنیــک و کارگردانی- خودش یک کلاژ و 
کپی دســت چندم از آثار غربی است، که در زمان پخش و 
پیش از آن نیز شــنیده هایی از تلاش برای فروش رایت به 
نتفلکیس یا شعب آن در آسیای شرقی وجود داشت که ظاهراً 
به جایی نرسید.محمدحســین مهدویان اساساً تربیت شده 
بودجه های حاکمیتی است و اگر سال ها با سرمایه نهادهای 
حاکمیتی مشــق و تجربه نمی کرد هرگز در سینمای ایران 
چنین جایگاهی نمی یافت. او می تواند خیالش راحت باشــد 
که بدون پول بی حساب ایران، که نیازی به بازگشت توسط 
مخاطب عمومی ندارد، جای دیگری نمی تواند فیلمسازی 
را ادامــه دهد. و به احتمال زیاد در نتفلکیس با دیدن نمونه 
آثــارش؛ از جمله »زخم کاری«، پیــش از امضای قرارداد 
همکاری ابتدا او را به کلاس های اصول کارگردانی هدایت 
خواهند کرد. او همچنان در اصول کلی دکوپاژ از مشکلاتی 
جدی رنج می برد و با فاصله گرفتن از فرم مســتندش این 
مشکلات بیشتر هم به چشم می آیند. کارگردانی که به دلیل 
کم بودن پلان هایش نمی تواند ریتم درستی در روایت ایجاد 
کند، کارگردانی اکثر دقایق اثرش را با موسیقی پرحجم پُر 
می کند تا تعلیق ایجاد کند و کارگردانی که برای دیده شدن 
اثرش روی عبور از خط قرمزهای اخلاقی حســاب کرده تا 
داســتان اثرش، به نظر می رسد صحبت از نتفلیکس کمی 

برایش زود باشد.

گزارش

آخرین گزارش برجامی وزارت خارجه:

 روایت هشت سال کارزار دیپلماتیک

آخریــن گزارش برجامــی وزارت امور خارجه به 
مجلس شورای اسلامی در برگیرنده نکاتی مهم 
در خصوص تلاش ها و عملکــرد این وزارتخانه 
در دفــاع از حقوق هســته ای و رفع تحریم های 
ناجوانمردانــه ای اســت که علیه ایــران اعمال 
شده اســت.این گزارش چراغی پیش روی دولت 
ســیزدهم در یکی از مهمترین پرونده های ایران 

امروز است.
به گزارش خبرنگار ایرنا، بیست و دومین و آخرین 
گزارش برجامی وزارت امور خارجه امروز در بیش 
از ۲۰۰ صفحه در اختیار کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس قرار گرفت.این گزارش 
روایتی است از هشت ســال تلاش دیپلماتیک  
دیپلماتهای ایرانی که آنچه در هشــت سال اخیر 

بر توافق هسته ای گذشته را روایت کرده است.
این گزارش در ۱۴ بند شامل نتایج توافق و اجرای 
برجام، کوشش صادقانه برای رعایت خطوط قرمز، 
بدعهدی آمریکا، خروج آمریکا از برجام، اقدامات 
کم نتیجه اروپا پس از خروج آمریکا، جنگ تمام 
عیــار اقتصادی دولت آمریکا علیــه مردم ایران، 
اســتفاده از ســاز و کار بند ۳۶ برجام برای حل و 
فصل اختلافات، کاهش تعهدات هسته ای اجرای 
قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها،صیانت 
از حقوق ملت ایران، شکســت سیاســت فشار 
حداکثری، حزب دموکرات و بازگشــت به برجام، 
مستند ســازی ضرورت رفع تحریم ها، مذاکرات 
وین منطبق با سیاست قطعی نظام و آخر دعوانا 
تدوین شده است.کسانی که اخبار مربوط به برجام 
را در هشــت ســال اخیر تعقیب و پیگیری کرده 
اند، در جریان اتفاقات ســال های گذشته هستند 
نــکات عمده و جدید این گــزارش بند ۱۳ و ۱۴ 
این گزارش اســت. در بند ۱۳ گزارشی از فرایند 
مذاکرات وین برای احیای برجام و آمده و اینکه دو 

طرف چه اقداماتی را باید انجام دهند.
در این گزارش با اشاره به شش دور مذاکره سخت 
و نفس گیر در وین تاکید شــده اســت که گفت 
و گوها دقیقا منطبق با سیاســت قطعی نظام که 
توسط مقام معظم رهبری در اول فروردین ۱۴۰۰ 
اعلام شد، بوده است. حضرت آیت الله خامنه ای 
در ابتدای ســال جاری و در ســخنرانی نوروزی 
فرمودند که »آمریکایی ها باید تمامی تحریم ها را 
لغو کند و ما راستی آزمایی خواهیم کرد و سپس 
به برجام برمی گردیم و این یک سیاســت قطعی 
است.«در این راستا وزارت امور خارجه در گزارش 
خود نتیجه مذاکرات خــود در وین را در بند ۱۳ 
ارائه کرده است. این بند شامل اقداماتی است که 
آمریکا برای رفع تحریمها انجام دهد و از ســوی 
دیگر اقداماتی که ایران قرار است در برنامه هسته 
ای خود اعمال کندبر اساس این گزارش شش دور 
مذاکره ایران با نمایندگان۱+۴ و مذاکره با آمریکا 
با واسطه سایر شرکای برجام در چهارچوب همین 
سیاست قطعی بوده است. بر اساس چارچوبی که 
تاکنون در مذاکرات وین به دســت آمده اســت 

در صورت حصول توافق و بازگشــت آمریکا به 
برجام همه تحریم هایی که طبق برجام رفع شده 
بودند مجدداً رفع خواهند شد. علاوه بر این، کلیه 
تحریم های ترامپ که در صورت استمرار عضویت 
آمریکا در برجام نمی توانستند و به بهانه های دیگر 
رفع شــوند، آنها هم رفع می شوند.پس از خروج 
یکجانبه دولت دونالد ترامپ، رئیس جمهور پیشین 
آمریکا از توافق هســته ای، نه تنها تحریم های 
هســته ای ایالات متحده از سر گرفته شد بلکه 
رئیس جمهوری پیشین ایالات متحده پنج فرمان  
اجرایی امضا کرد که بر مبنای آن افراد و نهادهای 
دیگری نیز تحت تحریم قرار گرفتند و همچنین 
نهادهایی را بر مبنای فرمان های اجرایی سال های 
دورتر تحت تحریــم دوباره قرار داد. تحریم هایی 
که حوزه های مختلفی چون بانک و نفت و گاز و 
پتروشیمی، حوزه کلیدی فلزات، آلومینیوم و مس 
ایران، تحریم افــراد کلیدی حکومتی و دولتی و 

نهادها را هدف گرفت.
در گــزارش برجامی وزارت خارجه به مجلس، به 
رفع تحریم های مالی و بانکی اشــاره شده است.

تحریم های بانکی آمریکا علیه ایران در ۱۱ محور 
و ۱۲ قانون تحریمی وضع شده است. برای نمونه 
به جز قانــون پاتریوت تحت تحریم های قوانین 
سیســادا، اختیارات دفاع ملی نیز قــرار دارند. هر 
یک از انواع تحریم هــای بانکی همزمان هدف 
تحریم هــای دولــت و کنگره قــرار دارد و رفع 
تحریم ها عملا با لغو همــه تحریمها امکانپذیر 
اســت.تحریم های مالی و بانکی عامل افزایش 
رشــد تورم، کاهش رشــد اقتصادی و ضعیف تر 
شــدن واحد پول ملی کشورمان شد و در پس از 
مدتی عامل افزایش میزان بیکاری منجر شــد. 
این تحریم ها بر واردات دارو و تجهیزات پزشکی 
نیز تأثیر گذاشت و جان بسیاری از مردم ایران را 
به خطر انداخت.در بخش دیگری از این گزارش 
در مورد رفع تحریم هــای مربوط به نفت گاز و 
پتروشیمی آمده است که بر اثر رفع این تحریم ها 
خرید تحصیل فروش حمل و نقل یا بازاریابی نفت 
و فرآورده های نفتی شامل فراورده های پالایش 
شده نفتی فرآورده های پتروشیمی یا گاز طبیعی 
مقدور می شود.این تحریم ها علیه صنعت انرژی 
ایران نه تنها ظرفیت تولید نفــت و گاز ایران را 
کاهش داد بلکه باعث شد تا ایران نتواند از پتانسیل 
های خویش در صنعت پتروشــیمی استفاده کند 
وبتواند نقش مهمی در بازار پتروشیمی بازی کند.

در ادامــه این گزارش در مــورد رفع تحریم های 
مربوط به بیمه نوشــته شــده که بر اثر رفع این 
تحریم ها ارائه خدمات مربوط به صدور بیمه نامه 
بیمه یا بیمه اتکایی در رابطه با فعالیت  های سازگار 
با برجام شامل خدمات مربوط به صدور بیمه نامه، 
بیمه یا بیمه اتکایی در رابطه با فعالیت های بخش 
انرژی کشــتیرانی و کشتی ســازی ایران برای 
شرکت ملی نفت ایران شرکت ملی نفتکش ایران 
و یا برای کشــتی هایی که نفت خام گاز طبیعی 

گاز طبیعی مایع نفت و فراورده های پتروشــیمی 
از یا به ایران هم می کنند مقدور می شــود.بیمه  
های باربری دربخش کشتیرانی از اهمیت بالایی 
برخوردار هستند؛ اما به دلیل اعمال تحریم ها علیه 
ایران، پوشــش بیمه های بین المللی با مشکلات 
بسیاری همراه شد. از سوی دیگر درصورت بروز 
حادثه برای کشتی ها، شرکت های بیمه ای موظف 
به پرداخت هزینه های بسیاری هستند که به طور 
معمول از توان شرکت های بیمه ای داخلی خارج 
است.رفع تحریم های مربوط به کشتیرانی کشتی 
ســازی و بنادر یکی دیگر از موارد ذکر شــده در 
این گزارش است. بسیاری از کارشناسان پس از 
اعمال ایــن تحریم ها اعلام کردند که این اقدام 
تحریمی آمریــکا مغایر با قوانین و معاهدات بین 
المللی دریانوردی اســت و این کشور حق ندارد 
مانع از فعالیت کشــتی های جمهوری اسلامی 
شــود. در همان زمان دبیرکل سازمان بین المللی 
دریانوردی IMO نسبت به درخواست رسیدگی 
حقوقی ایران نسبت به تهدیدهای آمریکا خبر داد. 
اما این وعده محقق نشد.در این گزارش همچنین  
به رفع تحریم های مربوط به بخش خودروسازی و 
رفع تحریم های مربوط به نرم افزار و فلزات اشاره 

شده است.
طی ســالهای اخیر یکی از مهمتریــن انتقادات 
منتقدان دولت و دستگاه دیپلماسی نابودی صنعت 
هســته ای بوده اســت که با تعابیری همچون 
ســیمان گرفتن تاسیسات هســته ای در فضای 
رســانه ای ترویج شد. با این حال  در همین چند 
ماه اخیر و با اجرای قانون اقدام راهبردی مجلس 
مشخص شد که همه این انتقادات بیراه بوده است 
و ظرفیتها و توانمندیهای صنعت هســته ای  با 
تلاش دانشمندان ایرانی بومی شده و دیپلماتهای 
کشورمان به خوبی توانسته اند از این دستاوردها 
محافظت کنند. بر اساس  بیست و دومین گزارش 
برجامی وزارتن امــور خارجه، مهمترین اقدامات 
نظارتی و شــفاف ساز، و محدودیت های پذیرفته 
ـ که در صــورت توافق در وین  شــده در برجام ـ

ـ شامل موارد زیر است: مجدداً اجرا خواهند شد ـ
** اجرای داوطلبانــه پروتکل الحاقی و نظارت 

حساب شده بر تعهدات برجامی؛
** غنی ســازی اورانیوم در سطح حداکثر ۶۷/۳ 

درصد؛
** استفاده از حداکثر ۶۱۰۴ دستگاه سانتریفیوژ 

IR-۱؛
** حفــظ حداکثر ۳۰۰ کیلو مواد غنی شــده، و 

معاوضه مازاد آن با کیک زرد؛
** تبدیل رآکتور آب سنگین اراک به یک رآکتور 
نوین ولی بدون خطرات اشاعه ای، با حفظ ماهیت 

آب سنگین آن.
در نتیجــه پذیرش این نظارت ها و محدودیت ها، 
علاوه بر این کــه تحریم ها رفع و قطعنامه های 
فصل هفتمی شورای امنیت ملل متحد لغو شدند:

**  قدرتهای جهانی برنامه هسته ای صلح آمیز 
جمهوری اسلامی ایران را به رسمیت شناخته و 
اعمال حقوق هسته ای ملت ایران را در چهارچوب 

معاهدات بین المللی محترم شمردند؛
** برنامه هســته ای ایران که با قلب حقایق و 
به ناحق بــه عنوان تهدیدی برای صلح و امنیت 

بین المللی معرفی شــده بود، به موضوعی برای 
همکاری بین المللی با ســایر کشورها در قالب 

استانداردهای بین المللی تبدیل گردید؛
** ایــران به عنوان یک قــدرت دارای فناوری 
هسته ای و برخوردار از برنامه هسته ای صلح آمیز، 
از جمله چرخۀ کامل سوخت و غنی سازی، توسط 

سازمان ملل متحد مورد شناسایی قرار گرفت؛
** همۀ تأسیســات و مراکزهســته ای و برنامه 
غنی ســازی ایران بدون حتی یک روز توقف یا 

تعلیق به کار خود ادامه داد؛
** کار تحقیــق و توســعه بــر روی کلیــه 
سانتریفیوژهای کلیدی و پیشرفته ایران از جمله 

IR-۶، IR-۵، IR-۴ وIR-۸ادامه یافت؛
** تمامی زیرساخت های برنامه هسته ای ایران 
حفظ شد، هیچ تأسیسات یا تجهیزاتی به شمول 
حتی یک ســانتریفیوژ، از بیــن نرفت و تمامی 

ظرفیت ها و قابلیت ها در جای خود باقی ماند.
به رغم همۀ تبلیغــات، در زمان کاهش تعهدات 
هسته ای ایران طی دو ســال گذشته به وضوح 
اثبات گردید که چگونه ظرفیت های هســته ای 
ایران قبل از اعمال محدودیت های برجامی بعضاً 
حتی در کمتر از یک روز با شرایط بهتر و پیشرفته 
تراحیا و عملیاتی گردید. مقایسه شرایط هسته ای 
کشور در سال ۱۳۹۲ و سال ۱۴۰۰نشان می دهد 
که تمام ظرفیت ها به سرعت قابل بازیابی است. 
لذا در پی یک توافق احتمالی در وین شرایط ذیل 
دوباره به صورت موقت و حداکثر برای چهار سال 

دیگر برقرار خواهد شد:
، IR-۱ غنی سازی با ۵۰۶۰ سانتریفیوژ **

** اســتقرار شش آبشــار متشــکل از ۱۰۴۴ 
ســانتریفیوژ IR-۱ در فردو به صورت آماده )دو 

آبشار در حال چرخش(،
** حفظ بیش از هزار سانتریفیوژ ۲m-IR در 

انبار،
** حفظ صدها ســانتریفیوژ پیشرفته IR-۴ و 

IR-۶ در انبار،
** ادامه تولید ســانتریفیوژها و قطعات آنها بر 

اساس برنامه سازمان انرژی اتمی،
** ادامه ساخت مرکز جدید مونتاژ سانتریفیوژ،

** حفظ ۳۰۰ کیلو مواد غنی شــده و معاوضه 
حدود ۳۵۰۰ کیلوگرم مازاد با کیک زرد،

** ادامه کار تحقیق و توســعه بــر روی کلیه 
سانتریفیوژهای کلیدی و پیشرفته ایران از جمله 
 ، ۶s-IR، IR-۶ ، IR-۵، IR-۴، ۲m-IR

. IR-۸و IR-۷
البته کاهش تعهدات هســته ای طی دو ســال 
گذشته، رشد قابل توجه فناوری هسته ای و دانش 
غنی سازی کشــور را نیز به ویژه در غنی سازی 

در سطوح بالا )۶۰ درصد( به دنبال داشته است،
**ادامه ساخت راکتور نوین آب سنگین اراک با 

همکاری چین .
بند آخر آخرین گزارش برجامی وزارت امور خارجه 
چند تجربه و نکته را به عنوان جمع بندی صادقانه 
و مشورت مشفقانه داده است، نکاتی که در صورت 
توجه به آن می توان مسیر پیش روی کشور را با 

هزینه کمتری طی کرد.
بر اســاس این گزارش برجام حاصل کوششــی 
عاشقانه برای رهانیدن ایران از دام امنیتی سازی 

آمریکا و تحریم های ظالمانه، در عین حفظ توان 
هســته ای با رعایت حداکثــری خطوط قرمز در 

شرایطی دشوار بوده است
در این بند با یادآوری اینکه هیچ توافقی برای هیچ 
یک از طرفین بی نقص نیست،  آمده است: لازمه 
رسیدن به توافق درک این واقعیت است که بدون 
توجه به حداقل قابل قبولی از نگرانی ها و مطالبات 
همه طرف ها، امکان مصالحه وجود ندارد. گرایش 
حداکثری تنها به مذاکرات فرسایشی و بی پایان 
می انجامد؛ که تقریباً در تمامی شــرایط ضرر و یا 
لااقل عدم النفع آن برای کشــور و مردم از منافع 
فرضی رســیدن ــ ناممکن ــ به توافق ایده آل 
کمتر نیســت.طی ســال های اخیر دیپلمات ها و 
مذاکره کنندگان ایرانی تحت شدید ترین فشارها 
و تخریب ها قرار داشــتند. طبیعت و ماهیت  کار 
دیپلماتیک هم این طــور اقتضا می کرد که این 
تخریبها و فشارها بی پاسخ بماند.  در این گزارش 
با تاکید بر اینکه رسیدن به توافق نیازمند شهامت 
و ایثــار و آمادگی برای هزینــه از آبرو و رجحان 
بخشیدن منافع ملیّ به مصالح شخصی است، آمده 
است: واقعیت آن است که دستاورد هر جنگی در 
پشــت میز مذاکره نقد می شود و ناکامی های هر 
ـ ونه واژگون  نبردی درمصاف دیپلماتیک تعدیل ـ
ــ می شــوند.منافع ملی و مصالــح عالی مردم و 
کشور اقتضا می کند که سیاست خارجی صحنۀ 
دعوای سیاسی و جناحی داخلی نباشد و کارگزاران 
این حوزه مستظهر به پشتوانه اجماع ملی و همدلی 
و همراهی عمومی ــ البته همراه با نظارت و نقد 
ـ باشند.در بخش دیگری از این گزارش  مشفقانه ـ
آمده است: مخالفان یک سیاست ضمن اظهارنظر 
و نقد ســازنده، نباید اجرای سیاست اتخاذ شده را 
مختل کنند. اگر به عوض مناقشه و مجادله بر سر 
اینکه برجام پیروزی قطعی بود و یا شکست کامل 
ــ که حتماً هیچ یک نبود ــ همگی کوشــیده 
بودیم بیشــترین منفعت را از برجــام ببریم، چه 
بسا شرایط به گونه ای دیگر رقم خورده بود. اگر 
در مورد ضرورت کار متوازن با شــرق و غرب به 
یک اجماع ملی رسیده بودیم و از یکسو با خوش 
خیالی، دوســتان دوران سختی را در سراب طمع 
سرازیر شدن شرکت های غربی از خود نرنجانده 
بودیم، هم دوســتانمان سرخورده نمی شدند و در 
دوران ســختی رهایمان نمی کردند و هم ترامپ 
برای فشار حداکثری با مانع جدیِ سرمایه دارانِ 
جهانی مواجه می شد. گذشته چراغ راه آینده است. 
آخرین گزارش برجامی وزارت امور خارجه با گلایه 
از رویه هایی که طی ســال های اخیر بر فضای 
سیاسی کشور حاکم بود، به آینده نگاه امیدوارانه ای 
دارد و بر این باور اســت که اکنون بهترین زمان 
برای ایجاد این همدلی و همصدایی است.بر این 
اساس موفقیت در مذاکراتِ اخیر وین و شکست 
نهایی سیاست فشار حداکثری با بازگشت آمریکا 
به تعهدات برجامی می تواند در فضای جدیدِ سرای 
سیاست کشور، زمینه را برای بهترین بهره برداری 
از تمامــی ظرفیت های برجام فراهم نماید برنامه 
۲۵ساله با چین، روابط راهبردی با روسیه، سیاست 
همســایگی و اولویت همســایگان، و اســتفادۀ 
حداکثری از تعهدات کشــورهای غربی در برجام 

بستر مناسب برای چنین آینده ای است.

رفاقت کرونای هندی با مردم!
ایرج حریرچی گفته ۶۵ درصد از مردم ماسک نمی زنند... عدم رعایت پروتکل های بهداشتی از سوی بخش عمده ای از جامعه، سوژه کارتونی 

از مهدی عزیزی شد.

کاریکاتور خبر

اخبار

 هیاهو بر سر هیچ 
 سد مستحکمی برای

 ادعاهای خالی از حقیقت است
 رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی، گفت: 
وجود عالمانی چون علی محمد موحد با تألیف کتاب 
»هیاهو بر ســر هیچ«، مصداق بارز حمایت میهنی، 
وطنی و ســد مســتحکمی برای ادعاهای خالی از 

حقیقت است.
بــه گــزارش خبرنــگار فرهنگــی ایرنــا، ابوذر 
ابراهیمی ترکمان روز دوشنبه به بررسی مدارک مورد 
استناد حمدیه اعظمی در ادعا بر جزایر تنب کوچک، 
تنب بزرگ، ابوموسی توسط محمدعلی موحد اشاره 
و تصریــح کرد: موحد در باره اثــری که حمدیه با 
عنــوان »النزاع بین دولة الامارات وایران حول جزر 
)أبو موســی وطنب الکبری والصغری( فی الوثائق 
البریطانیة« در ســال ۱۹۹۳ م. خلق کرده اســت، 
می گویــد: وقتی این کتاب را مطالعه کردم، دریافتم 
که دخل و تصرف بسیاری در این اسناد شده است 

که همان مصداق ضرب المثل عربی است.
موحد در مقدمه کتاب »هیاهو بر سر هیچ« نکته ای 
را ذکر کرده است که مربوط به امانت داری در اسناد 
موجود اســت. وی می گوید: مــا می توانیم در باره 
اسناد تحقیق کنیم و نظر دهیم اما حق نداریم اسناد 
موجود را دخل و تصرف کنیم و آنها را تغییر دهیم.

عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی بیان کرد: در 
زمان مذاکرات نفتی، محمدعلی موحد مشاور هیأت 
مذاکــره کننده بود و در مســائل نفتی و در همان 
زمان، مطالعات بســیاری به ویــژه در زمینه خلیج 

فارس داشت.
این اقدام ارزشــمند محمدعلی موحد، مصداق بارز 
حمایــت میهنی، وطنی و حــق و حقوق یک ملت 
حق به جانب اســت. دولت هایی کــه به دنبال این 
هســتند نام خلیج فارس را تغییر دهند یا ادعایی بر 
سر جزایر ابوموســی و تنب بزرگ و کوچک دارند، 
حقیقت را بهتر از دیگران می دانند اما تلاش می کنند 
بر حقیقت ها چشــم پوشی کنند. موحد سعی کرد با 
اســناد موجود بر همان اسنادی که حمدیه اعظمی 
انجــام داده به جای اینکه وارد بحث های شــعاری 

شود، حقیقت را آشکار کند.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی به ترجمه عربی، 
فرانســه و ترکی استانبولی کتاب هیاهو بر سر هیچ 
تألیف محمدعلی موحد اشــار کرد و افزود: سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی با استناد بر همین اسناد 
که در آرشیو همه کشورها موجود است، نشان داد از 
نظر علمی، ادعاهای دیگران عاری از حقیقت است. 
این جزایر متعلق به جمهوری اسلامی ایران است و 

نام خلیج فارس همیشه باقی می ماند.
در بخشــی از این مراسم، پیام تصویری محمدعلی 
موحد، مؤلف کتاب هیاهو بر ســر هیچ پخش شد 
که بدین شــرح است: »بسیار خوشــوقتم از اینکه 
شــاهد مراســم رونمایی از کتاب خود به سه زبان 
از بزرگترین  زبان های عالم هســتم. بر خود واجب 
می دانــم که از همه بزرگان و ســروران و دســت 
اندرکاران این مراســم و سخنرانان محترم به ویژه 
دوســتان دانشمندم، جناب پرفسور ییلدریم و جناب 

آقای دکتر ابراهیمی ترکمان سپاسگذاری کنم.
من این کتاب را سال ها پیش نوشتم، در همان ایام 
که کتاب ولید حمدی تازه به چاپ رسیده بود و من 
بر آن شدم که مقاله ای در معرفی و نقد آن بنویسم 
اما قلم که روی کاغذ گذاشتم از اختیار من خارج شد 
و بــه حکم الکلام یجر الکلام مقاله  کوتاهی که در 
نظر داشتم، به تفصیل و اطناب گرایید. آن چه مهم 
اســت و در دیباچه کتاب به آن تأکید کردم و امروز 
هم می خواهم بر آن تأکید کنم، این است که هیاهو 

بر سر هیچ را برای اسم کتاب مناسب تر یافتم.«
هیاهو بر سر هیچ یا »مبالغه مستعار« یک پژوهش 
مستند است که در آن محمد علی موحد، مدارکی که 
شیوخ عرب با استناد بر آن ادعای مالکیت بر جزایر 
ابوموســی، تنب کوچک و تنب بزرگ دارند را مورد 

تحقیق و بررسی قرار داده است.
محمد علی موحد، تلاش نموده تا هیاهو بر سر هیچ 
را بــه دور از هرگونه رفتار متعصبانه و دارای جهت 
گیری به نگارش در بیاورد تا از مجرای مســتندات 
و پژوهشــی متقــن، زمینه ی صلــح جویی و رفع 
ســو تفاهمات میان طرفین دعوی را فراهم سازد. 
»هیاهو بر سر هیچ« به جهت اهمیت اسناد مطرح 
شده و زمینه ای که ســال ها مورد جنجال بوده و 
به کوشــش »محمد علی موحد« نوری از حقیقت 
بر آن تابانده شــده، مورد توجه نهادهای پژوهشی 
خارج از کشــور نیز قرار گرفته و تا کنون به چندین 
زبان از جمله ترکی استانبولی و فرانسوی برگردانده 
شده اســت.از جمله مواردی که در کتاب هیاهو بر 
ســر هیچ مورد تحقیق و تفحص قرار گرفته است، 
موقعیت طبیعی جزایر نامبرده شده، ارتباط افغانستان 
با مســائل خلیج فارس، حضور و نفــوذ بریتانیا در 
خلیج فــارس و معاهدات صورت گرفته میان ایران 
و انگلســتان در این زمینه می باشــد.علاوه بر این 
اسنادی از اداره ی محرمانه ی حکومت هندوستان 
در این کتاب بررســی شــده که اولین مراحل بروز 
اختلافات بر سر مالکیت جزایر، بازخوردهای آن در 
دوره ی قاجار و ادامه ی اختلافات در زمان رضاشاه 
را نشــان می دهد. پس از ایــن ارزیابی مفصلی از 
مــدارک و دلایل طرفین صــورت گرفته که نامه 
نــگاری ها و ارزیابی این نامه ها را نیز شــامل می 
شود. در پایان نیز ضمائمی از اسناد و مدارک و نامه 
ها ارائه شــده که به همراه نقشــه ی خلیج فارس 
 و موقعیت جزایر مطرح شــده در اختیار خوانندگان

 قرار گرفته است.

بازدیدفرماندارشهریار،شهردارواعضایشورای
اسلامیشهراندیشهازپروژهورزشیخودنگار

طی بازدیدی با حضور طاهری فرماندار شهرستان 
شهریار و معاون عمرانی ایشان، علی ملکی شهردار، 
یعقوب وکیلی رئیس و علی ســراغی عضو شورای 
شهر اندیشه از پروژه بزرگ ورزشی خودنگار در این 

شهر بازدید بعمل آمد.
علی ملکــی در حاشــیه این بازدید ضمــن ابراز 
خرسندی از پیشرفت این پروژه گفت:شاید احداث 
این امکان ورزشی در کشور کم نظیر باشد چرا که 
سعی شده در راستای بهره گیری و استفاده جوانان 
از همه رشته های ورزشی در این مجموعه ورزشی 

امکانات ملزوم به  آن دیده شود.
شهردار اندیشــه افزود:هم اکنون این پروژه که به 
همت بخش خصوصی اجرایــی می گردد مراحل 
انتهایــی خود را به کار می بــرد و نیازمند تعامل و 
همیاری مسئولین شهرســتان و مجموعه شهری 
شهر اندیشه برای رفع موانع و مشکلات آن است .

وی در ادامه خاطرنشان ساخت:با افتتاح این پروژه 
شاهد امکانات بسیار خوبی در حوزه ی ورزشی شهر 
اندیشه و ارتقای بسیار محسوس سرانه ی ورزشی 
در این شهر خواهیم بود بعلاوه آنکه این مجموعه 
ی کم نظیر خواهد توانســت نیازهای جوانان را در 
حوزه های گوناگون ورزشی برآورده کند و پایلوت 
بســیار خوبی برای برگزاری برخی از رشــته های 

ورزشی بشود.
در ادامه ی این بازدیــد مهندس طاهری فرماندار 
شهرستان شــهریار نیز با ابراز خرسندی از اجرای 
این پروژه دســتورات لازم را در راســتای تسهیل 

مشکلات آن صادر نمود .
شــایان ذکر است مجتمع ورزشی خودنگار یکی از 
مجموعه های خصوصی مدرن ورزشــی در شهر 
اندیشه اســت که در آینده ای نزدیک  مورد بهره 

برداری قرار خواهد گرفت.


